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MANJ POVRŠIN KOT LANI 
DESET DNI 

PRED SFTVUO 
v ponedeljek sta bila na obisku 

v ptujski občini predsednik repu
bliškega komiteja za kmetijstvo 
Milan Kneževič in predsednik 
zadružne zveze Slovenije Leo 
Krelih. Tu sta se pogovarjala s 
predstavniki zasebnega in druž
benega kmetijstva ter združenimi 
kmeti iz ormoške in ptujske obči
ne. 

V nekajurni razpravi so se do
taknili številnih problemov, ki so 
prisotni v našem kmetijstvu, naj
več pozornosti pa je veljalo 
bližnji setvi sladkorne pese. Do
slej sklenjene pogodbe za setev te 
kulture so pod pričakovanji, 
predsednik republiškega komite
ja je ocenil stanje za kritično. Pri 
tem n: mogoče najti oprvičila. pa 
naj ga iščemo v neštetih prob e-
mih. ki so jih navedli predstavniki 
obeh ptujskih zadrug in ormoške 
kooperacije ter kmetje sami. Na 
drugi strani so namreč združeni 
kmetje sami govorili o dobrih 
pridelovalnih rezultatih in glasno 
xwdarjali. da je sladkorna pesa 
cultura, ki se jo izplača pridelo
vati, vendar zahteva dobro delo, 
torej intenzivno obdelovanje 
zemlje, karpa nočemo sprejeti kot 
nujnost. 

Kmetijstvo je naša največja re
zerva, naša največja možnost, da 
se izvlečemo iz težav. Neizpol
njevanje planskih zadolžitev nam 
daje mislili na sabotažo, vpra.ša-
njeje le kje, med pridelovalci ali 
tistimi, ki bi morali k njim resneje 

pristopiti. Dejstvo je, da brez 
družbene odgovornosti pri obde
lovanju zemlje tudi knletje ne 
bodo mogli več računati na druž
beno podporo, saj se bodo naše 
težave tako še stopnjevale. Pre
ostale dni do setve je potrebno 
maksimalno izkoristiti in se kar 
najbolj približati planiranim po-

vršmam. Že do letošnjega poletja 
pa mora zadružna zveza Slovenije 
pripraviti kompleksno pogodbo 
med zadružnimi organizacijami 
in kmeti. V tej pogodbi bodo za
jete vse oblike sodelovanja z za
drugo, le na podlagi take pogodbe 
bodo zadruge kmetom zagota
vljale vse potrebno za delo na 

zemlji. Letos še računamo na 
pripravljenost naših kmetovalcev, 
če je tokrat ne bodo pokazali bo 
potrebno tudi razmere glede setve 
te ali one kulture urejevati na 
administrativni način. Takšen 
ukrep bi bil sicer neprijeten toda v 
neizhodni situaciji nujen . . . 

JB 

Takoj ko je na sončnih legah skopnel sneg, so vinogradniki nadaljevali z že januarja začeto rezjo. Vsak lep dan 
izkoristijo tudi sadjarji, vrtičkarji in poljedelci. Foto: I. Ciani 

Enotnost in akcijska moč neuvrščenih 
v nedeljo, 13. marca ob 13.05 

po indijskem ali ob 9.55 po na.šem 
času je bila v New Delhiju kon
čana 7. konferenca neuvrščenih. 
Konterencaje trajala 6 polnih dni, 
polna tudi burnih debat in dogo
vorov, ki so se večkrat zavlekli v 
rH.)zne nočne ure. 

Za predsedujočo konference so 
izvolili Indiro Gandhi, ki se je v 
sklepnem govoru tudi zahvalila 

dosedanjemu predsedujočemu 
Fidelu Castru. predsedniku 
Kube. 

Na z zadnji plenarni seji so 
ustanovili komite, ki bo skrbel za 
uresničevanje stališč 7. vrha do 
reševanja bližnjevzhodne krize in 
palestinskega vprašanja. Predse-

Člani jugoslovanske delegacije pod vodstvom Petra Stamboli^a, predsedni 
ka predsedstva SFRJ (prvi z desne) v nedeljo zvečer ob vrnitvi v Beograd. 

(Telefoto: Tanjug) 

dnica tega komiteja je Indira 
Gandhi. člani pa so iz sedmih 
držav, med njimi tudi Jugoslavije. 

Šefi držav ali vlad iz 99 neuvr
ščenih držav so na plenarni seji s 
sogla.šanjem sprejeli politično in 
gospodarsko deklaracijo vrha. 
Prav tako so s .soglasjem sprejeli 
resolucijo, ki ljudstvu, vladi in 
predsednici vlade Indije — Indiri 
Gandhi izreka globoko hvale
žnost za gostoljubje, kije bilo iz
kazano udeležencem vrha. To sije 
Indija prav gotovo zaslužila, saj .se 
je pokazala kot razumna, stvarna 
in dobra gostiteljica vrha. ki je 
položil temelje nove rasti, ki je 
pokazala vsem narodom na svetu, 
da so svetovni problemi skupna 
skrb vseh. Tako je mir na svetu 
dobil novo vrednost, prav tako pa 
tudi človeško dostojanstvo in 
enakost, je v sklepni besedi po
udarila Indira Gandhi in pri tem 
tudi navedla zasluge duhovnih 
c)čclov neuvrščenosti in med pr
vimi navedla zasluge »Josipa 
Broza Tita iz neodvisne Evrope«. 

Ob vrnitvi na.še delegacije iz 
New Delhijaje vodja delegacije in 
predsednik predsedsstva SFRJ 
Petar Stambolič med drugim de

jal: »Sedma konferenca neuvr
ščenih je poudarila enotnost in 
solidarnost našega gibanja, karje 
prišlo do polnega izraza v politični 
in gospodarski deklaraciji. Kon

ferenca je potekala v demokra
tičnem ozračju, v duhu medse
bojnega spoštovanja in usklaje-
\anja stališč. Še enkrat se je po
kazalo, da je vrednost izvirnih 
načel politike neuvrščanja nepo
grešljiva in da so ta načela široko 
sprejeta kot edina mogoča osnova 
skupnega dc!()\ anja." 

Naj ob koncu poudarimo, daje 
jugoslovanska delegacija imela 
aktivno vlogo pri vsem delu kon
ference in daje naredila vse. karje 
mogla, da bi nadaljevala Titovo 
izročilo s prejšnjih shodov neuvr
ščenih. FF 

Pred skupnim zasedanjem 
zborov SO Ptuj 

Predsedniki zborov skupščine občine Ptuj so za v četrtek, 24. marca 
sklicali skupno zasedanje zborov. Gre za pomembne točke dnevnega reda, 
zato je prav, da o njih razpravljajo zbori skupaj. 

Najprej bodo delegati poslušali poročilo o uresničevanju družbeno
ekonomskega razvoja in družbenega plana občine Ptuj v lanskem letu. 
Gre za prve podatke iz analize o zaključnih računih za leto 1982. Iz tega 
bo izhajal tudi predlog sprememb in dopolnitev resolucije o politiki 
družbenega in gospodarskega razvoja v občini v letošnjem letu. 

Pomembna točka dnevnega reda je tudi predlog programa dela zborov 
skupščine občine Ptuj za letošnje leto. Nadalje bodo delegati sklepali o 
predlogu odloka o zaključnem računu in o izvršitvi občinskega proračuna 
za lansko leto, o predlogu odloka o proračunu občine Ptuj za leto 1983, o 
predlogu republiškega dogovora o usklajevanju davčne politike v leto
šnjem letu in predlog odloka o davkih občanov. 

Posebej bodo delegati razpravljali o dveh pomembnih vsebinskih vpra
šanjih, to je o oskrbi prebivalstva in položaju trgovine ter o družbeno
ekonomskem položaju krajevnih skupnosti občine Ptuj. 

V posebni točki dnevnega reda bodo delegati obravnavah poročila o 
delu: izvršnega sveta SO Ptuj, občinskega komiteja za družbenoekonom
ski razvoj in planiranje, občinskega komiteja za urbanizem, gradbene in 
komunalne zadeve, občinskega komiteja za kmetijstvo, oddelka za ljud
sko obrambo, oddelka za notranje zadeve, oddelka za občo upravo in 
proračun, uprave za družbene prihodke, geodetske uprave, uprave za in
špekcije občin Ormož in Ptuj in strokovne službe SO Ptuj in izvršnega 
sveta. FF 

VELIKA VEČINA ZA 
NOVI SAMOPRISPEVEK 

VZAVRČU 
Nedeljsko glasovanje za uvedbo novega samoprispevka je v 

tej haloški krajevni skupnosti izredno dobro uspelo. Dobre pri
prave in zlasti želja krajanov po boljših cestnih povezavah, novi 
mrliški veži. ureditvi električnega in telefonskega omrežja ter 
urejevanju preskrbe s pitno vodo in regulacijo potokov v nižin
skem delu. so prispevali k odlični udeležbi in visokem odstotku 
ZA samoprispevek. Glasovanja .se je udeležilo kar 98.7 % 
upravičencev, ZA pa seje odločilo 88,97 7o glasovalcev! 

I. k. 

S SEJE PREDSEDSTVA DK SZDL PTUJ 
m 

Priprave na 
obsežne akcije 

Uresničevanje zakona o stanovanjskem gospodarstvu je bila osrednja 
točka razprave na seji predsedstva OK SZDL Ptuj, ki se je sestalo v sredo, 
9. marca. Predstavniki samoupravne stanovanjske skupnosti občine so 
podrobno predstavili probleme s tega področja, posebej v zvezi z vzdrževa
njem stanovanjskega fonda in sredstev za vzdrževanje. Sprejeto je bilo 
stališče, da je potrebno v tem letu povišati stanarine v skladu s sprejetim 
samoupravnim sporazumom o postopnem prehodu na ekonomske stanari
ne in sicer za 25 odstotkov. 

Nadalje so se člani predsedstva seznanili s pripravami na javno razpra
vo o organiziranosti stanovalcev, ki jo zahteva zakonodaja na tem področ
ju. Tako bi naj do letošnjega poletja ustanovili skupnosti stanovalcev, 
okrepili s tem hišno samčupravo in pri krajeynih skupnostih še sveta sta
novalcev. Akcija bo tekla v okviru krajevnih konferenc socialistične zveze. 

Na seji predsedstva je bil sprejet tudi plan aktivnosti v javni razpravi o 
osnutku zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju, ki bo trajala 
do konca aprila. Vanjo se morajo, zaradi izredne pomembnosti tega 
zakona in novosti, ki jih prinaša, resnično vključiti vsi delovni ljudje in 
občani. N . Dobljekar 

V Trnovski vasi 
smo glasovali 

za samoprispevek 
v nedeljo, 13. 3. 1983, smo se krajani KS Trnovska vas podali na gla

sovalna mesta in trdimo lahko, da smo se v veliki večini pravilno odločili, 
saj je referendum dobro uspel. Za podaljšanje samoprispevka je glasovalo 
91 % glasovalnih opravičencev. 

Z denarjem, ki ga bomo zbrali v štirih letih, bomo izvedli akcijo ,,tele 
fon v vsako vas", napeljali vouuvod, adaptirali staro šolo in dokončali kul
turno dvorano. 

Glede na 100% udeležbo glasovanja lahko rečemo, da si krajani 
želimo napredka naše KS, saj se bomo le z lastnimi sredstvi in prostovolj
nim delom, ki ga vlagamo v razne objekte in komunalne storitve, približali 
razvitejšim krajem. 

Z D E N K A D V O R S E K 

V PTUJU PRIPRAVLJAJO 

Občinsko 
tekmovanje 
kovinarjev 

Organizacijski odbor za 3. občinsko tekmovanje kovinarjev občine 
Ptuj je že določil datum tretjega srečanja ptujskih kovinarjev. Dogovorje
no je bilo, da bo tekmovanje 23. aprila. Tekmovanje bo potekalo v dveh 
delih: preizkusu teoretičnega znanja in v praktičnem delu, kjer bodo 
tekmovalci dokazovali svoje znanje in spretnost v boju s trdo kovino. 
Letos bodo dodali še eno disciplino in sicer kovaštvo. 

Občinsko tekmovanje je obenem baza za republiško tekmovanje 
kovinarjev, ki bo v maju na Jesenicah. Lani Ptujčani nismo sodelovali, 
zato je toliko večja vnema pri organizacijskem odboru, da še v mesecu 
aprilu izpelje občinsko tekmovanje. Ce ne, Ptujčanov ponovno ne bo na 
republiškem tekmovanju. Odbor je sprejel tudi rokovnik priprav in sklenil, 
da je potrebno gradivo za teoretični del tekmovanja pripraviti še do konca 
meseca, tekmovalci pa ga bodo prejeli v prihodnjem mesecu. 

Ze sedaj je potrebno v združenem delu ustvariti ustrezno klimo, da se 
bo čimveč orodjarjev, varilcev in drugih odločilo za tekmovanje. Odbor le
tos pričakuje tudi večjo udeležbo delavcev iz zasebne obrti. Lani so sicer 
obljubili sodelovanje, vendar se tekmovanja niso udeležili. 

Odbor je imenoval tudi že tehnične komisije, ki bodo vodile priprave 
na tekmovanje in ga izpeljale. Za predsednikeicomisij so bili izvoljeni de
lavci srednješolskega centra, za člane pa predstavniki delovnih organizacij, 
v katerih bo potekalo tekmovanje. 

Marija Grahl. kovinostrugarka v Elektrokovini Maribor — obrat v Ptuju. 
Foto: M. Ozmec 
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KRATKA OCENA 
POSLOVNIH POROČIL 

ZA LETO 1982 
K vsem zaključnim računom za leto 1982 so priložena poslovna 

f)oročila, poročila organov samoupravne delavske kontrole in v večini 
primerov tudi poročila osnovnih organizacij sindikata. 

Poslovna poročila: 
V poročilih so navedeni predvsem problemi, katere so morali 

poslovodni organi reševati v preteklem letu in vpliv teh rešitev na 
dosežene finančne rezultate. Skozi vsa poročila se vleče kot rdeča nit skrb 
za nadaljnje poslovanje in nakazovanje ustreznih rešitev, vse manj je 
prisotna zahteva po iznenačevanju cen oziroma po dvigu cen, vse več pa 
na boljši izkoristek delovnega časa in naprav, ter za posodabljanje 
proizvodnih sredstev. Povečana obrestna mera je povzročila, da je v 
večini poročil podana zahteva po večji poslovnosti in predlagani ukrepi 
za hitrejše obračanje sredstev. Velik povdarek je dan tudi preprečevanju 
neupravičenih izostankov z dela in izboljšanju delovne discipline. 

V večini poročil je obravnavana tudi dejavnost DPO v TOZD in 
dejavnost samoupravne delavske kontrole in to v pretežno pozitivnem 
smislu. Poročila so tako znatno boljša kot v preteklih letih, kjer so 
nakazani predvsem subjektivni vzroki nedoseganja planov, manj pa 
objetivni zunanji pojavi. Občutek malodušja, katerega je bilo razbrati iz 
poslovnih poročil v preteklem letu, ni več prisoten, pač pa vedno več 
iskanja notranjih rezerv in reševanja težav z lastnimi silami. Vendarje še 
malo oziroma nezadostno nakazana : . koristnost združevanja dela in 
sredstev prek poslovnega sodelovanja na širšem območju in vsklajevanja 
poslovnih odločitev znotraj delovnih organizacij. 

V svojih poročihh organi samoupravnih delavskih kontrol poziti
vno ocenjujejo poslovna poročila prav tako tudi osnovne organizacije 
sindikata ter predlagajo zborom sprejem zaključnih računov. Vendar pa 
je v poslovnih poročihh premalo obravnavana uspešnost in upravičenost 
naložb iz preteklih let. 

TOZD, ki so zaključile leto 1982 z izgubo so v poslovnih poročilih 
tudi rokovno in vsebinsko opredelile naloge, ki jih morajo izvesti v 
predsanacijskem postopku. 

TOZD, ki so leto 1981 zaključile z izgubo pa povzemajo v poročilih 
učinkovitost sanacijskih postopkov. 

Janez Granda 
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ZAPOSLOVANJE 
V LETU 1983 

v resoluciji o politiki izvajanja družbenoekonomskega razvoja v tem 
letu predvidevajo v ormoški občini enoodstotni porast družbenega proizvo
da, skupne zaposlenosti pa za 0,7 odstotka. V okviru tega bi se naj zaposle
nost v združenem delu povečala za 0,8 odstotka, v gospodarstvu za 0,9 od
stotka, medtem ko v negospodarstvu in na področju samostojnega osebne
ga dela ne predvidevajo dodatnih zaposlitev. 

Tako bi naj znašale potrebe za enostavno in razširjeno kadrovsko re
produkcijo v tem letu nekaj nad 100 delavcev. Skupnost za zaposlovanje pa 
predvideva, da bo iskalo letos zaposlitev v tej občini okrog 750 delavcev, 
torej kar 650 več, kot jih potrebujejo glede na predvidene globalne okvire 
razvoja. Kljub temu bo dejanska brezposelnost nekoliko nižja, saj bodo 
možnosti zaposlovanja nekoliko večje zaradi migracijskih oziroma zapo
slitvenih tokov izven občine in zaradi precejšnjega števila zaposlitev za do
ločen čas. Tako skupnost za zaposlovanje ocenjuje, da se bo skupno število 
brezposelnih povečalo od 424 ob koncu leta 1982 na okrog 500 do konca te
ga leta. 

Dodatne in nadomestne, torej skupne zaposlitvene možnosti v letu 1983 
znašajo po načrtih organizacij združenega dela 370 zaposlitev, kjer so upo
števane zaposlitve delavcev in pripravnikov za nedoločen čas (95 zaposli
tev) in za določen čas (285 zaposlitev). Med vsemi zaposlitvami je 25 potreb 
po pripravnikih, kar je nekaj manj kot 80 odstotkov predvidenih zaposlitev 
pripravnikov po določilih samoupravnega sporazuma o zaposlovanju. 
Organizacije združenega dela pa so v svojih načrtih premalo upoštevale na
čelo o sklepanju delovnega razmerja s pripravniki za nedoločen čas, saj 
predvidevajo takih zaposlitev le 40 odstotkov. 

N. D. 

GOSPODARSTVO V LETU 1982 

PRIČAKOVANJA 
SMO PRESEGLI 

Gospodarstvo ptujske občine je lani doseglo boljše fizične in finančne 
rezultate od planiranih ter precej boljše kot leto poprej. Res je, da smo 
glede na slabo leto 1981 načrtovali skromno, vendar smo v zaostrenih po
gojih pričakovanja presegli. Po prvih rezultatih, ki jih je na nedavni novi
narski konferenci dal predsednik izvršnega sveta SO Ptuj Janko Bezjak — 
uradni pa bodo dani na bližnjem skupnem zasedanju zborov občinske 
skupščine, se je družbeni proizvod povečal za 2 odstotka (planirali 
1,3 %), industrijska proizvodnja pa za 3,2 % (planirali smo 2,8 % pove
čanje). Zasluge za takšno rast imajo predvsem v Agisovih TOZD Gumar-
na, Vzmetarna in Kovinska obdelava, TGA TOZD Predelava aluminija, 
Tiešalnica krmil ter vinogradništvo in vinarstvo. Kmetijska proizvodnja se 
.t: povečala za 5,3 Vo, kar je za 1,8 % več od planiranega, predvsem po 
zaslugi dobre letine. Zaposlovanje se je povečalo za 1,4 od tega za 
1,5 "Vo v gospodarstvu in 1,2 % v negospodarstvu, kar je precej skromno, 
produktivnost pa smo povečali za pol odstotka. 

Zelo ugodni (od planiranih) so tudi rezultati pri izvozu in uvozu. Pla
nirali smo, da bomo izvoz povečali za 10 %, povečali pa smo ga za 21 %, 
v večini na konvertibilno področje. Izvozili smo za milijardo in pol dinar
jev, uvozili pa za 80 milijonov dinarjev manj, izvoz je za 5,4 % večji od 
uvoza, ki se je zmanjšal za 6,5 <Vo. 

Boljši so tudi vrednostni rezultati, saj seje celotni prihodek povečal za 
30 "lo, porabljena sredstva za 31 amortizacija pa za 87 "/o. Dohodek se 
je povečal za 26 obveznosti pa za 31 %. To kaže na precejšnjo zadol
ženost, slabšo likvidnost in nujnost najemanja kratkoročnih kreditov. Ci
sti dohodek se je povečal za 27 za enako pa tudi osebni dohodki. Pri 
skupni porabi smo v okviru dovoljenega, pri osebni porabi pa za pri
merljivim dohodkom zaostajamo. Predsednik izvršnega sveta je tudi pou
daril, da smo se pri delitvi ustvarjenega dohodka obnašali stabilizacijsko. 
Poprečni osebni dohodek je bil lani 12.832 din na zaposlenega, kar je pre
cej pod republiškim poprečjem. 

Izgube v gospodarstvu so manjše za 17 %. Ce pa izločimo izgube v 
elektrogospodarstvu, so manjše za 64 %. Z izgubo je poslovalo 8 TOZD, 
večina je pokrita, trenutno je nepokritih še dobrih deset odstotkov celotne 
izgube. 

Pomembno je, da smo večino z resolucijo zapisanih ciljev dosegli. 

1. kotar 

POKOJNINSKO IN INVALIDSKO 
ZAVAROVANJE TUDI ZA KMETE 

V osnutku zakona o pokojninskem in inva
lidskem zavarovanju je predvidenih več no
vosti na tem področju. Poleg obveznega zava
rovanja vrhunskih športnikov, ki je v ostalih 
republikah že uzakonjeno, je novost tudi ob
vezno pokojninsko in invalidsko zavarovanje 
kmetov. Osnutek zakona predvideva obvezno 
zavarovanje za kmete in člane njihovih go
spodarstev, ki opravljajo kmetijsko dejavnost 
kot edini oziroma glavni poklic, ne glede na 
dohodek, ki ga ustvarjajo. Obseg pravic ozi
roma zavarovanja je odvisen od plačanih pri
spevkov. Kmetje in člani njihovih gospodar
stev, ki imajo po predpisih o združevanju 
kmetov status združenega kmeta in plačujejo 
prispevek najmanj v višini zneska zajamčene 
pokojnine, .so zavarovani v obsegu kot delavci 
v združenem delu. Tisti, ki prispevka ne pla
čujejo v tej višini — torej manj — imajo le 
pravice do starostne, invahdske in družinske 
pokojnine. 

Kot je zapisano v povzetku osnutka ome
njenega zakona, je predviden tudi prehoden 
sistem za uživalce kmečkih pokojnin, ki naj bi 
tudi v bodoče prejemali kmečko starostno po
kojnino v skladu z zakonom o starostnem za
varovanju kmetov in kmete, starejše od 60 let. 

ki jim je dana možnost, da se vključijo v po
kojninsko in invalidsko zavarovanje ali osta
nejo zavarovani v starostnem zavarovanju in 
pridobijo pravico do kmečke starostne pokoj
nine. 

Ker .se dejanski dohodek na območju naše 
republike ugotavlja le pri dveh odstotkih 
kmetov, katastrski dohodek pa ni pokazatelj 
ekonomskega statusa kmeta, se z opredelitvijo 
statusa kmeta z opravljanjem kmetijske deja
vnosti kot edinega oziroma glavnega poklica le 
predvideva takšno ustvarjanje dohodka, ki 
zadošča za preživljanje in plačevanje prispev
kov. V primerih, ko se osebni dohodek kmeta 
ne ugotavlja, določi osnove za plačevanje pri
spevkov za združene in druge kmete skupnost 
v razponu, ki bo omogočal, da bodo prispevke 
zmogli plačevati tudi ekonomsko šibkejši 
kmetje. 

V osnutku zakona pa so predvideni tudi 
posebni stimulansi, ki bi naj prispevali k večji 
tržni pridelavi hrane. Tako je na primer za 
združene kmete predvideno pokrivanje dela 
obveznosti za plačilo prispevkov s strani or
ganizacije združenih kmetov in drugih orga
nizacij združenega dela. Pod pogojem plačila 
prispevkov najmanj od osnove v višini zajam

čene iX)kojnine so zavarovani v obsegu kot 
delavci v združenem delu, imajo pravico do 
varstvenega dodatka, do denarnega nadome
stila za telesno okvaro, do zajamčene borčevske 
pokojnine in tako dalje. 

V podrobnostih pa osnutek zakona sledi 
dosedanji praksi, ki jo imamo z zavarovanjem 
oseb, kT opravljajo samostojno dejavnost. 
Predvideno je, da se jim v pokojninsko dobo 
všteva čas obveznega starostnega zavarovanja, 
omogočen pa jim je tudi odkup let. 

Kmetje po izpolnitvi pogojev za pridobitev 
pravice do pokojnine pridobijo pravico do iz
plačevanja pokojnine, čeprav nadaljujejo z 
opravljanjem kmetijske dejavnosti. Predlogi in 
pripombe, naj bi se jim začela izplačevati po
kojnina šele. ko kmet zakonitemu dediču izroči 
posestvo, so bili podrobno preučeni. Posebno s 
stališča, kaj to v praksi pomeni in ali je takšna 
rešitev v skladu s sistemom pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja. 

Predlogi so oblikovani v varianti in sicer v 
tem smislu, da bi naj kmet v primeru, če ne 
izroči posestva, plačeval poseben prispevek. 

JSLD. 

Z MARUO MAGDALENO O GOSTINSTVU IN TURIZMU 

Na letošnjo sezono se bolje pripravljamo 
,,Lahko rečem, da je bilo v 

zadnjih letih nekaj pozitivnih 
premikov tudi na področju razvoja 
gostinstva in turizma v ptujski ob
čini. Niso pa doseženi pričakovani 
cilji, tisti, ki so si jih delavci v tej 
dejavnosti želeli in pričakovali. 
Glavni razlog, da se je ta razvoj 
hromil je predvsem v pomanjkanju 
finančnih sredstev. Bili so načrti, 
predvidena je bila gradnja hotela, 
poleg tega še vrsta drugih objek
tov; vendar so svoje naredili 
ukrepi kreditno-monetarne politi
ke. 

V zadnjih letih smo sicer ob
novili nekaj gostinskih lokalov, 
novogradenj ni bilo, razen — 
pred nekaj leti Ptujske toplice. V 
preteklem letu smo zgradili 
fizioterapijo v toplicah in bomo s 
tem, ko bomo zgradili še 20 ležišč 
v bungalovih v letu 1983, pridobili 
za ptujske toplice tudi status zdra
viliškega turizma. Se to kar smo 
obnovili, pa smo z lastno nema
rnostjo in neodgovornostjo 
,,uničili", je o razvoju gostinske in 
turistične dejavnosti v zadnjih letih 
povedala Marija Magdalene, člani
ca IS odgovorna za področje 
gostinstva in turizma. 

Stanje v gostinstvu in turizmu 
občine je odraz krize gospodarske 
dejavnosti v celoti, vendar je turi
zem pomembno prisoten v vsako
dnevnem življenju in delu sodo
bnega človeka. Človek ima več ča
sa za počitek in za rekreacijo. Ab 
obstoječi objekti v ptujski občini 
nudijo turistu dovolj možnosti za 
počitek? Kaj turistu lahko ponudi
mo v njegovi izvenpenzionski po
trošnji? 

IMAMO POGOJE ZA RAZVOJ 
TURIZMA 

,,Pogoji za razvoj turizma so v 
naši občini dani, nimamo pa do
volj nočitvenih zmogljivosti. 
Premalo pa smo aktivni tudi na 
drugih področjih. Poglejmo samo 
področje kulturno-zgodovinskih 
spomenikov. Imamo jih več kot 
dovolj. So pomembnen del in 
lahko pomembno prispevajo k 

povečanju turistične ponudbe, 
vendar je pogoj, da so stavbe in 
zbirke urejene; kakovost naših 
zbirk je evropsko znana, le malo 
zbirk pa je opremljenih tako, da bi 
jih lahko ponudili obiskovalcem. 
Zadnje čase smo celo priča, da je 
teh zbirk vedno manj. 

LETOS POVEČUJEMO NOČIT-
VENE ZMOGUIVOSTI 

K povečanju turistične ponudbe 
poleg urejenih gostinskih lokalov 
in nočitvenih zmogljivosti, prispe
va tudi lepo urejeno in čisto mesto; 
zadnji čas pa temu posvečamo 
premalo pozornosti. Mesto je 
nasmeteno, pročelja stavb so 
neurejena. Zanemarjajo pa se tudi 
zelenice in nasadi. Gotovo je del 
vzroka v pomanjkanju sredstev, z 
boljšo organizacijo dela in malo 
več -dobre volje bi tudi na tem 
področju lahko več naredili. 

Premalo smo storili tudi na 
področju domače obrti. Mislim na 
izdelavo spominkov. V občini ima
mo malo izvirnih spominkov in z 
ustrezno davčno politiko in ustrez
no aktivnostjo bi lahko na tem 
področju naredili več." 

Kako se v razvoj turizma in 
gostinstva vključuje zasebna inici
ativa? 

,,Zasebnih gostiln imamo v 
občini 37, bifejev 30 — zasebni 
gostinci pa so povezani v sekcijo 
gostincev pri obrtnem združenju 
Ptuj. Tudi na tem področju se 
stvari razvijajo, vendar poudarjam 
znova neusklajeno, zaradi tega tu
di IS SO Ptuj postavlja zahtevo, 
da se prostorsko uredi in opredeli, 
kje bodo določeni lokali locirani. 
To so podprli tudi skupščinski 
zbori na zadnjih zasedanjih. 

V občini beležimo tudi začetke 
uveljavljanja kmečkega turizma, 
boljše rezultate pa pričakujemo se
daj, ko je bil sprejet odlok o 
kmečkem turizmu. 

Glede turističnega posredovanja 
bi povedala, da imamo v Ptuju dve 
turistični agenciji. Zaradi 
racionalnosti pa bi veljalo razmi
sliti ali nam ena ziidostuje ali ne. 

HOTELA ŠE NE BOMO GRADI
LI, PAČ PA BUNGALOVE 

V občini imamo tudi pet turisti
čnih društev, za nekatere izmed 
njih pa lahko trdimo, da ne delajo 
dovolj. Morali pa bi jih organizi
rati povsod tam, kjer za to obsto
je pogoji. Pripomniti pa moram, 
da bi bilo potrebno uredid njih 
financiranje". 

Večkrat smo že poudarili, da 
imamo hotelskih oziroma nočitve
nih zmogljivosti v ptujski občini 
premalo. Kako pa bomo v bodoče 
reševali ta problem? 

,,V bodoče bomo ta problem 
rešili, vsaj delno in to z izgradnjo 
bungalovov v ptujskih toplicah. V 
prvi fazi bomo zgradili 20 ležišč, z 
gradnjo bomo pričeli še letos. 
Sredstva so zagotovljena, investici
ja je prijavljena in začeli smo že s 
pripravljalnimi deli. 

Izgradnja hotela je dolgoročna 
naloga. Naložbe v gostinstvo in 
turizem niso prioriteta v letu 1983, 
pa tudi v naslednjih letih ne. 
Takšne so namreč usmeritve kredi
tno-monetarne politike. Lahko bi 
šli v gradnjo takšnega objekta, če 
bi zagotovili potrebno lastno 
udeležbo, ki pa je nizko akumula
tivno gostinstvo nima. V tem 
objektu pa bi morali zagotoviti 
najmanj 51 odstotno zasedenost s 
tujimi turisti, kar pa tudi vemo, da 
je v tem času nemogoče. 

Morali pa bi več storiti pri 
vključevanju zasebnih sob v turi
stično ponudbo občine. Slednje bi 
morali vnesti v občinske dokumen
te." 
TURISTIČNEGA IZVOZA 
PRAKTIČNO NI 

Koliko izvoza ustvarja ptujski 
turizem? 

,,Ta odstotek je tako nizek, da o 
njem skoraj ne bi mogli govoriti". 

Kolikšen pa je njegov delež v 
družbenem proizvodu občine? 

,,Delež gostinstva in turizma v 
DP občine je bil v letu 1981 2,3, v 
letu pred tem pa 2,8. Podatkov za 
leto 1982 še nimamo. Od tega je 

družbeni sektor ustvaril 1,8, zase
bni pa 0,5 odstotka." 

NA NOVO TURISTIČNO SEZO
NO SE DOBRO PRIPRAVLJA
MO 

Kako se v tem obdobju pripra
vljamo na letošnjo turistično sezo
no. Bo ta boljša ali slabša od 
prejšnjih? 

,,Mislim, da lahko ocenim, da se 
pripravljamo boljše, kot pretekla 
leta. Precej je k temu pripomogla 
tudi aktivnost medobčinske 
gospodarske zbornice za Podravje, 
ki je izdelala tudi določene progra
me. Res pa je, da se aktivno ne 
pripravljamo na vseh področjih, v 
celoti se ne zavedamo, da gostinst
vo ne predstavlja turizma, da je le 
njegov delež in da v gostinsko-
turistični ponudbi sodelujejo tudi 
drugi. Tu je kmečki turizem, turi
stično posredovanje, turistično-
društvene organizacije, tu so tudi 
ribiške in lovske organizacije ter 
vrsta drugih dejavnosti. 

Rezultati turizma se odražajo na 
poslovnih rezultatih vseh 
gospodarskih panog. Najbolj akti
vni so gostinci, to je razumljivo, 
saj se jim vedno bolj slabša 
gospodarski položaj. Zato je toli
ko bolj pomembna njihova akti
vnost in skrb, da se jim poveča či-
sd dohodek". 

JEZERO ŠE IZVEN PONUDBE 
Kaj pa lahko rečemo glede ptuj

skega jezera. Ga bomo vključili v 
letošnjo ponudbo? 

,,V letošnjo ponudbo ga ne 
bomo vključevali predvsem zaradi 
tega, ker odlok ni bil sprejet. 
Izvršni svet pa si bo prizadeval, da 
se bodo dokončno opredelile 
možnosti razvoja nautičnega turiz
ma, vendar to ni odvisno samo od 
izvršnega sveta, naše občine, tem
več od vrste drugih dejavnikov. 

Veliko pa bomo letos storili tudi 
na področju turistične propagande 
in turistične informacije", je 
zaključila Marija Magdalene. 

MG 

KONFERENCA ČLANIC POSLOVNE ENOTE PTUJ OCENILA 
LANSKOLETNO IN OPREDELILA LETOŠNJE 

POSLOVANJE BANKE 
\ ponedeljek 14. t. m. so članice KBM. PE 

Ptuj na konferenci poslovne enote obravnavale 
poslovanje banke in Poslovne enote ter za
ključni račun za leto 1982. Obravnavale so tudi 
planske dokumente banke in poslovne enote za 
leto 1983 ter predlog politike obrestnih mer in 
nadomestil za leto 1983. 

Iz poročila o poslovanju poslovne enote 
lahko razberemo, da je kljub zaostrenim po
gojem gospodanenja bilančna vsota narasla za 
1.030 mio din (29 7; ) in dosegla 4.500 mio din. 
To povečanje sredstev je predvsem posledica 
hiire rasti sredstev prebivalstva, ki so v struk
turi prirasla za 3.3 % in dosegla za 37.5 % vseh 
sredstev poslovne enote. Nazadovala pa so 
sredstva gospodarstva, kol že nekaj let nazaj. 

Precejšnje spremembe so nastale tudi v 
plasmajih. Ostri družbeni kriteriji pri obra-
vna\ i investicijskih programov so povzročili, 
da so se dolgoročne naložbe v poslovni enoti. 
zm7akzii4 Vuja tudi načrt usmeritev sredstev 
je bil izpolnjen s 87 %. 

V poslovni enotije bilo v absolutnem znesku 
na novo odobreno za dolgoročne naložbe za 
okoli 12% manj sredstev KOI leto poprej. Za 
nove naložbe v industriji, ki ustvarja nekaj nad 
polovico družbenega proizvoda v občini ni bilo 
predloženega in odoorenega niti enega pro
jekta, kar zaostruje medsektorsko razvojno 
neskladje. Delež investicij v družbenem pro

izvodu občine se je tako še nadalje znižal, zato 
postaja tudi vprašljiva predvidena rast indu-
struskc proizvodnje in zaposlovanja. 

Nasprotno p a j c bilo usmerjeno'za 41 % več 
sredsie\ v kratkoročne naložbe, kjer so pre-
\ladovali selektivni nameni (izvoz, kmetijska 
nroizMidnja in zaloge, vrednostni papirji itd). 
Najbolj so se povečali kratkoročni krediti za 
kmcULŠtvo (90 %} nalo krediti za pripravo in 
izvoz (69 %) in le malenkost (15 %) vrednostni 
papirji. 

.\aprcdckjc bil dosc/en ludi pri kreditiranju 
razvoja drobnega gospodarstva, kamor je bi1o 
usmerjeno za 4 mio din več sredstev 

\ se preteklo leto. zlasti proti koncu leta. sta 
sc poslovna enota kot tudi temeljna banka 
morali držati omejitev plasmajev. Dovolj^ena 
rasi plasmajev seje proti koncu leta nenehno 
zniževala in ostala na 13.3 odstotnem dovo
ljenem povečanju. Zaradi povečanja odkupa 
kmetijskih pridelkov in izvoza proti koncu leta 
so bile pri uravnii:y aniu ra^Li olaMnaia.izredji^ 
težave. Ugoden pa je rezultat članic v zunanji 
menjavi, izvoz je bil realno večji za li %. uvoz 
pa le za 3 %. V stanovanjsko komunalni deja
vnosti so naložbe potekale v skladu z načrto
vanimi. V družbeno usmeqeni gradnji je bile 
dokončano 75, na novo pričeta pa 104 stano-
vania. 

Poslovanje z občani se je količinsko in vre
dnostno pt)večalo. Porastli so krediti občanov 
na podlagi prodaje deviz. 

Glede na podatke lahko zaključimo, daje bil 
v poslovni enoti dosežen napredek poslovanja, 
čeprav je bilo nemalo težav zaradi nepresta
nega spreminjanja predpisov in drugih usme
ritev denarnega poslovanja. 

Bankaje ugodno zaključila poslovanje, saj je 
z deviznimi prihodki pokrila poleg visokih te
čajnih razlik v letu 1^82 ludi zakonite deleže 
razlik iz preteklih let. Kljub temu pa je ostalo 
okrog 218 mio din skupnega dohodka za čla
nice. 

Posebno pozornost so delegati posvetili na
črtu poslovanja za leto 1983 ter politiki in tarifi 
novin obrestnih mer. 

V lelu 1983 je še bolj omejen obseg naložb, 
saj znaša le 11.6 %. Naložbe v osnovna sredstva 
na morajo, razen nekaterih izjem, ostati na 
lanskoletni nominalni ravni. To pa je za slo
vensko gospodarstvo, ki je že preišnia leta za
radi depresivne investicijske politike močno 
omejevala naložbe, neugodno. 

Splošna obrestna mera po novi tarifi (od 1. 3. 
dalje) znaša 30 %. Nižje pa so obrestne mere za 
prednostne naložbe in selektivne namene.. 
Povdariti pa velja, da ima KBM za prednostne 
namene v sistemu združene LB najnižje ob
restne mere. F. L. 

file:///ladovali
file:///aprcdckjc
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„ 5 KUL TURO JE DAN LEPŠI 
IN ŽIVLJENJE BOLJ POLNO" 

V počastitev 90. letnice delo
vanja ptujskega Pokrajinskega 
muzeja, so njegovi delavci v refek-
toriju nekdanjega dominikanskega 
samostana pripravili čudovito raz
stavo ,,Nakit skozi arheološka ob
dobja". Otvoritveno slovesnost, ki 
je bila v sredo, 9. marca, je s 
pesmijo pričel Moški pevski zbor 
TGA Kidričevo pod vodstvom 
Ladislava Pulka, nadaljeval pa 
direktor Pokrajinskega muzeja 
Blagoje Jevremov s j)ozdravom 
dokaj številnih obiskovalcev, med 
njimi predstavnikov družbeno 
političnih organizacij občin Ptuj io 
Ormož. 

Po odlomku it rimske kronike 
,,Gospa se oblači", ki ga je pre
brala članica Srednješolske gledali
ške skupine ,,Stopinje" Sabina 
Črnila, je govoril slavnostni 
govornik, oredsednik SO Ormož 
Tone Luskovič. Njegov govor, poln 
izbranih besed, je izzvenel v 
razmišljanju o nas samih in našem 
odnosu do kulture 5e zlasti, ker je 
slišati cesto pozive, da naj kultura 
počaka boljših časov, ko se bomo 
nehali boriti s stabilizacijo. Pri tem 
pozabljamo, da kultura prispeva 
svoj velik delež k duhovni in tudi h 
gmotni stabilnosti družbe in vseh 
ljudi. Kultura je draga, nadaljuje 

Tone Luskovič, vendar še dražje je 
biti brez nje. Življenje brez kulture 
utegne biti celo usodno za razvoj 
nacionalne družbe in bitnosti na 
sploh. Zato je razstava „Nakit 

Tone Luskovič, predsednik DO 
Ormož je bil slavnostni govornik 

skozi arheološka obdobja" , 
posvečena 90. letnici obstoja in 
delovanja ptujskega Pokrajinskega 
muzeja, pomemben dogodek za 
nas vse. 

Ob koncu svojega govora je To
ne Luskovič v imenu družbenp 
političnih organizacij občin Ptuj in 
Ormož čestital organizatorjem ter 
jim z besedami: „S kulturo je dan 

Marjana Tomanič-Jevremov Je z nazorno razlago prestavila obiskovalcem 
razstavljene predmete 

lepši in življenje bolj polno!", 
izrazil vso priznanje za prizadev
nost. S tem je veljala razstava za 
odprto. 

Številno občinstvo je po raz

stavi, ki prikazuje izbor nakita od 
10. stol. pred n. št. do 11. stol. na
šega štetja, najdenega na območju 
ptujske in ormoške občine v devet-
sedetih letih, je z bogato razlago 

vodila kustosinja Marjana Toma-
JM£Jeyremoy„_^^^ _ _ 

Besedilo in foto I. GL 

V Delti so slavili tovarniški praznik 
v Labodu TOZD Delta v Ptuju 

so tudi letos slovesno proslavUi to
varniški praznik in dan žena, ki so 
ju združili z obeležitvijo 10-letnice 
priključitve Delte k Labodu. Slo
vesnosti, ki je bila 8. marca, sta se 
udeležila tudi glavni direktor Milan 
Bratuž in danes že upokojeni direk
tor Laboda Zdravko Petan, ki ima 
tudi največ zaslug, da je Delta pred 
desetimi leti začela svojo boljšo in 
uspešnejšo pot. Sicer pa je ta mar
ljivi kolektiv lahko marsikateri de
lovni organizaciji za vzor, saj že 
vrsto let uspešno posluje, povečuje 
svoje zmogljivosti in se uveljavlja 
na domačem in tujem tržišču. Zato 
so se ob tej priložnosti zahvalili 
tudi tridesetim delavcem za 10, 20 
in 30 let dela v Delti. Zlasti prisrčno 
in toplo so sodelavci zaploskali An
geli Krajnc in Vidi Robin, ko sta 
prejeli priznanji za 30 let dela, pa 
tudi vsem tistim, ki so jih letos 
izbrali za najboljše delavce in 
najboljšo mladinko. 

Direktorica TOZD Delta v Ptu
ju, Dragica Novakova je uvodoma 
poudarila, da ta obdobja veliko 
pomenijo, tako za kolektiv kot za 
posamezne jubilante, " to so delov
ne izkušnje, spomini, to je življe
nje," je dejala. 

Nato je obširneje spregovorila o 
10-letnem jubileju prelomnega ob
dobja v zgodovini ptujske Delte, ki 
se je 15. februarja 1973 odločila za 
novo skupno pot. Takratni 360-
čianski kolektiv je skoraj sto od
stotno odloči za priključitev k La
bodu in danes že lahko rečemo, da 
pravilno. Ze takrat je povezalo Šta
jerce in Dolenjce spoznanje, da 
bodo skupaj močnejši in da bodo 
lažje napredovali. 

Posledica združitve je bila naj
prej posodobitev delovnih prosto
rov v Ptuju, nato pa odločitev za 
novogradnjo, širitev in nadaljnji 
načrti, ki bo jih potrebno še realizi-

Direktorica TOZD Dragica Nova
kova govori zbranemu kolektivu ob 
tovarniškem prazniku in dnevu že
na. 

rati. Večalo seje število zaposlenih, 
ki je danes že naraslo na 586 delav
cev. 

In kako so se v Labodu odločili, 
da bo prav 8. marec tovarniški 
praznik? Delavski Svet Laboda je 
1963 razglasil 8. marec za tovarni
ški praznik, saj so prav ženske tiste, 
ki v vseh TOZD nosijo najtežje bre
me proizvodnje, ta odločitev pa 
je bila tudi velika moralna opora 
delavkam pri premagovanju težav. 

Ob letošnjem prazniku so v Delti 
pripravili še razstavo likovnih izdel
kov — članov likovne sekcije PD 
Alojz Arnuš iz Rogoznice, sloves
nost pa so popestrili še s prisrčnim 
kulturnim programom in družab
nim srečanjem. mš 

SLOVENSKO KUD SAVA 

ZADOVOLJNI 
S SVOJIM DELOM 

člani slovenskega kulturno umetniškega društva Sava v Frankfurtu. 
ki v svojih 'članskih prostorih združuje slovenske in delavce ostalih 
jugoslovanskih narodov in narodnosti, ki so v tem kraju na začasnem 
delu v tujini, je na rednem občnem zboru ocenilo delo v preteklem letu. 
Ugotovili so, da so vse predvidene aktivnosti uresničili. 

Občnega zbora sta se v delegaciji ptujske občine udeležila predsednik 
občinskega sveta zveze sindikatov Edvard KupCiC in podpredsednik 
občinske konference socialistične zveze Franc Vrečar. Povedala sta, da se 
je zbora udeležilo več kot 100 članov društva, ki so ugodno ocenili 
sodelovanje društva s ptujsko občino. Posebno so pohvalili gostoljuben 
sprejem učencev dopolnilnega pouka slovenščine pri društvu v Ptuju, ko 
so se udeležili pouka v osnovni šoli Tone ZnidariC. Želijo*si, da bi bilo 
takega sodelovanja Se več, saj krepi vezi z matično domovino. Izrazili so 
upanje, da zaostreni gospodarski pogoji v domovini in v svetu ne bodo 
vplivali na krčenje programa sodelovanja. 

Po občnem zboru so pripravili še proslavo v počastitev mednarodnega 
praznika žensk. Kulturni program so izvedli člani društva, na družabnem 
delu pa je več kot 500 udeležencev razveseljeval ansambel Toneta Kmetca 
iz Ptuja. N. Dobljekar 

PRIPRAVE 
NA OSNOVNO ŠOLO 

z 31. januarjem smo v ptujski občini med prvimi v Sloveniji pričeli 
izvajati 600-urni program priprave otrok na osnovno šolo in sicer po 
sklepu skupščine skupnosd otroškega varstva občine Ptuj, ki je v 
finančnem programu namenila zanj tudi ustrezna sredstva. Otroci v 
starosti od 6. do 7. leta bodo sedaj imeli namesto 120 urnega 600 umi 
program, kar prav gotovo pomeni kakovosten premik. V to obliko 
priprave na osnovno šolo je zajeto nekaj nad 800 otrok, ki bodo to jesen 
začeli obiskovati prvi razred osnovne, šole. Tam, kjer je to mogoče, 
obiskujejo otroci pripravo na osnovno šolo vsak dan po tri ure, kjer pa to 
zaradi oddaljenosti otrok od prostorov, v katerih poteka ta priprava, ni 
mogoče, je delo organizirano vsak drugi dan. 

Tako bodo otroci predelali skorajda enak program pri.jrav na osnovno 
šolo kot tisti, ki so zajeti v organizirano celodnevno vzgojo in varstvo. 
Hkrati pa to pomeni, da se že sedaj navajajo na delo in življenje v 
kolektivu, česar v privatnem varstvu seveda niso deležni. 

Kot je povedala ravnateljica VVZ Ptuj, Boža Bratuž, izvaja vzgojno 
varstveni zavod 600-urni program priprave na osnovno šolo v 39 od
delkih, osnovne šole pa v 3 oddelkih. Da bi zagotovili kakovost in redno 
delo, so v ptujskem vzgojno varstvenem zavodu zaposlili na novo 18 
vzgojiteljic, vendar le za polovični delovni čas, saj zaradi pomanjkanja 
ustreznih prostorov dela ni mogoče organizirati tako, da bi bile 
vzgojiteljice polno zaposlene. Pa vendar so s tem vsaj dehio omilili težak 
položaj tistih vzgojiteljic, ki kljub ustrezni izobrazbi niso imele možnosti 
za zaposlitev. 

Povedati je tudi treba, da je obiskovanje 600-urnega programa 
priprave na osnovno šolo obvezno za vse predšolske otroke in brezplačno, 
starši plačujejo le malico. Cena malice pa je različna, odvisno od tega, kje 
je oddelek — v šoli ali v vrtcu. Edini večji problem, ki ga še niso rešili, je 
plačevanje odškodnine za prostore v osnovnih šolah, kjer program 
priprave na osnovno šolo izvaja Vzgojno varstveni zavod Ptuj. 

N. Dobljekar 

ZAKLJUČUJEJO Z VOLITVAMI 
V KRAJEVNO SAMOUPRAVO 

ORMOŽ 
že pred štirimi leti so imeli v ormoški občini 

enoten datum za volitve v krajevno samoupravo, le 
da so bila konstituiranja opravljenih po različnih 
datumih. Za sedanje volitve so se dolgo pripravljali. 
Kadrovske in druge priprave, predvsem statutarne 
spremembe so začrtali že v letu 1982. V krog priprav 
na volitve sodijo tudi zbori občanov, ki so bili v vseh 
vaseh in kjer so evidentirali svoje kandidate v vaške 
in mestne svete, v KS Središče pa tudi v trški svet. 
Poleg evidentiranja so na zborih pregledali tudi delo 
v zadnjem mandatu. V mesecu februarju letos pa so 
pričeli z volitvami na zborih občanov. Zbori so 
istočasno sprejemali tudi spremembe statutov j n 
obravnavali ter sprejemali poročila o delu krajevnih 
skupnostih v minulih štirih letih. Obenem pa potr
dili programe aktivnosti .po posameznih krajevnih 
skupnostih v letu 1983. Posebno pozornost so zbori 
namenili izvajanju občinskega samoprispevka za 
gradnjo osnovno-.šolskega prostora. Na zborih pa so 
volili tudi vaške, ulične, mestne in trški svet ter svet 
potrošnikov in poravnalni svet. 

Konstituivne seje so bile dosedaj (podatek velja 
do 10. marca) opravljene v štirih krajevnih sku
pnostih; ostale štiri bodo svojo obvezo opravile do 
15. marca. 

Evidentiranje je zajelo okrog l2U0 občanov ozi
roma krajanov. Udeležba na zborih, kot je povedal 
Martin Kramar, sekretar občinske konference 
SZDL Ormož, ni bila najboljša. Opravičujejo jo pa 
z različnimi vzroki. Mnenja so, da je eden izmed 
razlogov za slabo udeležbo tudi odločitev za javne 
volitve. Poleg tega so v tem času organizirali tudi 
vrsto predavanj o SLO in DS. Kljub vsemu so za
dovoljni z razpravo na zborih, saj so dobili vrsto 
originalnih idej in pobud, ki bodo kakovostno pri
spevali k boljšemu delu krajevne samouprave in s 
tem za boljše življenje kraja. 

Volilno aktivnost je vodila SZDL in je po oceni, ki 
še ni dokončna, svojo nalogo zadovoljivo opravila. 
Dokončno oceno o tem bodo lahko dali čez štiri leta, 
ko bodo nove volitve in ko bodo znova ocenjevali 
delo krajevne samouprave oziroma uresničevanje 
razvojnih programov krajevnih skupnosti. Seveda 
pa je težje delovati v večjih KS, kot v manjših. V 
ormoški občini je največja KS Ormož, ki ima čez 4 
tisoč prebivalcev in najmanjša KS Kog, ki imaokrog 
900 prebivalcev. MG 

NADALJEVANJE OKROGLE MIZE 
O JOŽETU LACKU 

v domu Slovenskogoriške čete 
na Rogoznici pri Ptuju so pripravili 
razgovor za okroglo mizo, ki je bil 
nadaljevanje jesenske razprave o 
narodnem heroju Jožetu Lacku, o 
pričetkih narodnoosvobodilnega 
gibanja na ptujskem območju, o 
specifiki tega boja v naših krajih ter 
o dogodkih, ki so povezani s Slo-
venskogoriško Lackovo četo. 
Pogovor je vodila Ljubica Suligo-
jeva — predsednica komisiie OK 
ZKS Ptuj za proučevanje zgodo
vine zve?e komunistov, ki je uvo
doma upravičila številne vabljene 
goste in prebrala njihove dopol
nitve in pričevanja o tem času. Med 
drugim tudi pismo slovenskega pi
satelja — našega rojaka Ivana 
Potrča ter njegov zapis o kmetu, 
borcu, revolucionarju Jožetu La
cku iz leta 1944. 

. Med udeleženci tokratne okrogle 
mize sta bila tudi Zvonko Sagadin 
in Maks Gašparič, ki sta s svojim 
pričevanjem o tem času dodatno 
osvetlila nekatere njegove značilno
sti ter obširneje spregovorila tudi o 
ljudeh, ki so bili tako ali drugače 
povezani — na eni strani z okupa
torjem in njegovimi sodelavci, na 
drugi strani pa z narodnoosvobo
dilnim gibanjem in njegovimi somi
šljeniki. 

Tudi tokratna pričevanja so dra
goceno dopolnilo k predstavitvi 
osebnosti Jožeta Lacka. Veliko 
lažje bomo razumeli njegovo delo 
in tudi delo njegovih tovarišev, če 
bomo pri tem upoštevali vse poseb
nosti družbenoekonomskega polo
žaja naših krajev, posebnost nem
škega okupacijskega sistema. Le 
tako bomo lahko objektivneje 

predstavili Jožeta Lacka, čeprav je 
predstavitev velikih ljudi vedno tež
ka in odgovorna naloga. Iz vseh teh 
pričevanj bo sedaj potrebno urediti 
spominsko brošuro, ki bo korist
no služila tudi povojnim genera
cijam. Obravnavanje domačijske 
zgodovine je tisto področje, kjer je 
p)otrebno dosledno naslanjanje na 
vire, sodelavce, na ljudi, ki so 
neposredno to zgodovino ustvar
jali, mš 

Priprave 
na pohod 

„Po poteh 
revolucije" 

Tradicionalni pohod ,,po poteh 
revolucije" v Mostje bo letos, 23. 
aprila. Pohod je najširša oblika 
prenašanja revolucionarnih tradicij 
na mladi rod v ptujski občini, ki pa 
je še premalo znan v širšem sloven
skem prostoru. Zato je odbor za 
pripravo in izvedbo pohoda pri ob
činski konferenci SZDL Ptuj 
predlagal, da se o njem bolj kot 
prejšnja leta razpišejo v Delu, več 
pa naj pove tudi televizija. 

Tudi letos bodo pohodniki kreni
li v Mostje v petih odredih, le da 
bodo hodili po spremenjenih tra
sah. V vsaki krajevni skupnosti 
bodo ustanovili četo, v katero se 
bodo vključevale vse krajevne 
strukture; v vsaki četi se mora 
odraziti življenje in delo krajevne 
skupnosti. Vključevati se morajo 
tako stari kot mladi, saj je dolg do 
naše revolucije velik. 

Prav je, da v vsaki KS ustanovijo 
štabe za pohod, ki bodo pripravili 
vse pojtrebno za_pohod, v organiza
cijskem in vsebinskem smislu. 

MG 

UMRL 
dr. ANTON SLODNJAK 

(1899-1983) 
Zadnji hip smo zvedeli, da je v noči od sobote na nedeljo umrl 

naš ptujski rojak in literarni zgodovinar ter pisec biografskih 
romanov o Prešernu, Levstiku in Cankarju, dr. Anton Slodnjak. 
Na Večni poti v Ljubljani, kjer je živel dolga leta v miru in ob 
intenzivnem delu, je zavladala praznina, ki jo bo težko zapolnil kak 
drugi literarni zgodovinar. 

Rojen je bil 13. junija 1899 v Bodkovcih pri Juršincih in 
Ptujčani smo ga imeli neštetokrat priliko videti ob Prešernovih 
proslavah, na literarnih srečanjih, kjer ni govoril o sebi, temveč o 
drugih, saj je poleg številnih monografij o slovenski literarni 
zgodovini, raziskoval življenje Prešerna, v čemer je prvak med 
prešemoslovci, Levstika, Vraza, Kocbeka idr. Napisal je okrog 40 
knjig in čez 350 razprav, člankov in kritik. Natančneje c njegovih 
delih bomo spregovorili drugič, omenimo le, da je m.- Kidriča, 
Prijatelja in Rupla naš najboljši literarni zgod • f-ar, skrben 
mentor mlajšim raziskovalcem, ognjerit go-vomJK in prijeten be
sednik. E. J. 

Kurirčkova pošta pride 24. marca 
v ptujsko občino 

Občinska zveza prijateljev mladine se skupaj s 
pionirji in pionirskimi odredi pospešeno pripravlja 
na letošnji sprejem kurirčkove pošte. Ptujski pionirji 
se vključujejo v štajerski del kurirčkove pošte — 
progo »Š« — Štajerska. Le-ta je svojo pot začela I. 
marca v Lendavi pod gleslom Lola — Lacko. Le
tošnje aktivnosti kurirčkove pošte potekajo v okviru 
koncepta Mesec kurirčkove pošte. Zato se priporo
ča, da naj vsaka šola organizira še lokalne poti 
kurirčkove pošte, ki naj vodijo mimo vseh po
membnejših pomnikov NOE. 

Kurirčkova pošta je tradicionalna in najbolj 
množična akcija slovenskih pionirjev. Je ena izmed 
neprecenljivih poti prenašanja revolucionarnih 
tradicij na mladi rod. 

Ptujski pionirji bodo postali nosilci letošnje ku
rirčkove pošte 24. marca, ko jo bodo prevzeli v 
Gorišnici — Forminu od ormoških pionirjev. Po 
skritih in varnih poteh jo bodo nosili vse do 31. 
marca, ko jo bodo pri Lenartu predali. Letos ji bodo 

pripravili svečanejše sprejeme, kot prejšnja leta. 
Pripravljajo namreč več mitingov, v programu jih je 
kar pet. Prvi bo v Leskovcu, drugi v Majšperku, tretji 
v Kidričevem, četrti v Domavi in peti v Destmiku. 
Na mitinge se pionirji skrbno pripravljajo, skrbno 
pa bodo varovali tudi svoja »osvobojena ozemlja« in 
organizirali straže pionirjev, borcev, narodne za
ščite. Na mitinge pa bodo povabili občane, borce, 
starše, tabornike, strelske družine enote JLA, člane 
zveze rezervnih vojaških starešin in druge. Po
membno je. da se bo na mitingih zbralo čim več ljudi 
in da bodo pionirji zaupano jim nalogo čim bolje 
opravili. Naposled je kurirčkova pošta tudi ena iz
med aktivnih oblik usposabljanja pioniijev za Sfe,0 
in DS. 

Pionirji občine Ormož pa bodo kuričkovo pošto 
prevzeli od pionirjev občine Ljutomer v ponedeljek, 
21. marca ob 10. uri. 

MG 



Na kratko iz Ormoža 
Letos so v občini Ormož razpisali 69 kadrovskih štipendij (velja za 

obdobje 1983/84). Čeprav ludi ta številka veliko ne pove. pa je na tem 
področju čutiti določeni premik. Največ štipendij so razpisali v Slovin 
KK Jeruzalem Ormož in sicer 26. od tega 10 štipendij za poklic sadjarja, 
vinogradnika in kleiatja, nekaj jih je tudi za poklic kmetovalca in 
kmetijca. Vse to so poklici, za katere med mladimi ni toliko zanimanja, 
vsaj po izkušnjah zadnjih let. V tej ormoški organizaciji tudi ugotavljajo, 
da je starostna struktura zaposlenih »kmetijcev« zelo visoka, zato jo 
morajo nujno pomladiti. 

V TJ K Ormož so razp^isah 19 štipendij, ostale pa v drugih DO. Po 
razpisu kadrovskih štipendij, se ormoška občina uvršča na zadnje mesto, 
če se primerja z ostalimi v družbi manj razvitih občin. 

••• 
V ormoški občini so v glavnem zaključih z razpravami okrog novega 

delovnega časa. Čeprav ugotavljajo, da so že ob koncu leta 1982 pri 
prehodu na nov delovni čas, veliko naredili. Po podatkih seje na sedmo 
uro preusmerilo okrog 70odslotkov delovnih organizacij, na osmo uro 3 
odstotki, 27 odstotkov pa je bilo takih organizacij, ki so delale v dveh ali 
treh izmenah. Zdajšnja prizadevanja pa so šla v smeri, da bi tudi tisti, ki 
delajo v več izmenah prešli na sedmo uro. 

••• 
Po besedah sekretarja občinskega sveta ZSS v Ormožu so v občini 

zadovoljivo rešili vprašanje družbene prehrane oziroma prehrane med 
delom. DO, ki prej niso imele organizirane prehrane, so se povezale z 
organizacijami, ki so še imele proste zmogljivosti. Tudi bonov so se s tako 
organiziranostjo rešili. 

V tovarni sladkorja nihl^e ne dobi nadomestila v gotovini, četudi je 
dietnik. V TJK p a že kuhajo tudi za dietnike. Gotovinska izplačila pa so 
izredno maihna. ••• 

Članske sestanke so v osnovnih organizacijah sindikata ormoške 
občine dobro izpeljali. Na območju občine je 45 osnovnih organizacij 
sindikata. Poročila o opravljenem delu od letnih konferenc do danes so 
bila izredno kritična, v glavnem pa so obravnavala sindikalne naloge. 
Uvodni del poročil je vseboval krajše ugotovitve o stanju v gospoda
rjenju v posameznih sredinah. Osnovne organizacije so tudi upoštevale 
navodilo in niso združevale članskih sestankov z razpravami o za
ključnem računu 82. Predsedniki osnovnih organizacij so v minulem letu 
dobro delali, saj na nobenem članskem sestanku predsedniku niso 
izrekli »nezaupnice«. Tako je pričakovati, da bo sindikat kot subjek
tivna šila delavskega razreda "tudi v bodoče dobro deloval med delavci. 

••• 
- V Ormožu so odločili, da bosta aktivnosti okrog razprav osnutka 

zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju vodila skupaj sin
dikat in socialistična zveza. V ta namen sta že organizirala seminar za 33 
aktivistov, ki bodo po krajevnih skupnostih in organizacijah združenega 
dela razlagali novosti omenjenega zakona. Za vse aktiviste so tudi 
pripravili kratek povzetek novosti. Razprave bodo v vseh krajevnih 
skupnostih, poudarek pa bodo dali predvsem novostim na področju 
invalidsko-pokojninskega zavarovanja kmetov. Poleg tega bodo orga-
nizirah razprave tudi v vseh večjih DO, po potrebi pa tudi v manjših. 

Rok za razpravo je v krajevnih skupnostih do 31. marca, v OZD pa 
do 10. aprila. Razpravo bodo strnih na skupni seji občinskega sveta ZSS 
in predsedstva OK SZDL Ormož. Še prej pa bodo v pobudah iz razprave 
razpravljah na svetu za vprašanje delovnih in življenjskih razmer de
lavcev. 

Nalogo organiziranja javne razprave po KS so prevzele krajevne 
konference SZDL, v OZD pa predsedniki osnovnih organizacij sindi
kata. 

V petek. 18. in v soboto, 19. marca se bodo mladi ormoške občine 
izobraževali. Občinska konferenca ZSMS Ormož namreč organizira 
seminar za vodstva osnovnih organizacij. Osnovni namen seminarja pa 
je poglobitev spoznanj, enotnosti akcije in doseganje jasnosti v idejnih 
izhodiščih dela v osnovnih organizacijah zveze socialistične mladine. Pri 
delu seminarja bodo sodelovali družbeno-poUtični delavci ormoške 
občine. Mladi se bodo na seminarju seznanili z družbeno-ekonomskim 
razvojem občine v letu 1983, kadrovsko politiko, izobraževanjem in 
štipendijsko politiko v občini. Organizirali pa bodo tudi javno tribuno na 
temo organizirano preživljanje prostega časa. V posebni temi pa bodo 
govorili o splošni ljudski obrambi in družbeni samozaščiti. V program 
seminarja so vključih tudi koncert z nastopom skupine »Gnile duše.« 

Zbrala: MG 

SREDNJESOLSKi CENTER PTUJ 

RAZSTAVA ORODJA 
V avh ptujskega srednješolskega centra bo 21 in 22. marca rastava 

orodja za množično proizvodnjo. Temeljna organizacija združenega 
dela Kovinarska, metalurška in kmetijska šola Veljko Vlahovič bo v 
sodelovanju z organizacijami združenega dela iz ptujske in ormoške 
občine predstavila orodje za obdelavo pločevine, livarska orodja in 
orodja za obdelavo plastike. Razstava bo na ogled med 7. in 17. uro. 

V torek, 22. marca, pa bo v prostorih šole enodnevni seminar za 
učence te šole in proizvajalce iz organizacij združenega dela. O uporabi 
razstavljenega orodja bodo predavali zunanji strokovni delavci, pa tudi 
predavatelji šole Veljko Vlahovič. 

N.D. 

Javna razprava o osnutku zakona o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju 

z republiškim zakonom o pokojninsko in
validskem zavarovanju in njegovo izpeljavo v 
samoupravnih splošnih aktih zaključujemo 
dolgoročen proces oblikovanja novega zakona o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju, ki 
bo usklajen z ustavo in zakcmOm o združenem 
delu ter zakonom o razširjeni reprodukciji in 
minulem delu in bo temeljil na uveljavljenem 
samoupravnem in ekonomskem položaju delav
cev v združenem delu in drugih delovnih ludi. K 
sprejemu republiškega zakona nas zavezuje tudi 
že sprejeti zvezni zakon, ki ga bodo pričeli upo
rabljati, 1. julija 1983. 

Izvršni svet skupščine SRS je pripravil 
osnutek zakona, ki konkretizira temeljna izho
dišča in sistemske rešitve, načeloma potrjene že 
v fazi priprave predloga za izdajo zakona in 
sprejete na sejah zborov skupščine SRS, 28. 9. 
1982. 

Zakon o pokojninsko invalidskem zavaro
vanju predstavlja enega od najpomembnejših 
sistemskih zakonov za zagotavljanje socialne 
varnosti delovnih ljudi in občanov, zato daje 
predsedstvo RK SZDL pobudo za široko 
organizirano javno razpravo o osnutku zakona 
o pokojninsko invalidskem zavarovanju. 

SZDL Slovenije v sodelovanju z drugimi 
družbenopolitičnimi organizacijami, še posebej 
Zvezo sindikatov, prevzame odgovornost m 
naloge organiziranja, sprejemanja in koordini
ranja javne razprave v vseh temeljnih okoljih — 
v temeljnih delegacijah in konferencah delega
cij, še posebej pa v krajevnih skupnostih in 
TOZD ter drugih organizacijah in skupnostih. 

Osnovni namen javne razprave je omogočid 
delovnim ljudem in občanom, da v demo
kratičnem procesu organizirane in usmer
jene razprave izrazijo in oblikujejo svoje nepo
sredne interese, mnenja, predloge in stališča za 
izobhkovanje takega sistema pokojninsko 
invalidskega zavarovanja, ki bo odraz 
njihovega samoupravnega in ekonomskega 
položaja, tekočega in minulega dela, zmanjšar 
rija ali izgube delovne zmožnosti in zago
tavljanja družinske pokojnine. 

V javni razpravi o osnutku zakona je po
trebno upoštevati celovitost sistema pokoj
ninskega in invalidskega zavarovanja, ki temelji 
na že sprejetih določilih zveznega zakona, ki 

ureja temeljne pravice in določa načela pokoj
ninsko invalidskega zavarovanja, ter izpeljavo 
in konkretizacijo obeh zakonov v statutu SPIZ 
in samoupravnih splošnih aktih OZD. 

Ze ob pripravi izhodišč novega sistema je bilo 
ugotovljeno, da v sedanjih zaostrenih 
družbenoekonomskih razmerah ni pogojev za 
bistveno širjenje pravic, kar je potrebno v javni 
razpravi upoštevati pri iskanju najbolj sprejem
ljivih rešitev glede pravic in obveznosti 
zavarovancev in skladno z realnimi možnostmi 
združenega dela. 

Med najpomembnejšimi vprašanji, do katerih 
je potrebno v javni razpravi opredeliti pred
vsem: 

— ali je vjoga in samoupravni položaj 
delavcev v združenem delu in drugih delovnih 
ljudi in občanov ter uživalcev pravic iz 
pokojninsko invalidskega zavarovanja v 
osnutku zakona ustrezno opredeljen — tako v 
oblikovanju sistema kot tudi pri organiziranosti 
ter izpeljavi delegatskega sistema v Skupnosti 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja; 

— izpeljava do usmeritve, da je potrebno 
čim več vprašanj pokojninsko invalidskega 
zavarovanja razreševati po samoupravni poti, 
upoštevajoč ekonomske razmere v združenem 
delu; 

— možnosti uresničevanja nekaterih novih 
pravic in zagotavljanja sredstev potrebnih za 
financiranje pokojninsko invalidskega 
zavarovanja v okviru razvojnih planov, ob upo
števanju materialnih možnosti združenega dela 
ter porasta družbene produktivnosd in družbe
nega dohodka; 

— izpeljava in konkretizacija načela 
minulega dela v republiškem zakonu, v okviru 
določil zveznega zakona in zakona o razširjeni 
reprodukciji in minulem delu, ki določa, da 
delavec uveljavlja del osebnega dohodka tudi 
po prenehanju delovnega razmerja v TOZD, v 
skladu s samoupravnim splošnim aktom. S tem 
se bo uresničilo načelo, da naj bo položaj 
upokojenega delavca nadaljevanje položaja, ki 
ga je imel v aktivni dobi; 

— uvedba enotnega sistema pokojninsko 
invalidskega zavarovanja za vse delavce in 
druge delovne ljudi na osnovi njihovega 
minulega in tekočega dela ter rezultatov dela. V 

tenfokviru je potrebno posebej opredeliti: 
— vključitev vseh kmetov v enoten sistem 

PIZ, ki temelji na upravljanju kmetijske 
dejavnosti kot edinega oz. glavnega poklica; 

— položaj, pravice in obveznosd oseb, ki 
opravljajo samostojno gospodarsko ali drugo 
poklicno dejavnost; 

— obvezno zavarovanje vrhunskih šport
nikov; 

— spremembe na področju invalidskega 
zavarovanja, ki terjajo večjo odgovornost in 
obveznost organizacij združenega dela pri 
odpravljanju neposredne nevarnosti za nastanek 
invalidnosti in spremenjene defovire zmožnosti, 
rehabilitaciji in zaposlovanju invalidovr 

— razširitev nekaterih novih pravic in obvez
nosti, ki so bile poudarjene že ob predlogu za 
izdajo zakona in v razgovorih ob pripravi 
zveznega zakona; 

— ponovna uvedba pravice do predčasne 
upokojitve; 

— možnost vštevanja benefi(rirane 
zavarovalne dobe v dejanskem trajanju; 

— vprašanja umestnosti izenačevanja neka
terih pogojev za doseganje pravic do tega 
zavarovanja med moškim in žensko, glede na 
ustavno načelo o enakopravnosti obeh spolov; 

— oblikovanje pokojninske osnove pri 
delavcih — naSih državljanih, ki so sklenili 
delovno razmerje z našo OZD, ki opravlja delo 
v tujini. 

Javna razprava o osnutku zakona bo tekla od 
objave gradiva v Poročevalcu skupščine SRS — 
od 23. februarja do konca aprila 1983. Besedilo 
v Poročevalcu obsega: 

— predstavitev iz pokojninsko invalidskega 
zavarovanja, 

— besedilo o osnutku republiškega zakona o 
pokojninsko invalidskem zavarovanju z 
obrazložitvijo in kvalifikacijo, 

— ter okvirne zasnove novega statuta 
Skupnosti pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja. 

Krajše gradivo, ki bo opozorilo predvsem na 
bistvene spremembe v sistemu pokojninsko 
invalidskega zavarovanja pa je bilo že ob
javljeno v dnevno-informativnem tisku (Delo, 
Večer, Dnevnik, Delavska enotnost, Kmečki 
glas). 

Povzela: J. Hvaleč 

MITJA VOŠIVJAK eiUETMK 
Pred kratkim, 3. februarja, je 

praznoval naš rojak, pisatelj in po
litik Mitja Vošnjak svojo 60-letni-
co. Rodil se je na Mestnem vrhu, 
obiskoval v Ptuju osnovno šolo in 
gimnazijo. Tu se je živahno vklju
čil v skojevsko gibanje, saj o tem 
sam pravi: 

,,Ptujska gimnazija je bila znana 
kot ena najrevolucionarjenših gi
mnazij. Skozi to gimnazijo je šlo 
več generacij skojevcev in ji dajalo 
osnovni ton življenja. V Ptuju smo 
imeli tudi prvi primer, da so odrasli 
ustanovili protifašistični odbor, ki 
ga omenja tudi Tito v svojih poro
čilih o stanju v Sloveniji. Mladi 
smo tedaj prevzeli praktično oblast 
nad vsemi dogajanji, ko smo na gi
mnaziji formirali meddruštevni od
bor — to je bila akcija vseh politi
čnih usmeritev v duhu, kakršen je 
bil kasneje značilen za OF." 

Vošnjak je imel to srečo oziroma 
smolo, da je bil osmošolec v letu 
1940/41, torej v času nacističnega 
napada na naše kraje. Srečo, ker je 
te'pfelomne trenutke doživljal že 
kot pripravljen revolucionarno us
merjen skojevec, smolo pa, ker mu 
je ta čas preprečil dokončanje šole. 

V mladostnem navdušenju,ali tudi 
objestnosti je dal voloma ime Hit
ler in Mussolini, za kar je imel veli

ke sitnosti in se je raje umaknil v 
Ljubljano, kjer je maturiral. Tu se 
je takoj vključil v ilegalno delo, v 
kar je spadalo trošenje letakov, so
delovanje pri ilegalnih tiskarskih 
tehnikah po Ljubljani in tudi ured-
nikovanje. 

Zaradi osebne varnosti pa tudi 
kamuflaže se je vpisal na gradbeni 
oddelek tehniške fakultete, vendar 
je bilo torišče njegovega dela na ile
galnem udejstvovanju. Junija 1943 
je odšel na osvobojeno ozemlje, na 
partizanski Rog. Od tu se je umak
nil na Vis ter kmalu nato v Beo
grad, kjer je postal urednik Omla-
dine, a po vojni je postal najprej 
programski direktor Radia Ljublja
na, zatem pa načelnik uprave 
LRS za radiofuzijo. Po 1. 1950 je 
prestopil v diplomatsko službo na 
Dunaj, Celovec, Beograd, Trst, bil 
poslanik v Demokratični republiki 
Nemčiji, imel zatem številne politi
čne funkcije doma, nato postal od 
1. 1%9 ambasador v Berlinu in na 
Dunaju. Vrsto let je bil predsednik 
festivala Kuriršek. 

Vošnjak je začel pisati kot dijak 
in je objavil nekaj pesmi pod psev
donimom Jernej Kosec ter tudi ne
kaj dopisov. Konec 1. 1942 je bil 
določen za urednika ilegalnega 
mladinskega glasila Mlada Sloveni
ja. Vošnjak ga je preimenoval v 
Mladino in list je začel ihajati v za

četku leta 1943. Prve številke je pi
sal v provizoričnem bunkerju v Na
rodni in univerzitetni knjižnici v 
Ljubljani in sicer je bU ta bunker 

Mhja Voiajak na eai od „okro i lk 
miz" v Ptuju. 

Folo: M . Ozmec 

sredi ogromnega kupa časopisov in 
revij. V glavnem je Mladino pisal 
sam, saj je bilo težko dobiti sode
lavce. Na osvobojenem ozemlju je 
urejal tudi Našo pest, ki je bilo 
glasilo ZK mladine Jugoslavije za 
Slovenijo ter Slovenski pionir. 

Po vojni je izdal delo Naša ve
lika matura (1948) s podnaslovom 
Kronika, ki so jo Hrvatje že kma
lu prevedli (1950). Roman je opis 

življenja na ptujski gimnaziji pred 
okupacijo, vzdušje med profesorji 
in dijaki ter borba za novo miselno
st. Čeprav so knjigi očitali vrsto na
pak, psiholc^kih pomanjkljivosti, 
so ji kritiki po drugi strani priznali 
novost v tematiki, revolucionarno 
romantiko ter zanimivo podobo 
določenega kraja in časa. Sledili so 
partizanski romani Črna kri (1961), 
ki se godi v Ljubljani in njeni okoli
ci. Onkraj ceste se spet prične ži
vljenje (1963), roman iz Dolenjske, 
črtice Kri in vino (1963), od katerih 
se nekatere dogajajo v ptujski oko
lici, iz življenja diplomatov p a del
no fiktiven roman iz blokovskega 
življenja Zid na mejni reki Selan 
(1964). Intenzivno se ukvarja s če
belarstvom, o čemer govori tudi 
knjiga Propolis — zdravilo jutri
šnjega dne (1977; 1978) in nedolgo 
kar je izdal v Kurirčkovi knjižnici 
več črtic za mladino „Castna pio
nirska, tako je bilo" (1980) in tudi 
od teh se prvi dve dogajata v Ptuju 
(O Hitlerju in Mussoliniju; Iskra, 
Strela in deklica Nutka). 

Kljub temu, da živi v Ljubljani, 
Ptuja ni pozabil, saj smo ga na pri
mer srečali na proslavah l(X)-letnice 
ptujske gimnazije, na okrogli mizi 
o predvojnem revolucionarnem gi
banju v Ptuju in okolici; zaboli ga 
nepravilen odnos do ptujske zgodo
vine in arheologije idr. (Podatke o 
jubilantu sem vzel iz člankov B. 
Ogorevca: Prvi novinar in urednik 
Mladine, Mladina 21. 6. 1979; Ko 
je ko u Jugoslaviji 1970 idr.). 

JAKOB E M E R S I C 

SREČAI^JE mmiH GLASBENIKOV 

tudi Ptujčani 
v torek, 15. marca seje v Kranju pričelo 12. tekmovanje učencev in 

študentov glasbenih šol SR Slovenije. Letošnje tekmovanje je posvečeno 
40-obletnici zasedanja Avnoja. Tekmovalci bodo tekmovali v treh me
stih in sicer v Škofji Loki (godala), Kranju (pihala, trobila) in v Kamniku 
(kitansti). 

Tekmovanja se udeležujeio tudi učenci glasbene šole Karo! Pahor 
Ptuja, skupaj jih je pet. Vsi pa so se pred republiškim tekmovanjem 
predstavili ptujskemu občinstvu. Nastop so imeh 14. marca zvečer v 
dvorani glasbene šole. 

Doslej so Ptujčani vedno z uspehom sodelovali. Največji usf>eh pa 
so imeli leta 1981, ko je mladi troben tar Oto Koletnik dosegel prvo mesto, 
drugi pa je bil na zveznem tekmovanju. 

Tekmovanie bo zaključeno 18. marca. MG 

Izvajanje zakonov s področja kmetijstva 
Skupščina SR Slovenije je že oktobra 1981 

obravnavala poročilo o uresničevanju zakonov 
s področja kmetijstva. Temeljni cilj poročila o 
izvajanju petih kmetijskih zakonov, in sicer: 

— zakona o kmetijskih zemljiščih 
— zakona o delovanju kmetijskih zemljišč in 

zasebnih kmetijskih gospodarstev (kmetij) 
— zakona o združevanju kmetov 
— zakona o starostnem zavarovanju kmetov 
— zakona o preživninskem varstvu kmetov 

je bil ugotoviti uresničevanje teh zakonov zlasti 
z vidika ciljev in nalog na področju kmetijske 
zemljiške politike, uresničevanja samoupra
vnih socialističnih družbenoekonomskih od
nosov na področju kmetijskega zadružništva in 
socialne varnosti kmetov na ustavnih osnovah. 
V razpravah naj bi preverili izvajanje norma
tivnih rešitev in njihovo ustreznost. 

Zbori slovenske skupščine so razpravo o 
problematiki izvaiania teh zakonov podaljšali 
do 15. januaija 1982, ker so razprave potrdile, 
da se nekatera pomembna zakonska določila 
ne uresničujejo oziroma nedosledno in ne
ustrezno uresničujejo; javna razprava, ki je 

potekala v občinah, KOZD. KZS, OZS, za
družni zvezi ter v drugih organizacijah naj bi 
ugotovila vzroke za odstopanja od začrtane 
kmetijske politike ter opredeHla in predlagala 
ustrezne usmeritve in ukrepe na tem področju. 

Marca 1982 so vsi trije zbori slovenske 
skupščine sprejeli »Ugotovitve, priporočila in 
sklepe za izvajanje zakonov s področja kme
tijstva«. Med drugimi nalogami je Skupščina 
SR Slovenije naložila Izvršnemu svetu Skup-
.ščine SRS. da prouči pobude za spremembe in 
dopolnitve zakonov s področja kmetijstva in o 
tem poroča skupščini; pri tem naj se posebej 
opredeli do vprašanj na področju zemljiške 
pohtike in združevanja kmetov. 

Poročilo, ki ga je Izvršni svet predložil 
Skupščini SR Slovenije zajema dva tematsko 
zaokrožena dela: poročilo o uresničevanju 
priporočil in sklepov ter stališča oziroma 
predloge glede pobud za spremembe in do
polnitve zakonov s področja kmetijstva. 

Ker so bile pobude za spremembe in do
polnitve teh zakonov zelo številne, se Izvršni 
svet v tem poročilu opredeljuje le do najbi

stvenejših pobud in to po vsebinskih sklopih. 
Tako predlaga, da se ustrezno spremenijo in 
dopolnijo nekateri členi zakona o kmetijskih 
zemljiščih, zakona o dedovanju kmetijskih 
zemljišč in zasebnih kmetijskih gospodarstev 
(kmetij) ter zakona o preživninskem varstvu 
kmetov. Na področjih, kjer zakonodaja v gla
vnem ustreza, pa predlaga Izvršni svet druge 
aktivnosti, naloge in ukrepe. 

Poročilo o izvajanju zakona o zagotavljanju 
in usmerjanju sredstev za usposabljanje zem
ljišč za družbeno organizirano kmetijsko pro
izvodnjo v obdobju 1982—1985 v letu 1982 in 
poročilo o izvajanju zakona o zagotavljanju in 
usmerjanju sredstev za intervencije v proiz
vodnji hrane v obdobju 1982—1985 v letu 
1982. 

Zakona sta bila sprejeta januarja lani za 
zagotavljanje sredstev za pospešeno usposab
ljanje kmetijskih zemljišč za sodobno usmer
jeno kmetijsko proizvodnjo ter za zagota
vljanje sredstev za hitrejšo rast družbeno or
ganizirane tržne kmetijske proizvodnje. 
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Zakaj govorimo in pišemo eno, delamo pa drugo? 
Zadnje čase beremo v časopisih, icako bi si 

morali prizadevati vsi za čim večjo pridelavo 
hrane. Ce pogledamo resnici v oči pa vidimo 
dostikrat, cla sklepamo eno, naredimo pa čisto 
drugo. Tako nas je rejce goveda nedavno 
presenetil sklep VETERINARSKEGA ZA
VODA PTUJ, da ne bodo več osemenjevali 
živali po domovih rejcev. Razlog sklepa: 
pomanjkanje goriva za vozila osemenjevalcev. 
Znano je, da so do tega sklepa Sli osemenjevalci 
na dom, za prevoz pa so rejcu zaračunali kilo
metrino — seveda, če rejec ni bil preveč od
daljen od glavne ceste. 

Vsi se zavedamo in precej čutimo, daje 
pomanjkanje goriva velik problem, zavedati pa 
se moramo prav vsi, da je problem pomanjka
nja hrane še bolj pereč. 

Mogoče se bo komu ob obranju mojega član
ka porodila misel, da so se rejci pogospodili in 
bj radi osemenjevalca na dom, pa temu ni tako. 
Dosti rejcev goveda hodi tudi v službo in jih v 
času osemenjevanja ni doma. Doma ostajajo 
mogoče samo žena ali pa ostareli ljudje, ki niso 
zmožni živali prignati tri ali več kilometrov 
daleč, medtem ko se osemenjevalec pelje pet
deset, dvesto ali petsto metrov od hiše — hleva. 

Zavedati bi se morali, da je živina v času 
pojatve nemirna, posebno mlade živali, zato so 

ob prigonu možne tudi razne manjše ali pa tudi 
težje telesne poškodbe ljudi. Ker se fizično manj 
sposobni ljudje tega bojijo, ostajajo živali 
dostikrat neosemenjene. To naj se zgodi enkrat, 
dvakrat, trikrat in pri živalih sploh več ne 
moreš ugotoviti kdaj se poja. 

Ob tem bi se morali zamisliti vsi, ne samo 
rejci, ker niso oškodovani samo rejci, ampak 
tudi potrošniki. Ce bi zaradi tega odpadla 
dnevno samo dva pripusta v ptujski občini, kar 
je seveda minimum, je to letno sedemsto živali. 
Verjetno pa je dnevni minimum večkratni, zato 
si moramo zamisliti, koliko kilogramov mesa in 
koliko litrov mleka letno izgubimo. 

Vsi se zavedamo, da zemlje za pridelovanje 
hrane ne moramo razširiti, kvečjemu je kak me
ter pridobimo nazaj iz zapuščenosti. Slišimo, da 
bi morali zemljo bolj gnojiti, vendar pa je to 
težko, ker so gnojila zelo draga, zraven tega pa 
še mora potrošnik dajati kredit za tovarno 
gnojil. Ce nam je to vse znano, se moramo tru
diti tam, kjer se da, a to je živinoreja. O tem bi 
morali razmisliti odgovorni za kmetijstvo in 
pridelavo hrane, pa tudi odgovorni za ener
getiko, da bi dali prioriteto pospeševalcem, 
veterinarjem in osemenjevalcem, tako da bi bila 
živalska čreda zdrava Tn plodna. 

Kaj nam pomagajo jalovce v hlevih, če ni pri

rastka, če ni mesa, mleka in pa tudi hlevskega 
gnoja za naše njive in travnike. Vsi vemo, da 
delovni ljudje in potrošniki združujemo neki 
delček od svojega dohodka za pospeševalce 
kmetijstva, zato bi morali odgovorni za to neki 
delček teh sredstev nameniti tudi veterinar
skemu zavodu za preventivno zdravljenje in 
osemenjevanje živine, nekaj za mineralno 
gnojilo, ne pa samo kot do sedaj, za kompenza
cijo pri cenah mesa. 

Vsi davčni zavezanci smo prejeli zraven čeka 
za prvo četrtletje leta 1983 tudi obvestilo, da 
bodo obveznosti, to je davek izterjevali brez 
opomina. Ce se o tem zamislimo ugotovimo, 
da bodo torej prisilni izterjevalci-rubeži imeli 
dovolj goriva za svoja vozila, veterinarjem pa 
ga primanjkuje. 

Ce logično premislimo, bomo morali dati 
prioriteto veterinarjem, osemenjevalcem in 
vsem, ki se trudijo za predelavo hrane, šele nato 
vsem ostalim. 

Najprej je treba kmetu dati možnost, da 
nekaj ustvari, šele potem lahko od njega nekaj 
pričakuje, ker če bomo ravnali nasprotno, bodo 
kaj kmalu ostali naši hlevi prazni. Ce bomo 
ravnali nasprotno, bomo rezali sami sebi vejo, 
na kateri sedimo. 

V imenu rejcev: Janez Viher 

Zmagala je druga ekipa Lovrenca 
v nedeljo popoldan je bilo v pro

svetni dvorani pri Lovre* j na 
Dravskem polju občinsko tekmo
vanje v kvizu Mladi in kmetijstvo. 
V sodelovanju s Konferenco mla
dih v kmetijstvu pri OK ZSMS Ptuj 
so ga izvedli člani tamkajšnjega 
aktiva mladih zadružnikov. 

Udeležba ne zasluži pohval, saj so s 
se tekmovanja udeležile le štiri eki
pe in sicer Markovci, Trnovska vas, 
Lovrenc I in Lovrenc II. Po 
uvodnem pozdravu predsednika 
KMK Franca Planinska in direk
torja KZ Dravsko polje Lovrenc, 
Ivana Avguština so tekmovalci in 
tekmovalke opravili prvi del tek
movanja — pisni test. Ta je odločil 
tri ekipe, ki so se nato pomerile v 
finalu. Medtem ko so tekmovalci 
reševali pisni test, so si obiskovalci 
ogledali zanimivo predstavo doma
čega prosvetnega društva — 
komedijo Odkritosrčna lažnivka, 
ki so jo prisotni zelo toplo sprejeli. 

Pisni test je odločil, da se v Finalu 
pomerijo ekipe Markovec in obe 

FfRjiini del |e prinesel zmago dnigi eldpi domačiBOT 

domači ekipi. Odgovarjali so na tri 
sklope vprašanj: s področja dela in 

organiziranosti mladih zadružni
kov, kmetijskega strojništva in živi

noreje. Najboljše znanje so tekmo-
tvalci in tekmovalke prikazali pri 
poznavanju živinoreje. Prvo mesto 
je osvojila druga ekipa Lovrenca 
(Franc Planinšek, Branko Rodošek 
in Danjel Sibila), ki je zbrala 34 
točk, druga je prva ekipa domači
nov (30 točk), tretji pa so mladi 
Markovčani, ki so zbrali 20 točk. 

Organizatorji so za vse ekipe pri
pravili praktične nagrade, ki so jih 
prispevali OK ZSMS, Obdravski 
zavod za veterinarstvo in živinore
jo, temeljni organizaciji KK Ptuj 
Tovarna močnih krmil in Mlekarna 
ter Perutnina in KZ Dravsko polje 
Lovrenc. 

Zmagovalna trojka bo mlade za
družnike ptujske občine zastopala 
na bližnjem regijskem tekmovanju 
in se poskusila uvrstiti v zaključno 
tekmovanje na ravni republike. Kot 
je to običaj, so nedeljsko prireditev 
sklenili z veselim delom za staro in 
mlado ob zvokih ansambla Torna
do. 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Dognojevanje in zatiranje plevelov v posevkih 
pšenice ob koncu zime 

Zdaj je primeren čas za dognojevanje žit z 
dušikom. Dognojevanje ob koncu zime je od
ločilno za zagotovitev možnosti za dosego vi
sokih pridelkov. S tem dognojevanjem vpli
vamo na bolj produktivno obraščanje pšenice 
in na razvoj zasnov klaskov. Tako zagotovimo 
osnovo za razvoj večjega števila klasov in za 
primemo gostoto posevka. 

Priporočljivo je dognojevanje z odmerkom 
30—60 kg čistega dušika na hektar. Večje od
merke damo posevkom, ki so slabo prczimili in 
posevkom pri katerih predvidevamo vehk 
pridelek (zelo intenzivnim sortam), manjše 
odmerke pa posevkom, ki so dobro prezimih in 

posevkom za katere ne predvidevamo zelo 
velikih pridelkov (srednje intenzivnimsortam). 

Ker je koristno, da damo posevkom poleg 
dušika tudi nekaj fosforja in kalija je najbolj 
priporočljivo dognojevanje s 180—350 kg/ha 
NPK 17-8-9. N amesto tega lahko dognojujemo 
s 110—220 kg/ha. KAN-a. 

Posevkom, ki jeseni niso dobili celotnega 
odmerka fosforja in kalija lahko dognojujemo 
z večjim odmerkom teh hranil — napr. z 
250—450 kg/ha NPK 13-10-12. 

Toplo vreme z visokimi temperaturami je 
spodbudilo rast žit in plevela, zato je potrebno 
takoj, ko bodo to omogočale minimalne tem

perature, žita poškropiti s herbicidi. 
Semenske travnate plevele, tudi srakoperec, 

zatremo v pšenici in ječmenu s herbicidom 
dicuran 3—4 l/ha, škropimo takoj ko ni več 
nevarnosti zmrzovanja. Širokolistni plevel, 
tudi smolenec, zatremo v pšenici, ječmenu in 
rži s herbicidom aniten DS 2,53 l /ha ah v 
pšenici s herbicidom monotrel DP 4—5 l/ha. 
Škropimo v razvojni stopnji razraščanja žit, ko 
so minimalne dnevne temperature nad 5° C. V 
posevkih, kjer ni smolenca, pa širokolistni 
plevel zatiramo s herbicidom deherban A ali 
herbocid, oba ob uporabi 1,5—2.5 l/ha. 

Kmetijski inštitut Slovenije 

Kljub težavam dobro poslovanje 
KMETIJSKA ZADRUGA PTUJ 

Tudi kmetijskim delovnim orga
nizacijam razmere v našem 
gospodarskem sistemu niso najbolj 
naklonjene, čeprav pričakujemo 
od njih iz leta v leto večje količine 
hrane. , Z& ptujsko kmetijsko 
zadrugo je mogoče reči, da je v 
letu 1982 kljub zaostrenim 
pogojem gospodarila razmeroma 
dobro, kar je plod trdega dela, 
boljšega pristopa k družbeno orga
nizirani proizvodnji, večjega med
sebojnega zaupanja ter pogloblje
nega samoupravnega odločanja v 
tej organizaciji združenih kmetov. 
Tako je v uvodu dolgega poročila 
predstavil poslovanje zadruge 
dosedanji direktor Miran Glušič na 
seji zadružnega sveta. 

Ce smo lahko z rezultati 
posk)vanja zadovoljni, je potrebno 
takoj dodati, da le ti niso takšni, 

kot bi lahko bili glede na številne 
napore, ki so jih vlagali v proizvo
dnjo tako člani delovne skupnosti 
kot združeni kmetje. Potrebno je 
povdarili, da je plan odkupa 
pšenice realiziran le 39 odstotno, 
sladkorne pese je bilo le za polovi
co planiranih količin, odkupljena 
le dobra tretjina planiranih količin 
krompirja in tako dalje. Na drugi 
strani je bilo v primerjavi-z letom 
1981 pridelano oziroma odkuplje
no za 18 odstotkov več koruze, 
oljaric za 84 odstotkov več, pride
lava kumaric se je povečala kar za 
trikrat, grozdja je bilo za 92 

odstotkov več in le bi lahko našte
vali. 

Živinoreja pomeni v KZ Ptuj 50 
odstotkov prihodka, stanje na tem 
področju pa je zaskrbljujoče, saj 
je prišlo na tržišče za 16 odstotkov 
manj telet, 17 odstotkov manj go
vedi, praŠčaeja pa je ostala na 

ravni iz leta 1981. 
To je le nekaj osnovnih pokaza-

tljev prizadevanj kmetijske zadru
ge Ptuj v minulem letu. Za poro
čanje o vseh vzporednih dejavno
stih in problemih bi seveda porabi
li mnogo več prostora in časa. Si
cer smo o tem med letom že poro-

r i M t l i i I tad«)e l a i f l t g a sveta. Od lere: Mirna SnbH- — 
direktor KZ PtiU, Anton ZemUak — predsednik zsdmŽDega sveta, Mira« 
CAvm — dosedanji direktor in Alojz Vatenko — vodja pospeševalne 
službe. Foto: M. Ozmec^ 

čali, dejavnost kmetijske zadruge 
Ptuj pa bo tudi v bodoče prisotna 
v naših poročilih, saj ni mogoče 
mimo njihovega nadvse pomem
bnega prispevka k razvoju 
kmetijstva ptujske občine. 

Ob rob temu sestavku samo še 
tole: zadnja seja zadružnega sveta 
je bila poslovilna za dosedanjega 
direktorja zadruge Mirana Gluši-
ča. Osebno sem precej časa 
spremljal prizadevanja celotnega 
kolektiva zadruge in njegova ose
bna prizadevanja. Gotovo med 
kmeti ~ člani zadruge in člani 
kolektiva ni nobenega, ki se ne bi 
strinjal s trditvijo, da si za svoje 
delo zasluži vse priznanje. Lani je 
bilo na račun zadruge in vodstva 
ter pospeševalne službe 
izgovorjenih precej kritičnih besed. 
Nekaj upravičeno, precej več 
neupravičeno. Poznam kmetoval
ce, poznam njihove težave in zara
di tega tudi razumem delo 
pospeševalne službe in vseh odgo
vornih v zadrugi. Nič se ne da 
spremeniti preko noči, še najmanj 
v kmetijstvu in še manj v zase
bnem kmetijstvu. Številne obsodbe 
in izjave pod trenutnimi vtisi so se 
utišale ob spoznanju, da smo po 
prvi preveliki želji po velikih do
sežkih spoznali našo napako in 
začeli planirati znova, bolj trez-
zno, realno — po naših 
zmožnostih. 

Jože BračiC 

Skrb za čebeljo 
zalego 

v ptujski občini imamo v zadnjih letih vse več pridnih in skrbnih 
čebelarjev. Vse več je tudi tistih, ki s pomočjo svojih krilatih farmacevtov 
pridelujejoTz leta v letu več zuravUnega medu. Med njimi je tudi nekaj — 
lahko bi rekli, vrhunskih čebelarjev, ki so panjem in čebelam posvetili vse 
svoje življenje. Eden teh je prav gotovo Janez Pislak iz Apač pri 
Kidričevem. Njegovo strokovno znanje so izkoristili člani čebelarskega 
društva Ptuj, ki so v nedeljo, 27. februarja pripravili v prostorih 0 § Tone 
Znidarič zanimivo strokovno predavanje. Obisk je bil rekorden, saj v 
enem od razredov ni bilo dovolj prostora za več kot 60 navdušenih 
čebelarjev. Janez Pislek, ki je čebelar že od otroštva naorej, je največ 

Čebelar Janez Pislak med strokovnira predavaiiiem 

besed namenil vzgoji matic. Pri tem je predavanje dopolnil tudi z lastnimi 
iznajdbami in izboljšavami, ter s praktičnimi primerki matiCnikov in 
plemenilnikov. Govoril je tudi o čebelji paši in o nekaterih čebeljih 
boleznih. 

V drugem delu je predaval predsednik čebelarskega društva Ptuj, 
Ivan Jurgec. Opozoril je predvsem na najpogostejše vrste bolezni čebel. 
Najnevarnejša je prav gotovo čebelja uš ali varooza, ki jo je tudi najtežje 
odpraviti. V zadnjem času obstaja tudi nevarnost za razširjanje hude 
gnilobe čebelje zalege, saj so naši čebelarji že naleteli na več primerov. 
Zaenkrat še ni pašne zapore, priporočajo pa skrajno previdnsost pri 
manipulaciji in strogi nadzor zalege. 

M. Ozmec 

O boljšem izkoriščanju 
zemlje 

v zadnji številki Tednika smo prebrali o obdavčevanju delavcev, kme
tov, obrtnikov itd. Zadnje čase se na veliko govori o novem obdavčevanju 
kmetov in boljšem izkoriščanju zemlje, zato želim odgovoriti vsem tistim, 
ki vidijo kmeta takrat kadar kaj pridela. 

Na ptujskem območju je večina kmetij manjših od 10 ha, od tega ne
kaj njiv, travnikov, gozda itd. Ce hoče kmet letno zrediti dva pitanca in še 
kakšno tele in povprečno 40(X) litrov mleka, mora veliko pozornosti posve
titi živini. 

Letni izkupiček mu povprečno znaša 170.000 din, za pšenico, fižol, 
krompir, če dobi 20.000 din.Kmetu od vsega tega ostane manj kot polovi
ca, saj je znesek treba razdeliti na tiste, ki so trdo delali celo leto. 

Delovni dan je dol^ od 12 do 18 ur, poleg tega je kmet vedno umazan, 
nikdar brez skrbi, nima dopusta, ne bolniške. Ko bi se vsi kmetje tako nosi
li in odločali za delo, kot se nekateri po pisarnah itd. ne bi nikoli nič pripra
vili. 

Kmetu bi se tudi tedaj prilegla skodelica kave, ko poprime za delo, 
vendar nima časa, ker mu je dragocena vsaka minuta. Zgodi se, da ponaga-
ja vreme, se mu pokvari stroj, vendar delo, ki ga je načel, mora končati. 
Njemu ni vseeno, kdaj in kako bo delo opravljeno. 

Kdor hoče kmetovati, mora biti z malim in skromnim zadovoljen, to 
opažajo tudi mladi, ki vidijo težave staršev, zato nimajo volje ostati na 
zemlji. Mnoge ali odkrito rečeno, na tisoče motijo govorice češ, da bodo 
vsi tisti, ki imajo doma zemljo in hodijo v službo odpuščeni in da naj doma 
delajo. Gotovo ima marsikdo od zemlje premajhen dohodek, da bi samo 
od zemlje lahko živeli. Res pa je, da je nekaj takih, ki jim morda ne bi bilo 
potrebno v službo. Kdor ima voljo in veselje do dela, bo delal v službi in 
doma. Človeka najbolj razjezi, ko sliši: lahko tebi, ki imaš zemljo in doma 
pridelaš. 

Toda ne smemo pozabiti, da tisti, ki zredi svinjo, težko npr. 150 kg, 
dvakrat plača z delom. Zato lahko rečemo, da je dejansko za tistega, ki 
lahko z mesečno plačo kupi takšno svinjo, res lahko. Sliši se tudi da tisti, ki 
ne bo obdeloval zemlje, bo to storil drugi. To je zanimivo, morda naši go
spodarstveniki računajo na tisti kader po mestih in uradih? Bilo bi resnično 
lepo, če bi Haloze spet oživele, ostareli pa dobili varstvo na stara leta, saj 
so prav tu v hribih največji problemi neobdelanosti in kdo se še danes pote
guje za hribovje, tu in tam kakšen z debelo denarnico za gradnjo vikenda. 

Z davki, pa naj bodo še tako ugodni, kot jim pravijo, se nerazvito, z 
grmovjem poraščeno ne bo izboljšalo, pa naj škripa kakor hoče. Mali 
kmetje v Halozah so močno obremenjeni tudi s prispevki za zdravstveno in 
pokojninsko zavarovanje, saj z dvema, tremi ha plačajo skupno s starostno 
do 10.000 din, letno proda eno tele ali še tega ne. Kako naj človek ob 
tem živi, za koga sploh dela, tega se nihče ne vpraša. 

Ne mislim, da kmetje v ravninskih predelih niso prizadeti. Tiste, ki so 
opremljeni s stroji povrh prizadevajo še omejitve glede goriva. Nesoraz
merje med cenami pridelkov in repromaterialom itd. Vsega tega bi se mo
rali tisti, ki želijo od kmeta več hrane bolj zavedati. 

Franc DrobniC 

v ORMOŽU SKLENJENIH 
ŽE 379 POGODB 

V temeljni organizaciji kooperantov Kooperacija Ormož so do 8. 
marca letos sklenili že 379 pogodb za setev sladkorne pese. Tako imajo 
sedaj zagotovljenih že 155 ha od načrtovanih 305 ha v družbeno orga-: 
nizirani proizvodnji. Za družbeni sektorje načrt 300 ha. 

Po krajevnih skupnostih je stanje sledeče: v Ormožu .so načrtovali 80 
ha. doslej uresničili 49.7 ha, v Središču plan 60 ha, sklenjenih pogodb za 
27 ha, na Kogu plan 25 ha. sklenjenih pogodb za 20 ha. pri Miklavžu plan 
20 ha. pogodb za 10,5 ha, v Ivanjkovcih plan 10 ha, pogodb za 8,25 ha, 
v Podgorcih plan 45 ha. pogodbe za 21,45 ha in v Vel. Nedelji plart 45 ha, 
doslej sklenjenih pogodb za 13,85 ha. 

Zanimiva je tudi ugotovitev, da je v nižinskih predelih manjši 
interes za sladkorno peso kot pa v nekaterih višjih legah. 

MG 



Svečanost v naselju 
Kungota 

v soboto, 5. marca so vaščani Kungote izredno množično obiskali 
p-ireditev ob 30-letnici svojega prosvetnega društva, ki so ga združili s 
proslavo mednarodnega dneva žensk. Podrobneje o tem poročamo na 7. 
strani. 

Dvorana v kulturnem domu Je bila premajhna za vse obiskovalce slovesne 
prireditve. 

Foto: Konrad Zoreč 

ZDRUŽENE LEKARNE PTUJ 

Razstava ročnih del 
ob 8. marcu . 

v združenih lekarnah v Ptuju so ob prazniku žensk prijetno pre-
senetiH. Pripravili so razstavo ročnih del najrazličnejših vrst. Kot je 
povedala Nada Antolovič je pobudo dala osnovna organizacija sindi
kata, ker je to kolektiv žensk, je bil predlog takoj sprejet. Vse po vrsti so 
se želele pokazati in res je bilo prijetno videti^ njihove lepe in izvirne 
izdelke, ki bi v celoti sodili v butični izbor. Čeprav nimajo na voljo 
velikega prostora, so pokazale veliko izdelkov. Za razstavni prostor pa 

Delavke združenih lekarn ob svojih izdelkih foto: OM 

jim je služila direktoričina pisarna, v katero so postavile tudi premično 
lestev, ki jo sicer uporabljajo pri svojem delu in jo okrasile z izdelki. 

Letos je bila to prva razstava in verjeti jim je, da jih bodo še 
pripravile. Mi pa želimo, da se predstavijo širše, da tudi drugi spoznajo 
njihovo spretnost. 

Nekdo je hudomušno pristavil: zdravil tako ni, sedaj pa lahko 
prodajamo naše izdelke. Upamo, da ta pristavek ne moti. sicer pa trkamo 
na odgovornost odgovornih, da založenost z zdravili popravijo. 

MG 

8 . MAREC V KLJUČAROVCIH 
V soboto, 5. marca so nas naši mladi iz vasi Ključarovci skupaj z 

mladinskim aktivom iz Runča in tukajšnjim G D prav prijetno presenetili 
z dobro uspelim programom zadan žena 8. marec. Kako si naša delovna 
žena želi takšnih prireditev, je bilo dovolj razvidno iz obiska in navdu
šenja žensk. Tudi starejše se zelo rade odzovejo vsakoletnemu povabilu 
na to proslavo, posebno še zato. ker smo od vseh kulturnih ustanov 
preveč oddaljeni, zato si naše žene takih obiskov kje drugje res ne morejo 
privoščiti. 

Po predstavi so bile žene postrežene s klobaso in pristnim domačim 
vinom; nato so se ob zvokih prijetne godbe veselo zavrtele s svojimi 
možmi in fanti, ki so prišli za njimi. Tudi naša kmečka žena si včasih 
zaželi malo razvedrila, saj je njeno življenje res le en sam delavnik, tudi 
po zimi čeprav je takrat malo manj fizičnega dela kot poleti. 

Ob koncu predstave pa so nas runčka dekleta še razveselila z vestjo, 
da so na Runeču ustanovili kulturno društvo in nas nameravajo 26. 
marca presenetiti v našem gasilskem domu z lepo igro, kar smo seveda 
zelo veseli. Upamo, da se bo to njihovo na novo ustanovljeno društvo 
dobro razvijalo, da se bomo lahko večkrat sprostih ob njihovih nastopih. 

Vso srečojim želimo. Obenem pa se jim zahvaljujemo za ves njihov 
trud tudi vse ključarovske žene! 

F. M. 

V SREDIŠČU BODO GRADILI 
ODLAGALIŠČE 

Zlasti med pridelovalci sladkorne pese je bilo zadnja leta precej 
negodovanja zaradi tega, ker so morali v jesenskem času, v sezoni 
spravila in odkupa sladkorne pese, pridelek odlagati na neurejenem, 
blatnem in težko dostopnem prostoru. Tovarna sladkorja v Ormožu si je 
prizadevala, da bi zgradili ustrezno ureieno odlaeališče ob železniški 
progi. Sedaj je železniško gospodarstvo že dalo soglasje, zato bodo v 
kratkem začeli v Središču ob Dravi graditi odlagališče na prostoru nek
danje žage in ga bodo tudi asfaltirali. 

Predstavljamo grad 
pri Veliki Nedelji 

Grad pri Veliki Nedelji je izredno lep kulturno-zgodovinski spomenik 
v ormoški občini. V gradu je sedaj 23 stanovanj, v katerih seo pretežno 
upokojenci in prosvetni delavci. Stanovanja pa niso urejena tako, kot bi 
morala biti, imajo namreč skupne sanitarije in vodo na hodniku. Nekateri 
stanovalci so si vodo napeljali tudi že v stanovanja. 

Grad sodi med kulturno-zgodovinske spomenike prve kategorije. Za
vod za spomeniško varstvo Maribor je že v letu 1982 pričel z načrtom 
preureditve gradu. V ta namen je samoupravna stanovanjska skupnost 
občine Ormož nakazala zavodu 240 tisoč dinarjev, da bi načrt prenove 
uredil tako, da bi v severnem in delno zahodnem traktu ostalo 10 stano
vanj, ki bi jih opremili s sanitarijami in kopalnicami. Poleg tega bodo del 
gradu preuredili za muzejsko-etnološko zbirko. Del zbirke je že v kapeli, 
ki je bolj ali manj prepuščena sama sebi, ker sredstev za konzerviranje ni 
zagotovil nihče. 

Tretji del, to je predvsem pritličje, je namenjen za arhiv. Četrti del, 
ki je kot prizidek bil narejen v kasnejših obdobjih, od zahodnega do seve
rnega stolpa bodo porušili in gradu vrnili prvobitno podobo. 

Pri tem se bo odprl vhod v grajsko klet, ki je last kmetijskega 
kombinata, nastal bo jašek, ki je nekoč obdajal grad. Usposobili bodo 
tudi dvižni most in ga preuredili tako, kot je bil nekoč. Klet pa bo služila 
poleg hrambe za vino tudi kot turistični objekt, prirejen za prodajo in 
pokušnjo vina. 

Ob tem pri Veliki Nedelji gradijo nov 25 stanovanjski blok, od tega 
je 6 stanovanj namenjenih za prosvetne delavce, 8 za upokojence, 6 
stanovanj je solidarnostnih, ostale bodo kupili drugi kupci. Grad bodo 
začeli preurejati predvidoma prihodnje leto. 

_ Vida Topotovec. 

Grad pri Veliki Nedelji je pomemben zgodovinski spomenik. 
Foto: I. Ciani 

KUMROVI MATERI 
V SLOVO 

Zelo dobri sva si bili, a stanovali 
sva vsaka na svojem koncu naše 
obširne Krajevne skupnost' Ivanj
kovci m tako sva se bolj redko vi
devali. Veselila sem se 8. marca s 
toplim pnčakoveinjem, prepričana 
da se bova na proslavi tega prazni
ka, ki ga vsako leto z veliko skrbjo in 
pozornostjo obogate pionirji, cici
bani in mladina, srečali. Toda mesto 
iijenega prijaznega obraza mi je 
prišla naproti žalostna novica, da je 
2. marcaumrla v Gerovcu in da so jo 
5. marca pokopali na svetinjskem 
pokopališču v navzočnosti izredno 
dosti ljudi — užaloščenih sorodni
kov, prijateljev in znancev. Ko so 
ljutomerski pevci občuteno zapeli 
»Mrzli veter tebe žene . . .«ni ostalo 
nobeno oko suho. Vse se je združilo 
v bridki bolečini, da ljube mamice 
nikoli več nazaj ne bo . . . 

Vsako slovo je boleče, a če se 
moramo posloviti od človeka, ki 
smo ga dobro poznali in nam je bil 
nadvse ljub, potem je slovo še tem 
težje. FVav je, da se podrobneje 
seznanimo z življensko f X ) t j o po-
kojnice. 

Elizabeta Kumer roj. Polak, se je 
rodila, 30 .10 .1899 v Mihalovcih in 
se leta 1918 poročila z Jankom 
Kumrom, viničarjem v Gerovcu št. 
42. V srečnem zakonu sta se jima 
rodila dva sinova JEinko in Stanko 
ter hčerka Mimica Možje zbolel za 
srčno vodeniko in leta 1943. umrl. 
Tako je ostala Lizika s tremi nedo-
letnimi otroki in vsem bremenom 
viničarskega življenja Bila pa je iz
redno delavna in poštena viničarka, 
ki jo je vse spoštovalo in imelo rado. 
Po drugi svetovni vojni sta se sinova 
izobrazila za kmetijska tehnika in se 
zaposlila pri Kombinatu Jeruzalem-
Ormož, kjer sta tudi še danes. Za
radi svoje sposobnosti sta znana 
družbeno-politična delavca Hčer
ka Mimica pa se je že s 16 leti 
zaposlila kot vinogradniška delavka 
in delala v fl^i^cah 13 let, nakar je 

opravila Bagatov šivalni tečaj in se 
zaposlila v konfekciji v Ljutomeru, 
kjer je službovala 17 let. Zaradi 
materine bolezni je morala službo 
pustiti in se vrniti domov, kjer je z 
ljubeznijo negovala svojo mater 
tako, da se je ista po treh mesecih 
dobro popravila vendar je bolehala 
še tri leta in zaradi oslabelega srca 
in astme v 84. letu starosti mirno 
umrla 

Viničarija, v kateri so Kumrovi 
stanovali, je leta 1949. do temeljev 
pogorela Vinogradniška zadruga je 
to obnovila in Lizika je hišo odku
pila Poleg tega, da je delala v go
ricah, je hodila na odsluž tudi h 
kmetom in ko je leta 1956 bila 
upokojena, je imela pri vsakem 
kmetu še v dobro po 40 težeikov. 
Mimica je povedala, da jim nikoli ni 
bilo treba plačevati oračev ali dru
gih uslug, ker so vse to odslužili 
mati s svojim delom. 

Treba je še omeniti, da je bila 
pokojna zelo razgledana žena. 
Udeleževala se je vseh predavanj in 
vseh podučnih ekskurzij, ki jih je 
organizirala Sekcija žena pri 
SZDLS. Z velikim veseljem 
pa je šla tudi na vsak izlet, 
ki so ga priredile žene zadružnice. 
Svoje otroke je vzorno vzgo
jila v koristne člane človeške 
družbe, znala pa si je ohraniti tudi 
njihovo ljubezen in spoštovanje. 
Bila je do vseh, ki so bili v stiski, 
dobra in vsakomur rada pomagala 
Bolezen je prenašala dobrovoljno, 
otroci in vnuki so jo zvesto ob-
iskovaili in razveseljevali. Posebno 
priznanje zasluži hčerka Mimica ki 
ji je bila vsakodnevna ljubeča po
moč. 

Umrla je viničarka, ane prezirana 
in zaničevana, pač pa spoštovana 
delavna žena, ljubeča mati in kra-
janka Tako jo bomo ohranili v traj
nem spominu! 

Erna Meškova 

Največ aktivnosti na športnem področju 
MED MLADIMI v LESKOVCU 

Nedeljski smučarski vrvež pod 
haloškim Strmcem, smo sredi mar
ca izkoristili za dogovor z mladinci 
iz osnovne organizacije ZSMS 
Leskovec, da jih obiščemo in 
zapišemo kaj več o njihovem delu. 
Dobili smo se čez teden dni. Boris, 
Nada, Jože in Mirko so nam 
povedali veliko zanimivega iz 
življenja sredi haloških gričev. 
Začudeni smo bili, ko so nam po
vedali, da so poleg mladih iz 
Spodnjega in Zgornjega Leskovca 
v osnovno organizacijo združeni še 
mladi iz Strmca, Repišč, Velikega 
Okiča, Skorišnjaka, Belovšeka, 
Male in Velike Varnice in 

Boris Emeiiič, predsednik OO 
ZSMS 

Trdobojc. Vse te vasi in zaselki so 
raztepeni po okoliških gričih, v 
dolini pa kot očak kraljuje središče 
— Leskovec. Tako kot drugod na 
deželi, predstavlja tudi tukaj naj
večjo težavo oddaljenost med vas
mi in zaselki. Sicer pa je delo mla
dih predsednik osnovne organizaci
je ZSMS Leskovec, Boris Emeršič 
takole ocenil: 

,,Po geografskem obsegu je naša 
osnovna organizacija zares velika 
in prav ta oddaljenost med nami, 
nam povzroča pri aktivnosti največ 
težav. Na naših sestankih v sobi 
gasilskega doma je kljub temu vča
sih zelo živahno. Treba je vedeti, 
da je malo tistih, ki so ostali v 
domačem kraju. Po končani osem
letki jih večina nadaljuje šolanje v 
Ptuju ali celo v Mariboru. Podob
no je potem, ko dc^tudirajo. V 
Leskovcu ni industrije, ne kakršne
ga koli obrata, ki bi dajal možnost 
za zaposlovanje mladih kadrov. 

Prenekateri mladinec pa kloni pri 
odločitvi ali bi ostal doma in nada
ljeval borbo za življenje v težkih 
razmerah kot so prt nas. Med ted
nom vlada nekakšno zadšje v na
šem življenju, bi lahko rekel, vse 
skupaj pa zaživi ob koncu tedna, 
ko se odvija največ aktivnosti. 

Sicer smo v sedanjem mandatu 
nekako bolj uspeli pritegniti mlade 
k delovanju, saj nas je več takšnih, 
ki smo mladinsko delo vzeli resno. 

Nada Vindiš, kuHura 

Radi bi pač privabili čim več mla
dih in ne bi radi doživljali tega kot 
naši predhodniki, da so 
najaktivnejši mladinci po 24 ali 25 
letu nenadoma prekinili z delom." 

In kakšne so možnosti za kultur
ne aktivnosti mladih v Leskovcu? 
Na to vprašanje je odgovorila Nada 
Vindiš: 

,,Veliko je možnosti, a malo od 
teh izkoristimo. Konkretno je naša 
aktivnost na tem področju najbolj 
vidna na raznih proslavah v okviru 
KS, pa tudi na prireditvah skozi le
to. Lahko rečem, da dobro so
delujemo tudi z našo osnovno šolo, 
saj v glavnem skupaj pripravljamo 
kulturne programe za prireditve. 
Imamo dvorano v gasilskem domu, 
ki je središče vseh dogajanj. 

Vendar so težave, podobne, kot 
jih je omenil Boris. Cez teden smo 
v šolah, starejši mladinci že na de
lu, tako, da je edina možnost v 
soboto in nedeljo. Takrat pa si 

marsikdo želi odpočiti od naporne
ga tedna, tako, da je res malo ti
stih, ki jim je še do kakšnih aktiv
nosti. Mladi se zavedamo, da ni 
dobro, ko vse pogosteje odhajamo 
z doma, vendar je pri nas hribovit 
teren, večina obdelovalne zemlje je 
na hrtbih in težko jo je obdelovati. 
S stroji si človek ne more pomagati, 
sam pa težko zmoreš takšen napor. 
Lahko pa rečem, da smo tudi zunaj 
Leskovca mnogi aktivni. Večina 
delujemo po šolah in drugi v svojih 

Jože Vindiš, blagajnik 

delovnih sredinah, tako, da spet ni 
vse tako črno." 

Poleg slabše aktivnosti imajo 
mladi v Leskovcu tudi veliko težav 
s financiranjem. O tem na kakšen 
način si pridobivajo denar za dejav
nosti je govoril Jože Vindiš: 

,,S pritokom denarnih sredstev v 
našo blagajno je podobno kot v šir
ši družbi. Zares težko pridemo do 
denarja, saj nimamo nobenih red
nih virov financiranja. Sicer nam 
vsako leto nekaj primakne KS, ven
dar ta dotacija ni stalna in tudi zelo 
različna je. Nekaj denarja po nava
di zberemo s kakšno mladinsko de
lovno akcijo, največ pa z or
ganiziranjem raznih športnih, 
kulturnih ali zabavnih prireditev. 
Manjši delež si prislužimo tudi z or
ganizacijo disco plesov, vendar 
zaradi slabih obiskov to ni ne vem 
koliko. 

Sicer pa se mladi zabavamo 
kakor vemo in znamo. Veliko jih 

ob sobotah odhaja na zabave v 
bližnji Trakoščan, ali pa v disco na 
Vidmu. Doma nas ostane bore ma
lo, pa se kljub temu dobro zabava
mo." 

Največ imajo za povedad prav 
gotovo o športnih aktivnosdh. 
Prav ponosni so na vsakoletne 
smučarske skoke in slalome v Strm
cu. Med prizadevnimi organizatorji 
te prireditve je tudi Mirko Dreven-
šek zmagovalec letošnjih skokov: 

,,Smučarska sekcija TVD 
Partizana iz Leskovca je postala že 
tradicionalni organizator naših 
skokov v Strmcu. Sicer pa smo s 

Mirko Dreveniek, Šport 

tem začeli pred šestimi leti mladinci 
iz Strmca. Pet ali šest nas je bilo, ki 
smo ob prostem času — pozimi 
seveda — drveli po Strmcu navzdol 
in ugotovili, da bi bila tam odlična 
skakalnica. Organizirali smo prvo 
prireditev, ki se je z leti vse bolj širi
la. Danes je že dobro znana in prav 
letos je bil rekorden obisk. Letošnji 
prireditvi lahko dam najvišjo oce
no, saj nam je še vreme bilo zelo 
naklonjeno. Prihodnje leto bo 
skakalnica še daljša, tako da bodo 
lahko gledalci videli še daljše sko
ke. 

Tako je pozimi, poled pa zaživi 
nogomet, tenis, pa tu in tam tudi 
košarka. Redno sodelujemo v 
tekmovanjih v malem nogometu in 
nogometu in imamo tudi dobro eki
po. Skratka, prav gotovo smo mla
di iz Leskovca in okolice najbolj 
aktivni na športnem področju." 

M. Ozmec 
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Priznanje Ziniti Medik izroča v imenu KK SZDL Kidričevo France 
Meško, levo ing. Anton Greif. Foto: K. Zoreč 

Člani nadvse uspešne dramske sekcije PD Kungota, 
Foto: K. Zoreč 

OB 30 LETNICI PD KUNGOTA 
Vsak jubilej se organizira in proslavi dostoj

no glede na letnico in uspeh življenja in dela 
bodisi človeka, društva ali organizacije. Prav ob 
tem moram na kratko zapisati nekaj o nastanku 
in delovanju prosvetnega društva Kungota, ki je 
praznovalo svoj 30-letni jubilej. 

Mislim, da je odveč govoriti (ali v tem primeru 
pisati) o tem, kaj je kdo dosegel na kulturnem 
področju v krajevni skupnosti Kidričevo, kajti o 
tem govorijo le uspehi in dejanske akcije nekega 
društva. In prav Kungota je ena izmed tistih, ki 
se imajo s čim pohvaliti, oziroma jih sama hvali 
njihova izredna požrtvovalnost in s tem tudi ak
tivnost. 

V soboto 5. marca sem bil tudi osebno priso
ten na prireditvi ob tem lepem jubileju, ki so ga 
prizadevni in marljivi aktivisti iz Kungote zdru
žili tudi s proslavo dneva žena, ki je dosegla 
vrhunec tako glede samega programa kot tudi 
obiska, saj je mnogo vaščanov pa tudi gostov iz 
sosednjih vasi ostalo pred dvorano, kar je še 
dokaz več, kaj se da napraviti s kuhurno prire
ditvijo, če je seveda društvo res dobro delovalo. 

30 let obstoja nekega društva morda na prvi 
pogled ni niti veliko, vendar po izredni aktivno
sti gre vsa pohvala krajanom te vasi na obmo

čju KS Kidričevo. Ko sem dobro sledil govoru 
ing. Antona Greifa, znanega aktivista in orga
nizatorja ne le v Kungoti, ampak v KS Kidriče
vo (in še navzven), sem lahko kaj hitro ugotovilv 
kakem kraju se nahajam in kaj in kako delujejo 
v prosvetni dejavnosti prav krajani Kungote, 
saj 30 let že marsikaj pove. 

Težko je v krajšem zapisu našteti vsa imena ti
stih, ki so bili nosilci (in so še) te vrste dejavno
sti v tej znani vasi na Dravskem polju, vendar 
pa naj kljub temu omenimo nekatere: Prvi 
predsednik društva je bil ing. Anton Greif, ki je 
tudi pozneje stalno sodeloval pri akcijah in do
ločanju društva. Imena kot so: Štefan Kerček, 
Maks Metličar in Štefan Metličar ter še mnogi 
druga, so samo dokaz, kaj se da napraviti z do
brim sodelovanjem in dobro organizirano akci
jo. Ce samo povzamem iz poročila ing. Greifa, 
da je PD Kungota v teh 30 letih s svojimi igra
mi sodelovalo oz. gostovalo kar v 26 krajih, ob
čine Ptuj (pa tudi izven nje), potem je menda 
povedano dovolj o aktivnosti tega društva in 
izredni aktivnosti članov, ki so bili soudeleženi 
v teh akcijah. 

Izredno pomembno je tudi to, da so člani dru
štva delovali vedno brezplačno in s tem dokazali 

tudi svojo privrženost in voljo do takega dela 
na kulturnem področju. 

Med dosedanjimi akterji tega prosvetnega 
društva nikakor ne morem mimo aktivnosti 
Zinke Medik, ki je kot sedanja predsednica 
društva bila izredno uspešna. Seveda njena ak
tivnost in priljubljenost v kraju povesta vse, do
dali bi le to, da si še kako želimo imeti v KS Ki
dričevo takih aktivistov, kot so v kraju Kungo
ta. Naj mi ne zamerijo tudi tisti iz Apač, ki so 
prav tako aktivni in ni njihovo delo in prizade
vanja nič manj vredno, naj se pa potrkajo na 
prsi krajani naselja Kidričevo (mislim z 
menoj vred), ki niso bili sposobni organizirati 
niti skromne proslave ob dnevu žena. Toda, ker 
je že vse mimo, pustimo tudi to (morda stabili
zacijsko). 

Ce smo že pri obletnici PD Kungota le še to: 
KK SZDL Kidričevo jim je ob njihovem jubile
ju izročila priznanje, prav tako pa tudi obč. 
zveza kulturnih organizacij. Priznanja sta izro
čila predsednici PD Kungota Zinki Medik pred
sednik Obč. zveze kulturnih organizacij Stane 
Slanic in sekretar KK SZDL Kidričevo Franc 
Meško. 

France Meško 

SKOPUH V CIRKOVCAH 
Prijetna primerjava ob igri Sko

puh na prihajajoče dni, ko bomo 
pričeli vsi skupaj stiskaško držati 
in obračati vsak dinar, če že ne bo
mo mogli zlatnikov. V podzavesti 
so se vrtele take misli, ko smo v 
nedeljo, 6. marca gledali v Cirkov-
cah Držičevega Skopuha v izvedbi 
igralske skupine pri Prosvetnem 
društvu Cirkovce. Prav vesele so 
bile naše mame te domače komedi
je in domačih igralcev, saj so rek
le, da so razumele kaj jim hočejo 
igralci povedati in dati. To je 
zagotovo tisto, kar želi dati doma
či ljubiteljski oder svojim ljudem 
in s tem, da se približa ljudem, 
opravičuje svoj obstoj in se sam 
napolnjuje z zavestjo, da za nekaj 
živi in dela. 

Mladi talentirani igralci v tej 
skupini povečini izhajajo in PIK-
uda Osnovne šole Cirkovce, kjer 
jih oblikuje gnete neumorna Mara 
Urihova, kar je solidna osnova za 
nadaljnjo gradnjo. 

Kljub skopuštvu časa je zgradil 

Zdenko Kodrič z režijo Skopuha 
dognano predstavo. Jasno se čuti 
režiserjeva roka, saj so nekatere 
postavitve prav izvirno 'avtorske. 

Najbolj nas je veselila izvirna so
dobna primerjava z današnjim 
dnem, ki je igri dejala navdih 
življenja od nekoč do danes in je 
čutiti, da jo še vodi v prihodnost, 
kajti skopuštvo še verjetno dolgo 
ne bo izumrlo. 

Ce najprej pogledamo komedijo 
kot celoto in kako so jo zmogli 
cirkovški igralci predstaviti, mo
ram reči, da jim je osnovni namen 
uspel, zadovoljili so domače ljudi 
in jih obogatili z nekaterimi 
življenskimi resnicami. Ob začetni-
ških nerodnostih igralcev, ki so bili 
prvič na odru pa velja zatisniti eno 
oko. Pri njih se je čutilo, da sami 
sebe vodijo po vrvici režiserjevih 
napotkov, včasih preveč očitno. 
Delo so vzeli hudo zares in se ob 
tem držali bolj resno kot se spodo
bi za_kpmedijo, gledalci bi bili 

veseli več sproščenosti, več smeha 
na licih igralcev in splošne živah
nosti. 

Moram pa reči, da je igralska 
skupina šele drugič skupaj in da 
rastejo ob delu. Lani, ko so 
zaigrali domačo igro Micki je treba 
moža, so bili bolj iskrivi, verjetno 
tudi zato, ker so jim bile vloge v 
lanski igri pisane na kožo iz doma
čega življenja. V Skopuhu pa so 
morali zagristi v nove naloge 
splošnejšega igralskega tipa in 
veljave in uspelo jim je. 

Mi v Cirkovcah jih spremljamo 
v njihovi rasti in jih take spreje
mamo, zato so se nam zdeli tudi 
imenitni, predvsem v želji in trudu, 
da ustvarijo nekaj več od pov
prečnosti in da gradijo naprej. 

Kljub minulemu prazniku žena 
moram reči, da je bil moški del 
ansambla v povprečju boljši, bolj 
sproščen in iznajdljivejši. Izrazito 
sta v ženskem delu ansambla iz
stopali Marija Vukova in Irena 

Lačen. Marija Vukova je znala s 
prizadetostjo duše in prepričljivo
stjo pogleda povedati gledalcem, 
kaj čuti v srcu, pravi naravni igral
ski talent. Irena, kolikor je mlada, 
toliko kipi iz nje igralska duša in 
zna najti v hipu kontakt z gledalci, 
pred njo je še lahko igralska karie
ra, če bo zavzeto delala naprej. 
Malčka Koširjeva je izrazita 
ustvarjalna igralka, če ima vlogo 
domače narave, blizu njeni. V 
Skopuhu smo jo vsi hoteli videti 
kot Replo iz prve igre Micki je 
treba moža, kjer je blestela, pa 
smo ji delali krivico, kajti njena 
vloga Dobre v Skopuhu pa ni bila 
takšna in tako tudi ni mogla 
razprostrti vse igralske pahljače 
gledalcem, ki jo ona zmore. Lahko 
pa trdim, da je tudi tokrat izžare
vala svojski igralski talent. 

Štefan Potočnik kot skopuh je 
še enkrat potrdil svojo prirojeno 
igralsko nadarjenost in je bil pre
pričljiv in jasen v svoji izpovedi. 
Dani Lačen kot Monuo je znal pri
čarati mladostno razposajenost ra
dosti nad življenjem in pretkanosti 
ljudi, ki se morajo neprestano bo
riti za svoj obstoj. Njegova izpo
ved vzdrži tudi današnji dan. Po
sebne slike so bili vojaki, klovnsko 
postavljeni, živahni in burkaški. 

Končno je prav, da je komedija 
cirkus, še več bi ga bili veseli v teh 
nerodnih dneh, ko računamo za 
koliko procentov so se povišali 
življenski stroški od včeraj do da
nes in postajamo vse bolj skopu-
ški. Iskrena hvala igralcem s 
cirkovškega odra za lepo misel v 
srcu in zavzeto dejavnost. Po tej 
poti se naj naprej maje Talij in voz 
cirkovških igralcev. 

Bogomir Jurtela 

TRADICIONALNO SREČANJE BORK IN 
AKTIVISTK NOB Z MLADIMI 

SLOVENSKA BISTRICA 
Med vsakoletne pomembne dogodke uvršča 

Matična knjižnica v Slovenski Bistrici že tradici
onalno srečanje bork in aktivistk NOB z območja 
občine Slovenska Bistrica. Ta srečanja niso medse
bojno obujanje spominov na težavna leta in čas 
p<ivojne izgradnje, ampak borke in aktivistke svoje 
spomine prenašajo na mlajše rodove, saj se teh 
srečanj z velikim zanimanjem udeležujejo tudi 
mladi, predvsem iz osnovnih in srednjih šol. 

Letošnje srečanje, ki je bilo v četrtek. 10. marca 
popoldne v prostorih Matične knjižnice Slovenska 
Bistrica, je bilo .še toliko bolj svečano, saj so ga 

^x)sveiui 4U. oDletnici poslednjega boja legendar
nega Pohorskega bataljona in 8. marcu Dnevu žena. 
V organizaciji letošnjega srečanja je sodelovala tudi 
občinska organizacija ZZB NOV Slovenska Bistri-, 
ca. 

V kulturnem programu pa je nastopil ženski 
pevski zbor DPD Svoboda Slovenska Bistrica. 

Viktor Horvat 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (92) 

O tozdih in 
podobnem 

,,V internem biltenu sozda Slove
nija avto smo uporabili tudi oblike 
sozd, sozda in tozd, tozda, tj. pisali 
smo jih z malo začetnico in malimi 
črkami. In kakor vidite, smo jih tu
di normalno sklanjali. Kot odgo
vorni za izdajo biltena sem dobil 
očitke, da to ni pravilno. Prosim, 
odgovorite mi, ali sem te besede pi
sal pravilno in od kdaj se lahko 
uporabljajo male črke za prvotno 
pisavo tipa TOZD, SOZD." 

Tu gre za kratična poimenovanja 
iz več besednih zvez. štiribesedni 
zvezi sestavljena organizacija zdru
ženega dela oz. temeljna organiza
cija združenega dela sta v besedilu 
nerodni, predolgi, in jezik si je po
magal tako, da je od vsake besede 
teh poimenovanj vzel po eno, prvo, 
črko oz. glas, jih nato združil in ta
ko dobil novi besedi s6zd oz. t6zd. 
Ti besedi imata isti pomen kakor 

prvotni štiribesedni zvezi. Da bi se 
tudi na zunaj videlo, da so take be
sede nekaj posebnega, jih spočetka 
pišemo s samimi velikimi črkami. 
Tako je med vojno nastal tudi 
AVNOJ iz Antifašističko viječe na-
rodnog oslobodenja Jugoslavije. 
Ali v ne tako daljni preteklosti tudi 
LASER. Ko se utrdi zveza pomena 
in ustrezne glasovne podobe, se pi

sava z veliko občuti kot breme, saj 
v velikimi črkami pisane besede ne
kako štrlijo iz besedila, in pojavi se 
težnja k navadni pisavi. To pa po
meni, da se take besede začnejo pi
sati načeloma z malimi črkami, 
vendar z veliko začetnico, če je be
seda lastnoimenska. Tako dobimo 
na eni strani tozd, sozd laser, na 
drugi pa Avnoj ali Unesco itd. Kra

tična poimenovanja, ki sečrkujejo, 
prim. NOB (izgovor: en-6-b6), 
ostanejo navadno pri velikih črkah, 
redkeje pa se tudi pišejo po 
izgovoru, tj. enobe enobeja. Ko se 
takim besedam privadimo, jih seve
da tudi pisane sklanjamo navadno, 
tj. tozd tozda, Avnoj Avnoja, laser 
laserja (prim. še enobejevec). 

Ni torej nobenega razloga, da tu
di v internem biltenu Slovenija avta 
ne bi smeli pisati po tem pravilu. 
Tisti, ki vam očitajo, da delate na
robe, nimajo prav, ker premalo 
spremljajo razvoj jezika in njegove 
izrazne potrebe. 

Morebitne predloge, kritike in 
opozorila v zvezi s slovenščino v 
javni rabi pošljite na naslov: 
JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, Re
publiška konferenca SZDL 
Slovenije, Ljubljana, Komenskega 
7. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Suite niso edine edicije, v katerih 

srečujemo upodobitve krajev. S 
takšnimi vedutami so v 19. stoletju 
kaj radi opremljali tudi zgodovin
ske preglede posameznih dežel, raz
ne leksikone, vodnike in priročnike 
za potovanja. Za Štajersko je izšlo 
mnogo edicij te vrste. Omenimo 
naj le ,,Historisch — Topogra-
phisches Lexicon" Carla Schmutza 
IZ leta 1822, ,,Das Kaiserthum 
Oestcrrcich" A. A. Schmidla iz leta 1839, Gabriela Seidla ,,Wanderungen 
durch Tyrol und Steiermark" iz leta 1847, pa za Ptuj zelo dragoceni knjiži
ci Ferdinanda Raispa ,,Pettau, Steiermarks alteste Stadt und ihre Umge-
bung" iz leta 1858 in ,,Erinnerung an die Orient Eisenbahn von Pragerhof 
bis Gros Kanischa" iz leta 1860, Karla Jaukerja ,,Das Herzogthum Steier
mark" iz leta 1879 in J. A. Janischa ,,Lexicon von Steiermark" iz 1883. 
Vse te knjige so dostopne tudi v Študijski knjižnici v Ptuju. 

Jožef Relterer — L. Mbglich: Sv. Viktorin, 1848. Objavljeno v „Drobtini-
cah za novo leto 1848/in. leto", Celovec, 1848. Fototeka kulturnozgodo
vinskega oddelka, foto Mišo Koltak, 1982. 

V ,,Drobtinicah za novo leto 1848/III. leto", ki so izšle v Celovcu in 
so napisane v slovenskem jeziku, je objavljen prispevek J. Muršeca: Sv. 
Viktorin, Ptujski škof ino mučenik. V članku je avtor na kratko prikazal 
cerkveno zgodovino mesta in nato bralce seznanil s podatki o Viktorinu in 
njegovi mučeniški smrti ter o njegovih naslednikih v Ptuju. Na uvodnem li
stu je jeklorez, pod katerega so se podpisali risar Jožef Reiterer (po rodu je 
bil Ptujčan), rezec L. Mčglich in tiskar A. Kissmann. Upodobljen je Vikto
rin, ki stoji na oblaku in ga kronata dva angelca, pod svetnikom pa je me
sto Ptuj, na katerega svetnik zre z vso skrbjo zavetnika. Na drobni grafiki 
se srečujemo s tradicijo votivnega slikarstva 18. stoletja, ko so bile podobe 
praviloma razdeljene v t. i. ,,nadzemeljski" in ,,zemeljski" del. V zgor
njem delu so predstavljeni svetniki, pod njimi pa je kar se le da natančno 
upodobljeno mesto, od katerega naj bi zaščitniki odvračali nesreče in brid
kosti. 

Marjeta Ciglenečki 

Destrničani 
so nam 

lahko za vzgled 
Člani prosvetnega društva na Destrniku so se v zadnjem obdobju 

izredno aktivno vključili v delo svojih sekcij, pa tudi njihov kulturni dom 
počasi dobiva novo zunanjo m notranjo podobo. Prek 2000 prostovoljnih 
delovnih ur je bilo vloženih v gradnjo prizidka, s katerim so pridobili veli
ko klubsko sobo, garderobe in sanitarije, čaka pa jih še notranja ureditev 
dvorane in odra ter ob koncu še akcija za lepši zunanji izgled kulturnega 
doina. Tu bodo, tako so se obvezali, prispevali svoj delež člani moškega 
pevskega zbora, ki so ga ustanovili v začetku letošnjega leta in trenutno šte
je 25 članov. 

V prostorih kulturnega doma so pripravili minulo soboto tudi prazno
vanje dneva žensk in tu so se člani domačega prosvetnega društva še pose
bej izkazali kot dobri in skrbni organizatorji. Pa kai tudi ne, ko so Destrni
čani do poslednjega kotička napolnili dvorano in uvodoma prisluhnili kul
turnemu programu, ki so ga izvedli člani prosvetnega društva, osnovne šo
le, ZSMS in moški pevski zbor. Prav zbor je bil tisti, ki je krajankam prvič 
javno zapel za njihov praznik. Doslej so s svojo zborovodkinjo Marijo štO-
gerjevo že naštudirali nekaj pesmi in za tri izvedene so jih poslušalci nagra
dili z gromkim aplavzom. 

Destrničani so se pred nedavnim predstavili tudi z letošnjo prvo pre
miere in sicer z dramskim delom PESEM S CESTE, s katerim se bodo že ta 
teden podali na gostovanje po nekaterih odrih v ptujski občini. Pa še nekaj 
je potrebno zapisati — z dobro organizacijo so pritegnili v svoje vrste veli
ko članov, saj jih je v prosvetnem društvu že okrog 80, med njimi veliko 
mladih, ki so voljni delati v samih sekcijah pa tudi drugače pomagati in pri
jeti za delo, ko so različne prireditve, zabave ali delovne akcije. Vsekakor 
posnemanja vreden primer kaj vse lahko z dobro voljo in resnim odnosom 
do dela dosežemo. Člani prosvetnega društva na Destrniku so na čelu s 
svojim predsednikom Milanom štegerjem to tudi dokazali. Čestitamo! 

mš 
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Zene SO praznovale 
Osmi marec. Tega datuma se največkrat spomnimo, že v začetku' 

marca oziroma pomladi. Ko sneg skopni in se f)okažejo zelene trate ter ; 
prvi znanilci pomladi, takrat žene praznujejo. Marsikateri otrok in mož i 
razmišlja, kako bi svojo ženo, oziroma mamo ali dekle razveselil. Mislim, i 
da najbolj prav ravnalo tisU. ki nabereio šopek spomladanskega cvetja in ' 
ga potem izročijo ob prisrčni čestitki ženskam. Nekateri se pač posta- . 
vljajo z dragocenimi darili, vendar s temi vnašajo med žene samo zavist in , 
nevoščljivost. i 

Zena — ta beseda je bila mnogo časa zatirana zakonsko in • 
živopomensko. Ženske so vedno bile manj vredne. Čeprav so opravljale^ 
enako delo kot možje, so dobile mnogo manjše plače. Tudi se niso smele ; 
udeistvovati na raznih področjih, kjer bi lahko s pridom izrabljale svoje i 
sposobnosti. Bile so zatirane bodisi oa gospodarjev ali pa od lastnih mož. , 
Tu so gledali predvsem na šibkejše telo in nižje sposobnosti, kar pa sploh 
ni res. 

Vendar so se hrabre žene začele zbirati in upirati. Pri nas so dosegle 
svoj cilj: enakopravnost z moškimi, ker so imele pogum in trdno voljo. 

Danes se žene lahko udejstvujejo na v.seh področjih družbenopoliti
čnega življenja in imajo tudi določene prednosti pred možmi. Torej ne 
velja več tisto geslo: ,,Ženska je samo za štedilnik in za rojevanje otrok!" ! 

Prav za to veliko požrtvovalnost nekaterih žena pa imajo danes žene ' 
tudi svoj praznik. Zato je prav, če se vsaj enkrat na leto svoji mami zah- | 
valimo za njeno požrtvovalnost in napore v življenju, ko nam stoji ob \ 
strani in če le more pomaga. Ker je beseda mama še vedno najlepša bese- ] 
da na svetu in je lahko srečen, kdor jo lahko izgovarja. Vendar se včasih j 
tega ne zavedamo pravočasno in njeno vrednost spoznamo šele, ko je že 
prepozno. 

Jožica Ah, 8/b, , 
novinarski krožek, 0 § Velika Nedelja \ 

Srečanje kmečkih žena \ 
v Smartnem na Pohorju 

Krajevne organizacije v KS Šmartno na Pohorju so letos še posebno \ 
skrbno pripravile praznovanje 8. marca. Srečanje, na katerem so obudili] 
tudi spomin na letnico poslednjega boja legendarnega Pohorskega bata- \ 
Ijona, katerega borci so nemalokrat zahajali tudi v pohorske domačije v i 
Smartnem in okolici, je bilo v prostorih osnovne šole Šmartno na Pohor-; 
ju. Nad sto gospodinj in kmečkih žena se je v nedeljo, 6. marca, zbralo iz \ 
prostrane pohorske krajevne skupnosti, da bi se vsaj enkrat v letu srečale, '. 
se pogovorile o težavah pa tudi prijetnih trenutkih zadnjega časa. Bile so; 
SI edine, da je premalo podobnih srečanj, ko bi se kmečke žene v^ 
tolikšnem številu odtrgale od težavnega vsakodnevnega kmečkega oprav- ^ 
ila, se skupaj poveselile in tudi zaplesale. 

Za prijetno razpoloženje so poskrbeli tudi ženski pevski zbor DPD i 
Svoboda Slovenska Bistrica s krajšim koncertom in učenci osnovne šole: 
Šmartno, ki so poskrbeli za ugodno počutje žena. 

Viktor Horvat" 

V Laporju 
66,54 odstotka 

za samoprispevek 
Prebivalci krajevne skupnosti Laporje, ene najmanj razvitih KS na | 

območju občine Slovenska Bistrica, so se na referendumu v nedeljo, 27. : 
februarja odločili, da bodo v naslednjih petih letih s samoprispevkom j 
sodelovali za hitrejši razvoj svojega življenjskega okolja. Na skupno i 
devetih, lepo okrašenih glasovalnih mestih, je glasovalo skoraj 90 od- i 
stotkov vseh upravičencev. Najprej so glasovanje končali v Leviču, i 
Razgorju in Dolgem vrhu. Ob preštevanju glasovalnih listkov je bilo i 
ugotovljeno, da se je za samoprispevek odločilo skupno 66,54 odstotka ; 
volilnih upravičencev. 

V KS Laporje načrtujejo, da se bo tako v petih letih zbralo s samo-: 
prispevkom okoH 7,5 milijona dinarjev. Največji del teh sredstev bodo • 
namenili razreševanju komunalne problematike, ki je najbolj pereča. Na; 
prvo mesto postavljajo ureditev oskrbe s pitno vodo, za kar bodo name- i 
nili okoli dva milijona dinarjev. Seveda pa bodo k tem sredstvom ; 
primaknili pomemben delež tudi krajani, da bi okoli 200 tisoč dinarjev i 
namenili za gradnjo oddelka otroškega vrtca v osnovni šoli v Laporju, i 
Prav toliko sredstev pa nameravajo nameniti za obnovo mrliške vežice na j 
pokopališču v Laporju. 

Med težavami, ki jih nameravajo delno odpraviti s sredstvi iz; 
samoprispevka, so neurejene ceste, med katerimi je tudi cesta, ki povezuje \ 
občinsko središče Slovenska Bistrica z Makolami. Ta cesta bi v veliki meri] 
skrajšala dosedanjo urejeno povezavo med tema dvema krajema, ki teče j 
skozi Poljčane. Za ureditev te ceste pričakujejo pomoč občinske pa tudi j 
republiške cestne skupnosti. Referendumski dinar bodo namenili še za> 
rekonstrukcije cest Zabjek—Levic in Laporje—Pečke. Popravid pa' 
nameravajo tudi sedanje težave na cestah na Križnem vrhu, Razgorju,-
Hošnici, na Vrholah, Dolgem vrhu in v Kočnem. V Kočnem nameravajo-
urediti tudi kanalizacijo. , 

V KS Laporje se dobro zavedajo, da samo s sredstvi referendum- i 
skega dinarja ne bo mogoče uresničiti vseh ciljev po ureditvi življenjskega i 
okolja, zato je pričakovati, da bodo predvsem po interesnih področjih za^ 
ta namen zbrali še dodatna sredstva in se vključevali z udarniškim delom, i 

Viktor Horvat] 
a 

Prijetno tudi v Markovcih i 
Kot po drugih krajih in organizacijah, so tudi mladi iz Markovec ob 8." 

marcu za svoje vaščanke priredili zabavni večer s kulturnim programom, i 
Na kulturnem delu so nastopili mladinci aktiva z recitalom, v katerem sol 
predstavili matere v deUh slovenskih književnikov. Nastopili so; 
osnovnošolci s svojim programom. Pozornost je zbudil trio glasbenikov izi 
šole, ki se je predstavil z lastno skladbo. Za popestritev pa je poskrbel mo
ški pevski zbor pod vodstvom Janeza Bezjaka. Za zabavo je poskrbela; 
domača skupina Dinamit. Skratka prireditev, vzgled uspešnega dela na va-, 
si. 

BESEDILO IN POSNETEK: Jože Voglar! 

Nastop mladih z redtaiom. 

INFORMATIVNI DAN 
V četrtek, 3. marca je bil v vseh 

slovenskih srednjih šolah informa
tivni dan. I'čenči, absolventi os
novnih Sol, so pred pomembno 
odločitvijo, seveda z njimi delijo 
skrbi tudi njihovi starši ali name
stniki, kje naj bi nadaljevali šola
nje, za kakšen poklic se bodo od
ločili. Ce so šole in starši dobro 
sodelovali, je odločitev v usmeri-

Brigita Mislovič 

Ksenija Jankovič 

tev mnogo lažja in seveda bolj tista 
prava, ki potem garantira uspešno 
opravljanje bodočega poklica. In
formativni dan je tudi delni pri
spevek v pravo smer, v smer ka
mor bo krenila življenjska pot 
mladega, še neizkušenega osmo-
šolca. V težkem pričakovanju so 
krenili v četrtek ti mladi v razne 
srednje šole, bili so nemalo rado
vedni, kakšna je ta šola, kaj jim 
bodo povedali, tisto, kar še niso 
slišali ali pa potrditev tistega, kar 
so že slišali v šoli, doma, v podjet
ju, kjer so bili na strokovni ek
skurziji. Nekaj takšnih učencev 
smo vprašali za mnenje o poklicU 
in o samih informacijah, ki so jih 
dobili. 

Brigita Mislovič, 8. b razred os
novne šole Maksa Bračiča Cirkula-
ne: ,,Odločila sem se za poklic uči
teljice. Ta želja me spremlja že vsa 
šolska leta. Informativni dan mi je 
dal precej novega. O nekaterih 
stvareh nas je najprej seznanil 
predsednik mladinske organizacije 
na tej šoli, o podrobnostih pa nas 
je potem seznanila pomočnica 
ravnatelja." 

Ksenija Jankovič, 8/a razred: 
,,Odločila sem se za poklic veteri
narja, namreč zelo rada imam ži
vali, želja za ta poklic je stara že 
nekaj let. Prvi dve leti bom šolo 
obiskovala v Mariboru, naprej pa 
v Ljubljani. Na informativnem 
dnevu sem zvedela mnogo zanimi
vih in koristnih stvari. Seznanili 
so nas z zgodovino šole ter o -vseh 
pogojih za ta poklic. Ta dan mi je 
zelo koristil in mi je dal novih na
potkov." 

Danica Vnuk, 8/b, razred: ,,Od
ločila sem se za gostinsko usmeri
tev. Hotela bi postati kuharica, la 
želja me spremlja že nekaj časa. 
Na informativnem dnevu smo zve
deli mnogo o našem bodočem po
klicu, o načinu šolanja in podob
no. Zastavljali smo vprašanja in 
dobili odgovore. Informativni dan 
mi je dal toliko, da sem še bolj 
prepričana v svoj uspeh." 

Damjan Zmazek, 8/a razred: 
,,Odločil sem se za družboslovno 
smer, ker med poklici, ki jih lahko 
opravljaš, ko končaš družboslovno 
smer, vidim svoj bodoči poklic. V 
četrtek sem kot večina osmošolcev 
šel v SSO v Ptuj in zvedel podrob

nosti, ki mi do sedaj niso bile ja
sne." 

Branko Juršek, 8/b razred: ,,Ker 
me delo z lesom zelo veseli, sem se 
odločil za poklic lesarja. V lesar
skem šolskem centru v Mariboru, 
v četrtek, so nas prijazno sprejeli 
in nas seznanili s pogoji in učnim 
načrtom. Kot sem izvedel od so
šolcev v razredu, so tudi oni dobili 
koristne informacije na drugih šo
lah in lahko rečem, da so se za ta 
dan dobro pripravili kakor tukaj, 
tako tudi drugod." 

Danica Hrnčič, 8/a razred: 
,,Moja odločitev za bodoči poklic 
je ekonomska usmeritev, sicer pa 
bi rada delala z ljudmi. Informa
tivni dan mi je prinesel mnogo no
vosti, predvsem o samem šolanju. 
Upam, da se mi bo poklicna želja 
uresničila, še bolj zato, ker imam 
uspeh v šoli takšen, ki to upanje 
potriuie." 
Tudi mi jim želimo, da bi dosegli 

ta svoj cilj in da ne bi potem, ko 
bodo končali šolanje, podaljševali 
vrste tistih, ki čakajo na Zavodu 
za zaposlovanje, da dobijo če že ne 
ustrezno pa vsaj neko zaposlitev. 

P . A . 

Danica Vnuk Damjan Zmazek Branko Juršek 

Tudi me smo praznovale 8. marec 
Zahvaljujem se vodstvu kluba zdravljenih 

alkoholikov Ptuj in terapevski skupnosti, da so 
nam pripravili tako lepo proslavo ob Dnevu že
na v domu Franca Krambergerja. 

Vse smo bile presenečene nad tako dobro 
pripravljeno proslavo. Naj uvodoma povem, da 
tudi ni bilo nazdravljanja z vinom ali z žganimi 
pijačami, da tu ni bilo tistih govorov, kijih pri
pravlja močnejši spol ob vedno enakogovore-
čem reku: ,,Danes je vaš dan . . . " Otroci 
zdravljencev so pripravili odlični sprejem. Hva
la tovarišici za trud ter požrtvovalnost. 

Posebej še zahvala tov. predsedniku kluba. 
Njegove misli bi želela posredovati vsem ženam, 
ki imajo doma problem z alkoholiki. Takole je 
dejal: 

,,Drage žene, spoštovane zdravljenke! Ob va
šem Dnevu ne mislim ponavljati že tolikokrat 
izrečenih fraz, ki so kot fasada, v resnici pa se 
na vaš dan dogaja marsikaj drugega. Želim sa
mo, da bi bile danes z nami zdravljenci srečne 
ter da se v vaše domove ne bi nikoli več vrnil 
alkohol. Zato bodite čuječe, bodite močne kot 
ste bile do sedaj, da vaši možje vztrajajo pri 

abstinenci. Povem vam, da ni lahko vztrajati, 
če ni volje in vztrajnosti. K temu dosti pri
pomorete ve in zato vam moramo biti hvaležni. 

Vsakdo izmed nas zdravljencev se naj spom
ni nazaj tega dne, kakšni smo bili ob tem praz
niku. Mislim, da smo si tudi za vaš Dan skušali 
dati duška misleč, sai ii bom kupil rože, a po
zabljajoč, da bi bila žena srečnejša, če jih sploh 
ne bi kupili; samo, da bi prišli domov trezni. 

Marsikatera izmed vas se še živo spominja do
godkov, ko Je mož pijan prinesel rože ter ni 
zmogel več izreči tisti . . . ,,Vse najboljše za 
tvoj dan!". Namesto stiska roke ste doživljale 
prepir, morda celo pretep ter ste slišale nespo
dobne besede, žalitve. In vendar ste vztrajale ter 
vzgajale otroke ter potihoma želele: ,,Oh, ko bi 
vsaj to minilo!" In to se je vleklo leta in leta, 
dokler niste odločno spoznale, da tako ne gre 
naprej. Zato ste s trudom in potrpežljivostjo 
pripravile svoje može, da so se šli zdravit. In 
danes vam polagam na srce: Vztrajajte z nami, 
da bodo imeli otroci topel dom, da ne bo pre
tepanja, prepirov ter ostalih pripetljajev, ki jih. 

povzroča alkohol. Mi zdravljenci pa se moramo 
zavedati, da smo svoje spili. 

Posebno še želim trdno voljo in vztrajnost 
našim zdravljenkam, da bodo tako vaši otroci 
imeli boljši jutrišnji dan. Za srečno družino pa 
se splača potruditi. 

To je le nekaj misli, kar sem doživljala in po
vem vam, da si tega želim kot tudi vse žene 
zdravljenih alkoholikov. 

Tudi pevski zbor kluba nam je zapel nekaj 
pesmi. Tako smo se po dveh urah razšle z lepi
mi občutki ter s spoznanjem, da se lahko tudi 
brez alkohola poveselimo. 

Vse, ki pa imate podobne probleme kot sem 
jih imela sama, pa vas prosimo, da se obrnite 
na Klub zdravljenih alkoholikov, ki se sestane 
vsak ponedeljek ob 16. do 18. ure ali pa na dr. 
Ivetičevo, ki dela na šolski zobozdravstveni am
bulanti vsak dan. 

Zdravljenci vam bodo najbolje svetovali, kaj 
vam je za narediti. Lepe pozdrave! 

Žena zdrayliencal 

Razstava likovnih del V počastitev praznika 8. marca 
Dneva žena je klub ljubiteljev 
likovne umetnosti iz Slovenske Bi
strice pripravil v torek, 8. marca, 
že tradicionalno razstavo likovnih 
del članic kluba. 

ležko je razumeti, da za sicer 
tako požrtvovalno in vztrajno delo 
kot je likovno ustvarjanje, ki ima 
na območju občine Slovenska Bi
strica še majhno tradicijo, velja 
prav med družbenopolitičnimi 
delavci občine in člani organizacij 

in društev, iz katerih članice 
izhajajo, tako skromno zanimanje. 
To se je pokazalo tudi na otvorit
vi, ko med udeleženci ni bilo videti 
niti enega od predstavnikov 
družbenopolitičnih organizacij, 
skupščine občine in tudi ne drugih 
organizacij, katerim bi moral raz
voj kulture, še posebno ljubitelj
ske, pomenid veliko več. Kako 

nespodbudno je to za požrtvoval
no delo kluba, ni potrebno posebej, 
povdarjati. 

Organizator, klub ljubiteljev 
i i K O v n e umetnosti Slovenska Bi
strica si je želel, da bi si rjizstavo 
ogledalo kar največje število obča
nov, zato se je odločil, da bodo 
razstavni prostori odprti vsak dan 

Pričakovati je, da bo ta izredni 
dosežek likovne ustvarjalnosti ma
ter, žena in gospodinj, ki si ob ta
ko utesnjenem prostem času še od
trgajo toliko časa, da se posvetijo 
slikarstvu, dosegel svoj namen in 
ga bo obiskalo kar največje število 
občanov. 

Viktor Horvat 

OSNOVNA ORGANIZACUA ZSMS 

NOVO IGRIŠČE V 2AMENCIH 
v preteklem letu smo si mladi 

uredili novo nogometno igrišče, ki 
nam je bilo še kako potrebno. Igri
šče smo si uredili s prostovoljnim 
delom. Vse akcije za ureditev igri
šča so potekale v aprilu in maju. 
Vse akcije je vodil Anton Kovačec, 
ki ima tudi največ zaslug za pri
dobitev tega prostora. V akcijah, ki 
so se vrstile na igrišču, so se posebej 
izkazali naslednji člani OO ZSMS 
Zamenci: Štefan Golob, Branko 
Vedlin, Anton Mernik, Branko 
Janžekovič, Jožef in Janez Pinta-
rič, Franc in Stanko Cagran, Rasti, 
Franc in Rafko Antolič, Franc 
Kirič, Miran in Franc Florjanič, 
Maks Dovečar, Ivan Zgeč, Andrej 
Golob, Ivan Golob, Slavko in 
Branko Borina in drugi. Posebno 
priznanje pa velja za Stanka Zagor
ska in Janka Vičarja, ki sta 
prispevala prostovoljne ure dela s 
traktorjem, ki je bilo prav tako 
potrebno. 

Na igrišče smo vsi zelo ponosni, 
saj je eno od najlepših v okolici. 
Akcije niso potekale samo na igri
šču, temveč tudi od časa do časa v 
okolici gasilskega doma, ki je bila 
potrebna čiščenja. Predvsem je bilo 
akcijsko delovanje v veliki meri 
boljše kot pa delovanje v politič

nem delu, ki je prav tako potrebno 
za uspešno delovanje OO ZSMS 
Žamenci. 

V novembru 1982 smo tudi 
izvolili novo vodstvo, kar je bilo 
nujno potrebno. Od izvolitve nove
ga vodstva potekajo sestanki OO 

ZSMS vsakih 14 dni. Sestanki so 
nam prepotrebni glede srečanja čla
nov med sabo, saj skozi teden ni ča
sa, ker je delo na poljih. Opažamo 
tudi, da je udeležba na sestankih 
vedno večja, saj se sestanka vedno 
udeleži najmanj 70 % članov. 

Sestanki potekajo v prostorih gasil
skega doma v Zamencih, ki nam je 
prepotreben za sestanke, plese ipd. 

Predvsem ima zasluge za naše 
delovanje GD Zamenci, s katerimi 
izredno dobro sodelujemo in nam 
priskočijo na pomoč pri 
najrazličnejših nalogah ali delu. 

V letošnjem letu si je OO ZSMS 
Zamenci zadala nalogo: ureditev 
TRI M steze, ki bi nam služila za or
ganiziranje najrazličnejših tekov 
oz. krosov. Zaenkrat smo pri 
izdelavi načrta proge. Sicer pa bi 
steza morala biti končana že do 5. 
maja. Pri delu so mladinci OO 
ZSMS Zamenci izredno marljivi. 
Predvsem pa pogrešamo sodelova
nje z drugimi OO ZSMS. Želimo si 
več sodelovanja z drugimi OO 
ZSMS, saj menimo, da je to 
potrebno. 

V tem kratkem prispevku ste 
spoznali delovanje OO ZSMS 
Zamenci, ki si želi še naprej 
uspešnega delovanja in obenem 
poziva vse člane, da se udeležujejo 
vseh akcij, ki bodo potekale za 
TRI M stezo. 

Mladinci, mladinke v akciji za 
TRIM stezo! 

Predsednik OO ZSMS Zamenci 
Franc Suen 

Po končani uspešni akciji še posnetek za spomin tudi drugim sodelujočim. 
. Foto: Franc Cagram 
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Uspešno delo društev v KS Ormož 
v krajevni skupnosti Ormož, največji KS v občini, uspešno deluje 

vrsta organizacij in društev. Med prosvetnimi društvi najbolje deluje P D 
Janez Trstenjak na Humu, ki bo letos proslavilo 30 let svojega plodnega 
dela. Člani te skupine sodelujejo na vseh prireditvah doma, sodelujejo pa 
tudi drugod. Dobro dela tudi S K U D na osnovni šoli v Ormožu. MG 

Mladi gasilec na OS Hajdina 
Na osnovni šoh Hajdina, že tretje leto uspešno deluje pionirsko 

gasilsko društvo »Mladi gasilec, ki ima že čez 160 mladih Članov. V tem 
šolskem letu so poželi izreden uspeh na tretjem srečanju pionirjev-ga-
silcev v Ribnici, kjer so osvojili prvo mesto in s tem dokazali, da sodijo v 
vrh slovenskih pionirskih gasilskih društev. V tednu požarne varnosti so 
izvedli tudi številne akcije, posebej pa še v akciji »Nič nas ne sme 
presenetiti«. Pri strokovnem delu jim nudijo vso pomoč gasilci iz gasil
skega centra Hajdina. Mentorica mladih gasilcev je Anica Vidovič, ki 
ima tudi največ zaslug za to solidno gasilsko znanje in usposobljenost. 

—OM 

Pika Nogavička v Cirkovcah 
člani pionirskega kulturno umetniškega društva osnovne šole 

Cirkovce se že pripravljajo na premiero igre z naslovom Pika Nogavička. 
Pravzaprav gre za moderno avtorsko priredbo zgodbe o Piki Nogavički, 
ki je delo režiserke Mare Urih. Tudi scena bo modema in nekoliko 
neobičajna, vsaj tako pravijo. Sicer pa se bomo lahko sami prepričali, le 
počakati b'^ treba do- premiere, ki bo 27. marca v domu krajanov v 
Cirkovgahv liJ2-

Delovno predsedstvo med poročilom dosedanjega predsednika. 

Letna konferenca 
TVD Partizan 

Markovci 
v petek, 4. marca so se na letni konferenci sestali člani TVD Partizan 

Markovci. Društvo, ki zajema okrog 230 članov, deluje v namiznem 
tenisu, atletiki, najaktivnejši pa so na nogometnem področju, kjer imajo 
4 članske in 2 pionirski ekipi. 

Na konferenci so izvolili novo vodstvo, ki bo naslednjem obdobju 
vodilo društvo. Kot vse ostale, tudi njih pestijo finančne težave, saj vedno 
zmanjkuje denarja za uresničitev vseh zastavljenih ciljev. V preteklem 
letuje društvo sodelovalo le s posamezniki na tekmovanjih, saj nimajo 
ustreznega kadra, ki bi vodil sekcije. Boljše rezultate so dosegli na 
nogometnem področju, kjer dokaj dobro zastopajo barve društva. 

Od pomembnejših akcij v letošnjem letu velja omeniti dokončanje 
gradnje nogometnega igrišča v Bukovcih. Društvo pa praznuje v tem letu 
tudi 50-letnico obstoja, na kar se sedaj že skrbno pripravljajo. V načrtu 
pa imajo še obnovo telovadnice, ki je že prepotrebna popravila. 

Besedilo in posnetek: Jože Voglar 

Šolsko športno društvo 
v Majšperku 

Šolsko športno društvo na os
novni šoli v Majšperku spada med 
aktivnejša društva te vrste v ptuj
ski občini. Za delo društva obsto
jajo dobri materialni pogoji. Sem 
spada prav gotovo telovadnica in 
zunanje igrišče zraven pa še narav
ni tereni za kros. Vse to so učenci 
in učenke §§D na 0 § MajSperk 
dodobra izkoristili za delo sekcij v 
okviru društva. Tako so v jeseni 
izvedli ligo v malem nogometu, 
prav tako so končali košarkarsko 
ligo za starejše in mlajše pionirje 
in pionirke. Organizirali so posa
mično prvenstvo šole v namiznem 
tenisu za pionirje in pionirke. 

Vrstni red pri pionirjih: Darko 
Tominc, Darko Steinberger, Dar
ko Varžič. Pri pionirkah je vrstni 
red: Zlatka Planine, Milica Korez, 
Renata Medved. 

Organizirali so tudi smučarsko 
prvenstvo šole za fante. Vrstni red-
mlajši pionirji: Stoian Zunkovič, 
Mirko Sirovnik, Matej Rodošek. 
Vrstni red — starejši pionirji: Go-
razd Taciga, Predi Brglez, Vanek 
Petrovič. 

Zraven šolskih tekmovanj, ki so 
bila tudi izbirna za sestavo ekip, ki 
so nastopale na občinskih tekmo
vanjih, so se udeležili še skorajda 
vseh občinskih prvenstev in dosegli 
solidne uvrstitve. Delo krožkov 
vodijo učenci sami, pomaga pa jim 
mentor društva. Delo je dobro 
organizirano, saj je v delo društva 
vključeno veliko število učencev in 
učenk osnovne šole Majšperk. 

Tako kot na drugih osnovnih šo
lah, so tudi tu klubi ptujske občine 
dokaj pasivni in se ne vključujejo 
v delo društev. To jim gotovo ne 
bi bilo težko, saj bi potem klub, 
oziroma selekcije same imele naj
več koristi od mladih in perspek
tivnih učencev in učenk. Posledica 
dokaj pasivnega dela pa je ta, da 
se mladi in perspektivni športniki 
izgubijo. Sodelujejo v vseh špor
tih, ne usmeri pa se jih v en šport 
in to v tistih, do katerega čutijo 
nagnjenje in imajo pogoje. 

Za delo šolskega društva na os
novni šoli v Majšperku bi lahko 
zapisali, da je dobro ogranizirano 
in da bodo nedvomno tudi v pri
hodnosti dosegli dobre rezultate, 
predvsem v množičnosti in pa so
lidne rezultate na*t)bčinskih prven
stvih. 

Danilo Klajnšek 

Uspehi in želje članov 
SD »Mercator Panonija" Ptuj 

v okviru delovne organizacije 
MIP deluje strelska družina Pano
nija Ptuj. Člani te družine so se se
stali na svojem občnem zboru v fe
bruarju letos. Pregledali so doseda
nje delo in sprejeli naloge za leto 
1983. 

SD šteje 44 članov, od tega dva 
mladinca in pet žensk, kar pa je 
skromno članstvo, če vemo, da ko
lektiv Mercator Izbira Panonije 
šteje prek 1300 zaposlenih. 

Kljub temu vsi člani strelske dru
žine aktivno ne sodelujejo v strelski 

družini, so ugotovili na svojem se
stanku. Za tretjino strelcev lahko 
rečemo, da so delavni na vseh 
področjih, vendar je to premalo. 
Ce govorimo o uspehih strelske 
družine oz. njenih članov, so to 
prav gotovo uspehi, ki jih štejemo 
med prve, v okviru sestavljene or
ganizacije združenega dela Merca
tor, kjer na letnih športnih igrah 
,,Mercatoriada" dosegajo tako 
ženske kot moški velike uspehe. 

Vsi člani so zaposleni, vključeni 
v razna druga društva, družbeno 
politične organizacije tako, da jim 
za ta šport ostane le malo časa. 
Vsak posameznik se trudi, da bi kar 
največ doprinesel k uspehu SD. 

Ne govorijo radi samo o uspehih, 
pač pa tudi o težavah, s katerimi se 
srečujejo. Ena je prav gotovo izra
bljeno strelsko orožje, ki ga bo po
trebno v najkrajšem času zamenja
ti. Nujno potrebujejo tudi zračne 
pištole, saj jim malokalibrske pi
štole ne omogočajo dela v dana
šnjem času. Težava je pri nabavi 
nabojev. 

Pri strelski družini pogrešajo 
mladino, ki bi prav gotovo izbolj
šala njihove dosedanje uspehe. 
Želijo si tudi več sodelovanja z re
ferenti za šport in rekreacijo pri os
novnih organizacijah sindikata v 
sestavi delovne organizacije. 

-ak-Strelci na peti „Mercatoriadi" lani v Postojni. 

Sovozniku tovariš, pomočnik in prijatelj 
SLOVENSKA BISTRICA 

v občini Slovenska Bistrica po
staja zadnja leta vse močnejši del 
skupnega družbenega ustvarjanja 
tudi prometna dejavnost. Vse več je 
tudi poklicnih voznikov motornih 
vozil in drugih javnih prevoznih 
sredstev, ki prinašajo gospodarstvu 
hitrejši razvoj in krajše medsebojne 
razdalje. V vozilih naporno in 
prizadevno delajo poklicni vozniki, 
katerih življenja so vsakodnevno, 
bolj kot v drugih poklicih, izpo
stavljena nevarnostim. Da bi se 
vsaj delno zavarovali pred nesreča
mi in si medsebojno pomagali, se 
združujejo v svoji organizaciji 
Združenju šoferjev in avtomehani-
kov. 

V občini delujeta sedaj že dve po
dobni društvi in to v Poljčanah in 
Slovenski Bistrici. Šoferji in avto-
mehaniki iz bistriškega združenja 
pa so se v soboto, 26. februarja 
zbrali na svoji redni letni konferen
ci. Uspešno, bolj kot prejšnja leta, 
so ocenili svoje preteklo delovanje. 
Njihovo aktivnost pa je potrdila 
tudi udeležba na konferenci, saj se 
jih je zbralo več kot polovica vseh 
članov, ki jih je danes že prek 230 

in je po dejavnosti med uspešnejši
mi v Sloveniji. 

Pred nedavnim so uspeli dobiti 
tudi svoj prostor, ki so si ga s pro
stovoljnim delom tudi uredili in 
opremili. To jim bo v prihodnji 
aktivnosti pomembna pridobitev, 
saj bodo omogočeni redni sestanki 
in srečanja v lastnih prostorih. Na 
konferenci so se dogovorili za 
redne mesečne sestanke, na katerih 
bodo obravnavali številna vpraša
nja iz dejavnosti šoferjev in 
avtomehanikov. Spodbudili so tudi 
akcijo po bolje organiziranem od
vzemu krvi med člani, saj te doslej 
ni bilo. Člani so hodili na odvzem 
krvi v okoljih, kjer živijo. Odslej 
pa se bodo člani Z S A M Slovenska 
Bistrica udeleževali teh akcij sku
pinsko. Posebno pozornost bodo 
posvetili tudi označenju posamez
nih krvnih skupin, da bi tako lahko 
v primeru nesreče kar najhitreje 
priskočili na pomoč. 

Na osnovi dosedanjih aktivnosti 

so člani društva sprejeli tudi 
okvirni program dela. Med 
prednostne naloge so uvrstili 
izobraževanje poklicnih šoferjev. 
To dejavnost opravljajo že vrsto let 
doslej v okviru matične šole Boris 
Kidrič Celje. Samo v zadnjih šestih 
letih so pri Z S A M Slovenska Bistri
ca izšolali že nad 440 poklicnih-
kvalificiranih šoferjev. 

Posebno pozornost bodo pri tem 
društvu v letošnjem letu namenili 
tudi pridobitvi novih članov. Ob 
tem so si zadali kar obsežno nalo
go. Vsak dosedanji član naj bi v 
njihove vrste pritegnil še vsaj po 
enega novega. Tudi v prihodnje bo
do pri svojih dejavnostih tesno so
delovali z organi javne varnosti, 
osnovnimi šolami pri izobraževa
nju najmlajših ob vključevanju v 
promet, nadaljevali bodo tudi so
delovanje z občinskim svetom za 
vzgojo in preventivo. Skupno z nji
mi so v preteklem obdobju zabele
žili pomembne uspehe. OrganiziraU 

bodo tudi vsaj dve samostojni pri
reditvi in skrbeli za kulturno in re
kreativno življenje članstva. V ta 
namen so na nedavni konferenci iz
volili tudi komisijo za vzgojo in 
preventivo, za šport in rekreacijo, 
za odlikovanja ter za prireditve. Z 
organiziranjem komisij se bo delo 
porazdelilo na širši krog članstva, 
kar doslej ni bila praksa. 

Med najpomembnejšo letošnjo 
akcijo pa uvrščajo aktivnosti na 
področju pobratenja s podobnim 
društvom v občini Svetozarevo, s 
katpro je občina Slovenska Bistrica 
pobratena, dejavnosti med poklic
nimi vozniki teh občin pa v skupnih 
akcijah doslej še ni bilo. 

Svoje začrtane naloge in aktivno
sti bodo kar najuspešneje izvedli, 
teh pa ni malo, pa tudi zahtevne so. 
Glede na stalno odsotnost večine 
članov, so se dogovorili za' višjo 
članarino, ki naj bi v letošnjem letu 
znašala 300 dinarjev. Nadaljevali 
pa bodo tudi sodelovanje z ZSAM 
iz Ptuja in Maribora. 

Ob zaključku konference so šte
vilnim članom podelili odličja in 
priznanja za dolgoletno delo v dru
štvu. ViktorHorvat 

Letna konferenca 
gasilskega društva 
Središče ob Dravi 

Gasilci gasilskega društva Središče ob Dravi so se v soboto zbrali na 
96. konferenci GD Središče in pregledali delo v minulem letu, ki je bilo 
jubilejno, saj je društvo praznovalo 95 let delovanja in ta jubilej je društ
vo slavilo skupaj z dnevom gasilcev občine Ormož. 

Po pozdravu konference, ki ga je imel predsednik društva Drago 
Resman, je sledil kratek kulturni program, ki so ga izvedli pionirji in 
mladinke gasilskega društva. Nato je nadaljevalo delo delovno predsedst
vo. 

Najprej je predsednik društva prebral skupno poročilo in navedel, da 
v društvu deluje 52 članov, 10 članic, 20 mladincev in mladink in 10 
pionirjev, da ima društvo nov gasilski dom, orodno vozilo TAM s pripa
dajočo opremo in zaščitne obleke. Opravljenih je bilo 1110 prostovoljnih 

Člani GD Središče na letni konferenci 

delovnih ur pri ureditvi gasilskega doma, kar pa opažajo, da je bila 
udeležba na delovnih akcijah 40 % in so se jih udeleževali isti člani. Taka 
udeležba je bila tudi pri gasilskih vajah, kljub temu so člani in mladirici 
imeli 32 vaj. Za poučevanje pionirjev na OS so mentorji porabili 118 ur. 
V mesecu požarne varnosti so izpeljali več požarno varnostnih akcij in 
sodelovali na skupnih vajah s sosednjimi društvi. 

Na svojem področju niso imeli nobenega požara, imeli so več inter
vencij zaradi vdora vode v proizvodne objekte, čistili studence, krpali vo
do iz kleti, čistili kanalizacijo, kar so tudi na konferenci smatrali, da se ta 
dela opustijo, saj je gasilsko orodje podvrženo hitremu uničenju. 

En del razprave se je tudi nanašal na postavljeno vodovodno om
režje, ki ni pravilno vzdrževano, nepravilna razdalja med hidranti in zato 
se gasilci sprašujejo, kako bo takrat s preskrbo gasilne vode, ko bo 
zreguliran potok, saj je sedaj ta glavni vir vode, ki se koristi za gašenje, 
ali tudi sedaj niso potrebna mnenja gasilcev za zgraditev vodnih od-
vzemališč? 

Po končani razpravi so sprejeli program dela, ki se nanaša na dokon
čno dograditev gasilskega doma in na usposabljanje članov. Na koncu so 
še bila podeljena priznanja Francu Lahu in Ivanu Tkalcu za 50 let akti
vnega dela v gasilskem društvu in 24 značk kronista mladim gasilcem. 

Besedilo in posnetek: 
Slavko Tkalec 

TGA — Kidričevo, 22. februarja 
1983: Franc Kajsersberger, Kidriče
vo 9; Adolf Hertiš, Kidričevo 67; 
Slavko Kirbiš, Apače 45; Vili 
Angel, Ptujska gora 92; Stanko 
Perko, Kidričevo 13; Franc Selin-
šek, Kraigherjeva 81; Edi Selinšek, 
Draženci 46; Anton Petek, 
Mezgovci 39; Lovrenc Seruga, Ki
dričevo 31; Magda Babšek, 
Majšperk 30; Janko Milošič, Kidri
čevo 9; Anton Volgemut, Zabjak 
48; Stanko Kline, Nova vas 81; Bo
rut Srečkovič, Kraigherjeva 40; Mi
lan Taciga,Podlože 28; Franc Hab-
janič, Brunšvig 48; Anton Kokol, 
Kidričevo 13; Vinko Plej, Kidriče
vo 13/a; Jože Predikaka, Doklece 
16; Hilda Rojs, Kidričevo 2; Marko 
Adamčič, Jurčičeva 11; Janez Ar
nuš, Smolinci 12; Janez Malinger, 
Skorba 28; Janez Arnuš, Pacinje 
39; Anton Cenar, Mezgovci 55; 
Ivah Brglez, Stogovci 3; Drago 
Babšek, Majšperk 30; Jože Kram-
berger, Lovrenc 26; Zvfinko Kolar, 
Apače 188; Branko Mohorko, 
Kungota 20; Vinko Matjašič, Sp. 
Velovlak 31; Dušan Pišek, Apače 
188; Bo?o Lekič. Kajuhova 3; 
Alojz Purg, Makole 11. 

Posamezniki, februar 1983: Sre
čko Murata, Kidričevo 1; Franc 
Vršič, Novinci 5; Viktor Kok, Ba-
rislavci 18; Franc Roškar, Mala vas 
18/a; Darko Skok, Dravska 3; Ro
bert Sirec, Peršonova 24; Maks 
Hojnik, Cirkovce 61/b; Drago 
Letonja, Okrogarjeva 5; Anton 
Peršoh, Pleterje 48; Danijel Petek, 
Zagorci 74; Anica Plohi, Bratislav-
ci 62; Marica Belšak, Trg mladin
skih brigad 4; Rudolf Ovčar, Ul. 
Pohorske brigade; Davorin Vimer, 
Zagojiči 14; Janez Slehta. Podleh-
nik 8; Stanko Prevolšek, Gorca 86; 
Ivan Cartl, Zg. Hajdina 54; Janez 
Bombek, Cufarjeva 8; Branko Go
dec. Prešernova 38; Franc Lah. Ro
že Luxemburg 43; Ernest llovšek, 
Pobrežje 21; Božo Kante, Kokolo-
va 9; Raj k o Dežman, Kraigherjeva 
31; Vlado Strucl, Kozminci 21, 
lenac Pernek. Rndina 29; Jože Le

tonja, Barislavci 3; Andrej Sini-
Ijan, Dolič 35; Milan Bombek, For-
min 28 /a ; Marjan Verdenik, Breg 
1; Zvonko Hazenmali, Mihovci 28; 
Alojz Gregorec, Zabjak 5; Branko 
Kramberger, Pragersko n. h.; Jože 
Znidar, Kungota 118; Rafael Sven-
šek. Zagrebška 93; Janko Kelenc, 
Tibolci 44; 

AGIS, Ptuj, februar 1983: Slav
ko Kosec, Desenci 9; Metka Kaises-
berger, Ziherlova 13; Branko Zele-
nik, Svetinci 41. 

ELKO Ptuj in Maribor, februar 
198aLAntQJQJUinc^5j2uhliaT9: Sil
vo Podpečan, Pobreška 38 /5; Vu-
kica Pregarc, Lackova 41 /a ; Tere
zija Podpečan, Pobreška 38/5; 
Silva Jurgec, Miklavž 5; Jakob 
Novoselnik, Dravska dol 23; 
Zdravko Petek, Moškanjci 102. 

Komunalno podjetje Ptuj, 1. 
marca 1983: Marjan Ciglar, Paci
nje 37 /a; Ivan Gregur, Gajevci 14; 
Marjan Vrečar, Vintarovci 30, Da
nici Brlek, Gradišča 21; Otmar 
Gaiser, Arbeiterjeva 10; Franc 
Lončarič, Ziherlova 3; Anton 
Arnuga, Belšakova 31; 

Dornava, 3. marca 1983: Marija 
Gregorec, Skorba 53; Stanko Cuš, 
Mezgovci 41; Milan Stumberger, 
Mezgovci 40, Lizika Simonič, Dor
nava l/a; Terezija Ciglar, Dornava 
117; Ivanka Flos, Mezgovci 25; 
Marjana Rižnar, Dornava l/a; 
Antonija Mikša, Mezgovci 51; 
Ivanka Cuš, Dornava 25; Ivanka 
Cuš, mlajša, Dornava 25; Matilda 
Segula, Moškanjci 111; Angela Vo-
grin, Dornava 91; Marjeta Segula, 
Dornava 9; Martin Cuš, Dornava 
12; Sonja Arnuš, Dornava 99; Neža 
Lah, Mezgovci 55 /a; Francka 
Zgeč, Dornava l/a; Jožica Petek, 
Dornava l /a; Rozalija MatjaSiČ, 
Borovci 6; Marija Popošek, Pod-
vinci l/a; Matilda Segula, Mezgov
ci 61; Alojz Pihler, Dornava 64/a; 
Janez Cigula, Dornava 106; Ivan 
Leben, Dornava 16; Franc Herga, 
Dornava 129; Jože Florjanič, Mez
govci 44; Terezija Gomboc, Dorna
va 43. 



Gripa 
Ves razred v bolnišnici 
z močno gripo tam leži. 
Učitelji se veselijo, 
da kretenov ne učijo. 

Šusev zdaj več v šoli ni, 
oh, ta gripa hvala li, 
ker če v šoli bi sedeli, 
učiteljem živce bi pojeli. 

V posteljah še vedno spimo, 
da glavobola ne dobimo. 

ko po tabletke pridrve, 
oh, vročina znižaj se. 

V šoli bi za klopmi sedeli, 
novo snov bi vsak dan vzeli, 
no, to zdaj že boljše je, 
hej, ti gripa pridi še. 

Jutri pa spet v staro šolo, 
ki poznamo jo sto let, 
da učitelji, bi se jezili, 
ker smo prišli spet. 

Mirna Sirec, 6/a, 
OŠ Franc Osojnik, Ptuj 

To si ti, mati. Vedno hočeš biti vedra in nasmejana. Ko se mi 
namnoži mera skrbi, iščem s svojo sestro uteho pri tebi, mama. Po drugi 
strani te s sestro vedno nekaj prosiva; zdaj hočeva na smučanje, »samo še 
enkrat, samo še enkrat<(, zdaj hočeva na zabavo ob rojstnem dnevu, ki ga 
ima sestnčna. Zdaj pa so nama všeč novi kroji v izložbah, zdaj bi pa se 
radi šli s prijatelji drsat ali pa se vozit s kolesom. Zdaj hočeva to, zdaj ono. 
Vedno nas razumeš, zagovarjaš nas pred resnim očkom, ko hočemo kar 
naprej uveljavljati svoja stališča. 

Vem, draga mama, da ti je včasih težko, da se ti včasih zresni obraz, 
kadar tako hitro zapremo šolske knjige in zvezke in stečemo h gozdnemu 
robu, kjer .se oglaša pomlad. Tam razpredamo zaupne sanje. Nič nam ne 
rečeš, ko se vrnemo. Govore le tvoje oči, govore le tiste gube na tvojem 
čelu. Vemo, da skrivaš skrbi, da ti ni vseeno kakšno bo naše znanje, da ti 
ni vseeno, kako se vključujemo v razredno skupnost, kako premagujemo 
delovne napore in kako bomo zmagovali probleme, kijih bo postavljalo 
pred nas neizprosno življenje. 

Tina Vrhovšek, 8/a, 
OŠ Franc Osojnik, Ptuj 

ŽIVUENJE MOJE MATERE 
Moja mama se je rodila v 

Ljubljani tik pred vojno. Njena 
mama je bila profesorica, oče pa 
doktor prava. Med vojno je njiho
va družina prestala veliko hudega. 
Mamica je bila med vojno sama 
pri svoji stari mami. Mojo babico 
in njenega moža, očeta in brata so 
zaprli, bili so tudi v taborišču v 
Gonarasu in v Trentu. Moj dedek 
je nato šel v partizane. 

Moja mamica je bila med vojno 
še tako majhna, da ni razumela, 
kje je njena mamica. Prababica mi 
je povedala, da je zmeraj govorila: 
,,Nobene mance ni, nobene 
mance ni." Ko so Italijani spustili 
njeno mamico in dedka, mala Jas
na sploh ni več vedela, da je moja 
babica njena mamica, šele počasi 
je to razumela. Tudi očka ni več 
poznala, ko se je vrnil s partizani, 
9. maja 1945 v Ljubljano ,,Moj 
očka je doma", je rekla, ko jo je 
partizan dvignil visoko v zrak in jo 
stisnil k sebi. Dedka je imela rada 
kot očeta. 

Osnovno šolo in gimnazijo je 
moja mamica obiskovala v 
Ljubljani. Veliko mi je pripovedo
vala o tem, kako so učenci in 
učitelji sredi Ljubljane delali udar
niško. Živeli so zelo skromno, kot 
vsi v povojnem času. Ker so bile 
knjige zelo poceni, televizije in ra
dia pa niso imeli, so kupovali veli
ko knjig. Moja mama je rada na
stopala, tudi v Mladinskem gle
dališču. Zelo rada je hodila na 
koncerte in v gledališče. Takrat so 
bila v gledališču tudi stojišča za 
dijake. Njen očka jo je veliko vo
dil po razstavah. 

Na filozofski fakulted je moja 
mama študirala psihologijo, ven
dar je ni končala. V Ljubljani je 
spoznala mojega očka Dušana, ki 
je tam študiral. Ko se je z njim 
poročila, sta se preselila na Ptuj z 
njegovim staršem. Leta 1967 se ji
ma je na dan borca rodil moj brat 
Tomaž, dve leti kasneje pa sem se 
za dan žena rodila jaz. 

Ko sva bila majhna, je bila 
mamica nekaj časa doma, sedaj pa 
je v službi v Agisu kot socialna de
lavka. V zadnjih letih se je moji 
mamici zgodilo veliko hudega. Od 
sorodnikov ji je ostala samo še 
njena mama, ki živi v Ljubljani. 
To je moja ljuba babica. 

Alenka Toplak, 7/a, 
OS Olga Meglic, Ptuj 

DEJAVNOSTI NA NAŠI ŠOLI 
Na šoli deluje v okviru 

prostovoljnih dejavnosti mnogo 
krožkov, tako, da lahko vsak uče
nec najde dejavnost, ki ga zanima 
in veseli. Sama sem se ogrela za 
dramski krožek, ki ga vodi tovariši-
ca Olga Kostanjevec. Sestanemo se 
vsako sredo in petek ob 12. uri. 

Kot vsa leta doslej, smo tudi le
tos pripravili igro. Njen naslov je 
,,Vesela igra o žalostni princeski" 
in pripoveduje o princeski, ki je ža
lostna in ji nihče ne zna pomagati. 
Knez razglasi po vsej deželi, da 
kdor jo reši, jo lahko vzame za že
no, povrh pa dobi še pol kneževine. 
Srečo poskušajo Blaž Koloman, 
hišni norec Pavluša in princ, ven
dar nobenemu ne uspe rešiti prince
ske od žalosd. Reši jo šele prinčev 
svetovalec Gašper, ki ji svetuje, naj 
si sezuje čevlje. Princeska je tako 
rešena, zopet se smeji kot nekoč, da 
bi bil konec igre še bolj vesel, pa se 
poroči s princem, saj je Gašper že 
poročen. 

Z igro, ki smo jo pripravljali vso 
prvo polletje, smo se prvič pred
stavili ob slovenskem kulturnem 
prazniku. Vsi smo bili zelo veseli in 
zadovoljni, saj so nas gledalci na
gradili z burnim aplavzom in želeli 
bi sc naučiti še eno igrico, žal pa te
ga ne moremo uskladiti z učenjem 
in domačim delom — večina članov 
dramskega krožka obiskuje 8. raz
red in prav sedaj se temeljito pri
pravljamo na nadaljnjo življenjsko 
pot. Emanuela, 8. r. 

OŠ Slovenje-goriške čete, 
Juršinci 

MO.JI MAMICI 
OB DNEVU ŽENA! 
laka rad hi ti .stisnil roko. 
Tako rad hi voščil ti srečo. 
A ti si odšla, več te ni, 
hila si mi vse na svetu. 

Nikoli več te videl ne hom. 
Nikoli več dal ti poljuba, 
kot sem ti dal ga v slovo, 
vedno ko šla si od doma. 

l.e kadar grem na tvoj grob, 
veliko hi rad ti povedal. 
Zakaj si vzela od mene slovo, 
še prej. ko setn se zavedal. 

Kako srečni otroci ste v.si. 
ki mamico svojo imate, 
le ona vedno nad vami bedi, 
ko srečni nh njej se igrate. 

Gavez Damijan. 
Osnovnošolec 

pri Veliki Nedelji 

NAŠA RAZREDNA SKUPNOST 
V razredu nas je 30 učencev in 

tovarišica. Razumemo se zelo dob
ro. Ce je kdo bolan, ga gremo obi
skat in mu damo zvezke, da 
prepiše, kar smo se učili. Seveda, 
če ima nalezljivo bolezen, ne sme
mo blizu njega, ker se lahko 
nalezemo še mi. Kaj pa nismo vsi 
enaki. Nekateri hodijo v: čebelar
ski, šahovski, prometni krožek in 
veselo šolo. Nekateri pa se drugače 
zaposlijo. Zdaj se pripravljamo v 
prometnem krožku na tekmovanje 
za prometno značko, pri čebelar
skem za tekmovanje in v razredu 
tekmujemo za bralno značko. 
Seveda tudi jaz nisem tako priden, 
kot bi lahko bil. Včasih sem poh
valjen kot drugi, včasih pa grajan. 
Tudi pri učenju ne smem popustiti. 
Zdaj bi bil še odličen. Bom videl, 
kako bo na koncu šolskega leta. 
Zadnje čase se v šoli dogajajo 
zanimive stvari. Pri SND se učimo 
o kosteh. Pisali smo kratek preiz
kus. Lahko bi bile boljše ocene, 
čeprav ni bilo tako slabo. Pri slo
venskem jeziku pa smo pisali spis. 
Strah me je bilo. Napisal sem sko
raj tri strani. Pri matematiki se 
učimo pisno deliti. Vmes ni bilo 
skoraj nič zabavnega, samo resno 
delo. Svoje zadovoljstvo želim 
zaupati vsem, svoje veselje želim 
deliti z deklicami in dečki naše 
razredne skupnosti. 

Gorazd Orešek, 3/a, 
OS Ivana Spolenjaka, 

Ptuj 
ČE SI V MESTU 

Mesto. Kaj to pomeni? To mi 
pomeni zapor. V mestu so ulice. 
Tam ni polj, tam je samo dim, 
ropotanje, brnenje vozil, tam je 
zame strašno. 

Dežela. To je nekaj. Polja, 
gozdovi, travniki v cvetju, planine, 
gore vse, kar ti srce poželi. 

Mesta in dežele nikakor ne 
moremo primerjati. V mestu lahko 
samo hodiš po zaprtih ulicah, sediš 
v stanovanju ali sediš na oknu in 
gledaš ulice, polne ljudi. Na deželi 
ni takšnega ropotanja, dima, brne
nja. Na deželi je svoboda, mir. 
Večina ljudi ima raje svobodo. 
Sprehajajo se po gozdovih poslu
šajo petje ptic in počenjajo še mar
sikaj. 

Spominjam se dogodka, ko sem 
bila v mestu na počitnicah. Tam 
imam sestrično. Pripovedovala mi 
je o mestu, ulicah, o izložbah, pol
nih raznih predmetov. Pripovedo
vanje je zanimivo, če je le v resnici 
tako, sem si mislila. In res, šla sem 
v mesto. Trve tri dni sem bila še 
zadovoljna, a potem, naveličala 
sem se mesta, hotela sem na deže
lo, med travnike, polja, gozdove. 
Ropotanje avtomobilov mi je bilo 
nekam čudno. In komaj sem pre
stala še druge štiri dni. Domov sem 
se peljala z avtobusom. Bila sem 
zelo vesela, ker se vračam nazaj na 
deželo. Sijalo je sonce, ki ni bilo 
tako kot v mestu. Prišla sem do
mov, pred mano gozd, travniki, 
polja. Kako lepo. Nikjer ni tako 
lepo kot na deželi, sem si mislila. 

Zato ne bi nikoli zamenjala 
svojega kraja z mestom! 

Lidija Zavec, 7/b, 
OŠ Franc Belšak, Gorišnica 

MOJA MAMA 
Moji mamici je ime Irena. Stara 

je 34 let. Je velika in močna. Ima 
zelene oči, lase pa črne. Dob
rosrčna je do cele družine. Dela v 
banki. Piše na stroj. Doma kuha, 
pospravlja in briše prah. 

Jaz mamici pomagam kuhati, 
pospravljati, pomivati posodo, 
sesati in pometati. Za dan žena jo 
bom razveselila tako, da ji bom 
povedala pesmico in ji kupila dari
lo. 

Klavdija Podhostnik, 2/c, 
OS Olga Meglic, 

Ptuj 

MAMA SE JE BALA 7AME 
Ko sem bila majhna, sem mora

la v bolnišnico. Bila sem zelo bol
na, imela sem močno pljučnico. 
Mama se je bala, ali jo bom pre
bolela ali ne. Skoraj vsak dan me 
je hodila obiskovat. V bolnišnici 
sem bila tri tedne. S pomočjo 
zdravnikov sem počasi oltrevala. 
Pozneje sem bila tako zdrava, da 
so me odpustili iz bolnišnice. Ma
ma je bila mojega okrevanja zelo 
vesela. Potem je bilo njenih skrbi 
konec. Tako je mama trepetala za 
moje življenje. 

Anita Bračič, 
6. razred, OS Leskovec 

MAMA — TIHA, NEOPAZNA 
SVETLOBA NAŠE MLADOSTI 

Ali se zavedate, aa greste vsak 
večer spat v čisto in postlano po
steljo, da se zjutraj zbudite in čaka 
vas snažna obleka. Ko se greste 
umivat, se kopalnica blešči od či
stoče. V kuhinji je miza že pogr
njena za zajtrk. Ob prihodu do
mov vas čaka kosilo. Ko čez nekaj 
časa pogledate v kuhinjo, ni nikjer 
več umazane posode. Tudi zbrisa
na je že. Tedaj se spomnite, da 
imate neovit zvezek. Kdo vam ga 
ovije? Vsa ta dela postori mama. 
Ali se zavedate, koliko truda je 
vloženega v vse to delo, da je ma
ma marsikaj opravila namesto vas. 
Včasih se zgodi, da pridete domov 
iz šole in tarnale, da ne razumete 
matematične naloge. Tedaj se ma
ma sama ponudi in reče: ,,Prinesi 
zvezek — jo bova skupaj poskusili 
rešiti!" Ali tudi vi kdaj pomagate 
svoji mami pri kakšnem opravilu, 
jo cenite dovolj ali morda mislite: 
,,Saj je vendar njena naloga, da 
skrbi za nas!" Ne, nekateri otroci 
vse premalo narede z^ svoje mate
re. Nekateri si z njo delijo vesele in 
žalostne dogodke, ji zaupajo, 
pomagajo pri raznih opravilih. Ta
ko je vsaj en del maminega truda 
povrnjen. 

Kaj "pa, kadar ste za več dni 
priklenjeni na posteljo. Najbrž 
mama kar naprej ,,pleše" okoli 
vas. Ali ji to vračate, kadar se ne 
počuti najbolje? 

Ji posvetite kdaj kanček pozor
nosti? Kak cvet ali kakršno koli 
drugo pozornost ali pa vsaj nas
meh in tu in tam: ,,Hvala, ma
ma!" 

Natalija Ivanuša, 7/b, ' 
Oš Olga Meglic, Ptuj 

KOLINE 
Naš- domači praznik so koline. 

Najbolj se jih veselimo otroci. Na 
koline povabimo sorodnike. Mama 
pripravi ajdovo kašo za kašnate 
klobase, oče pa mesarski stol, 
nabrusi nože in naprosi mesarja. 

Zjutraj, ko pride mesar, se 
okrepčajo z žganjem, da jim mine 
strah. Nato ubijejo prašiča in 
pričnejo se koline. Največ dela je s 
pripravo kašnatih in mesenih klo
bas. Ko mesar konča z delom, 
počaka na večerjo. Pri večerji si 
starejši pripovedujejo razne šale in 
tudi kako pesem zapojejo tja v 
pozno noč. Mi otroci pa se igramo 
naše otroške igrice. 

Rozman Stuhec, 3/a, 
Oš Velika Nedelja 

MATERIN DELOVNI DAN 
Skozi okno je posijalo sonce in z 

njim se je začel zopet nov dan. 
Zaslišala sem mamine korake, ki v 
copatih tiho stopajo iz sobe v so
bo. Ležala sem v postelji in 
sanjarila o dogodkih v tem tednu. 
Včasih sem zaslišala škripanje 
kljuke na vratih, zopet ropot 
posode in že mi je pridišal vonj po 
kavi. Vstala sem in z očmi spre
mljala mamo, ki se je vrtela okrog 
štedilnika. Najedla sem se in se od
šla ven igrat. Ko sem se vrniTa, je 
mama že skuhala kosilo. Po kosilu 
sem brala knjigo in se malo učila, 
potem pa gledala televizijo. Mama 
pa je še vedno bila v kuhinji. Ho
tela sem ji pomagati, a je odkloni
la, češ, da to zanjo ni težko. Vede
la sem dobro, kakšno je to delo. 
Ko je pomila posodo, je šla čistit, 
sobe. Pomagala sem ji posesati so
be, saj sem bila pri tem bolj spret
na. Zvečer smo vsi gledali televizi
jo. Ko smo legli spat, sem zaslišala 
mamino glasno in utrujeno diha
nje. Naj si le odpočije, dovolj je 
delala, sem si mislila. Sklenila sem, 
da ji bom drugič več pomagala. 

Sonja Pelcl, 7/b, 
OŠ Olga Meglic, Ptuj 

ČE BI BILA MOJA MAMA 
Ce bi bila jaz moja mama, bi bi

la stroga. Kot mama bi morala 
prevzeti vsa njena bremena. Kot 
na primer: pranje, kuhanje, po
spravljanje in druga opravila zunaj 
Wše. Ce bi imela otroke, bi se mo
rali najprej učiti, nato pa bi jim 
dala prosti čas in bi lahko šli, ka
mor bi hoteli. Ce pa jaz ne bi 
zmogla vsega dela, bi mi morali 
pomagati. Tudi razjeziti me ne bi 
smeli. Prvič bi jim odpustila, dru
gič pa bi hudo postopala ali jih ce
lo kaznovala. Imela bi avto in no
vo hišo. Ce bi bila kuharica, bi 
kuhala samo dobre jedi in peciva. 
Vse bi delala, samo posode ne bi 
pomivala. Zato bi si kupila po
mivalni stroj. Takšna bi bila, če bi 
bila mama. 

Romana Mlakar, 
8. razred, OŠ Leskovec 

MLADOST POD ZASTAVO 
SVOBODE 

Kaj nam pomeni svoboda? 
Svoboda! Ta beseda nam pomeni 
nekaj lepega, toplega, veselega. Ka
ko lepa je svoboda! 

Mladina, ki odrašča pod zastavo 
svobode, je lahko srečna. Tudi to
variš Tito je bil ponosen na našo 
mladino, saj je veliko pripomogla, 
da so po vsej državi zaplapolale 
svobodne zastave. Tudi danes se mi 
mladi borimo za lepšo prihodnost, 
mladost in življenje. Vsak najmanj
ši pionir že ve, kaj nam vsem lju
dem in narodom pomeni ta majh
na, a vendar velika beseda — 
SVOBODA in vsi si želimo, da bi 
zmeraj odraščali pod njeno 
zastavo. 

Metka Baum, 7. r., 
OŠ Slovenjegoriške čete, 

Juršinci 

OBISK V GLEDALIŠČU 
V petek smo se v šoli zbrali okrog osme ure. Pred šolo so nas čakali 

avtobusi. Tovarišica je avtobuse razporedila po številkah. Mi smo imeli 
avtobus številka dve. Z nami v avtobusu so bili še učenci drugega in 
tretjega a razreda. Med potjo smo se sladkali z bonboni. V Mariboru smo 
parkirali na parkirališču blizu gledališča. Do gledališča smo morali peš. 
Tam so nas že čakali. Plašče smo morali oddati v garderobo. Hitro smo 
se odpravili v dvorano. Mi smo sedeli v parterju. Luči so ugasnile in igra 
se je začela. Na oder so prišli sodnik, tožilka in branilka. Poklicali so 
obtoženca. Obtoženec je bil volk iz pravljice Rdeča kapica. Volk je bil 
obtožen zato, ker je požrl Rdečo kapico in babico. Tožilka je imela priče: 
Rdečo kapico, babico, lovca in brata Frimm. Branilka pa je imela priče: 
lisico, medveda in zajca. Ko so priče vse povedale, so odšle. Tačas, ko je 
sodnik nekaj pisal, so živali in osebe iz pravljice pobegnili nazaj v 
pravljico. Sodnik je vstal in rekel, daje volk obsojen na smrt. Tožilka in 
branilka pa sta mu povedali, da so se vsi vrnili v pravljico. Predstava se je 
končala in vrnili smo se domov. 

Sandi Belšak 3. b 
OŠ ,,dr. Franja Zgeča" 

Dornava 

OČE PRIPOVEDUJE 
Po očetovem pripovedovanju je bilo v Bosni in Hercegovini, kjer je 

oče rojen, dosti nasilja med drugo svetovno vojno, saj so bili ogrožani s 
strani ustašev, četnikov in Nemcev. Oče mi je povedal vrsto zgodo, ki mu 
jih je pri{X)vedoval njegov oče. A ta, ki sem jo napisal, je bila 
naizanimivejša 

Med vojno so imeli očetovi starši razen drugih domačih živali tudi 
kobilo Doro in velikega konja Zekana. Ta konj je bil lep, močan in 
pameten. Služil je pri težjih opravilih, včasih pa ga je kdo izmed otrok 
lahko tudi jezdil. Zato so ga otroci imeli radi in čutili do njega veliko lju
bezen. 

Jeseni leta 1944 so ponoči psi močno zalajali, ovce zameketale in konji 
zarezgetali. Vse to se je spremenilo v velik preplah. Doma so ostali samo 
otroci z materjo in babico. Nihče izmed njih si ni upal niti pogledati iz hi
še, ker so od sovaščanov zvedeli, da se po vasi potikalo četniki. Ko so 
zjutrai hoteli nakrmiti živali, so opazili, da manjka konj, govedo in voli. 
Vsi so bili žalostni. Prišlo so tudi sosedje in domnevali, da so td storili 
četniki in se tolažili..da bo bolje. 

Najbolj se je od sosedov razjezil sosed Djuro, ki je obljubil, da bo Sel 
pogledat v goro Krnjin, kjer so se četniki zadrževali. Ko .se je približal go
ri, je globoko v kotanji sliSal mukanje goveda. Vedel je, da četniki čez 
dan počivajo, ker ponoči ropajo in ubijajo. Previdno seje pritihotapil do 
mesta, kjcr je bila živina. Prepričal se je, če so četniki budni, vzel iz hlaC 
nož ter prerezal vrvi, s katerimi je bila živina prive^na. Hitro se je iz
muznil, voli pa so se ob potoku vrnili domov. Tudi konj Zekan je četni-
kom ušel nekje v gozdovih pri Tesliču, ki je 40 km oddaljen od dedkove 
domači ie. 

Ko so partizani zvedeli za čelniSke zločine in rope, so ostali do osvobo
ditve v vasi. Odtlej v vasi ni bilo več četnikov. 

Teodor Panzalovič, 5. a OS 
Boris Kidrič, Kidričevo. 
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H. SKL - VZHOD: ŠENTJUR->PTUJ 97:118 

1 dobrim drugim delom 
do nove zmage 

v 14 . kolu tekmovanja v vzhodni skupini druge republiSke lige so člani' 
košarkarskega kluba Ptuj gostovali v Šentjurju ter dosegli novo zmago. 

Po mirnem začetku so si Ptujčani v 7. minuti priigrali devet košev 
prednosti f23:14). Vendar so jih domačini s pogostimi menjavami ujeli in 
prvi del odločili v svojo korist. Ptujčani so precej grešili v obrambi, saj so 
jim domačini pobrali veliko odbitih žog. 

V nadaljevanju so se Ptujčani cledalcem in domači ekipi predstavili v 
povsem drugi luči. S številnimi kombinacijami in hitrim prenosom žoge so 
domačine popolnoma zmedli. V sredini polčasa je že bilo 81:64 za Ptuj. Z 
r«ervne klopi so zahtevali stotico, kar je peterki v polju tudi uspelo. Stoti 
koS je v 15. minuti dosegel Robert Kotnik, Rezultat pa je bil kar 100:76. 
Vse je že kazalo na pravo katastrofo domače ekipe, vendar so Ptujčani, za
dovoljni z visokim vodstvom, nekoliko popustili in domačini so poraz 
omilili. 

Veliko zaslug za visoko vodstvo ima organizator igre Volmajer, ki je 
ob tem Se odlično zadeval, dobro pa sta sodelovala tudi Marčič in Se pose
bej Dobrijevič. Ta trojka je dosegla kar 74 košev. 

In kaj so izjavili po tekmi? 
Jug, trener Šentjurja: ,.Čestitam vam k zmagi in za izredno igro v dru

gem polčasu. Želim vam, da do konca prvenstva obdržite prvo mesto, v no
vi sezoni pa veliko uspehov!" 

Žemljic, predstavnik KK Ptuj: ,,Cilj smo dosegli, kar je najbolj po
membno. Srečanje je bilo odločeno v začetku drugega polčasa, ko smo do
mačinom vsilili naš ritem igre. Zmagovalec je bil odločen, ostalo je še samo 
vprašanje razlike ob koncu srečanja. Z zmago smo se še bolj utrdili na 1. 
mestu. Štiri kola pred koncem prvenstva TRDIM, da bomo prvaki druge 
republiške lige!" 

PTUJ: Erbus, DamiS 2, Vohnajer 22, ReS, Marčič 22, Bedrač, Beranič 
20, Cobelj 8, R. Kotnik 14, Dobrijevič 30, Vučinič. 

V 15. kolu bodo Ptujčani nastopili doma. V športni dvorani Mladika 
se bodo pomerili s Stražo, ki je trenutno na šestem mestu. Srečanje bo v so
boto, 1 9 . marca s priCetkom ob 1 8 . uri. Vabljeni! 

I. Z. VoliBfiJer (z iogo), orguiizator igre aMske ekipe KK Ptuj (foto B. Rodc) 

Mladinci med treningom pod strokovnim vodstvom trenerja. 

PRED PRlČETKOM 
TEKMOVANJA 

Zadnje toplo vreme je privabilo na igrišče tudi mladince NK Drava, 
ki .so v teh dneh prav aktivni. Treninge imajo v torek, četrtek in petek ob 
16. uri. Pripravljajo se na pričetek tekmovanj v II. slovenski mladinski 
ligi. ki se prične 27. marca. Želijo pa vključiti nove igralce, zato se lahko 
interesenti zglasijo ob treningih na igrišču ah pa se javijo trenerju Ivanu 
Zajcu. 

V letošnjem letu NK Drava praznuje 50-letnico delovanja. V po
častitev tega jubileja bodo organiziraU turnir v malem nogometu, člani 
sami pa se bodo spoprijeli s prvoligaškimi ekipami. Ob teh tekmovanjih 
in z vztrajnim deloin si vse ekipe želijo pridobiti čim več novih, dobrih 
igralcev. " Besedilo in posnetek: Jože Voglar 

Drava-Šmartno 3:2(2:0) 
Stadion Drava v Ptuju, gledalcev 50, sodnik Kolarič (Kidričevo); 
Pripravljalno obdobje pred začetkom spomladanskega dela tekmova

nja v vzhodni republiški območni ligi nogometaši Drave uspešno izkorišča
jo za odigravanje prijateljskih srečanj z republiškimi ligaSi. Na ta način 
preverjajo stopnjo svoje pripravljenosti. 

Glede na to, kar so pokazali na zadnjih dveh prijateljskih tekmah, ko 
so v Mariboru premagafi Kovinarja s 3:2 in z istim rezultatom v soboto 
doma še Šmartno, lahko ugotovimo, da so telesno dobro pripravljeni. Po
večali so učinkovitost in, kar je posebej ohrabrujoče, postali zelo borbeni. 

Trener Hadler na sobotnem srečanju ni eksperimentiral. Odločil se je 
za enajstorico, ki bo nosila glavno breme srečanj v spomladanskem delu m 
na katero resno računa. V prvem delu so bili Dravaši veliko boljši nasprot
nik in zasluženo vodili z 2:0. Prvi zadetek je z lepim steelom dosegel Emer-
šič, drugega pa Zgeč po dobri podaji Simiča. 

Drugi polčas so gostje začeli veUko bolj agresivno in Prašnikar je zni
žal na 1:2. Ko je vse kazalo na izenačenje, je Poplatnik po dobri akciji 
Emeršiča dosegel tretji zadetek za Dravo. Končni rezultat je osem minut 
pred koncem s prostega strela postavil najboljši igralec gostov Prašnikar. 
Pri domačinih so se posebej izkazali Kralj, Simič in Poplatnik. 

DRAVA: Domadenik, Goričan, Potočnik, Kralj, Malek, Poplatnik, 
Simič, Vindiš, Perovič, Emeršič in Zgeč. 

ŠMARTNO: Podgoršek, Matko, Bajec, Rednek, Podvratnik, Aljaž, 
Kodre, Božičevič, Prašnikar, Osterc (Kokotec) in Zvir. 

D. RaSeta 

V Veliki Nedelji domačini ne nameravajo več izgubljati točk, kot se Jim je 
to zgodilo jeseni (foto I. kotar) 

ZAKLJUČNI DEL PRIPRAV 
V ROKOMETU 

Zadnjo soboto v marcu se bo 
pričel tudi sjTomladanski del pr

venstva v republiških rokometnih 
ligah. Zato se člani RK Velika 
Nedelja in članice RK Drava po
spešeno pripravljajo. Oboji so si 
kot cilj postavili uvrstitev med 
prvih šest ekip. saj ob napovedani 
reorganizaciji lig le ta mesta za
gotavljajo še naprej nastopanje v 
enotni republiški ligi. Medtem ko 
pri Veliki Nedelji ne bo bistvenih 
sprememb, pa ima trener Starki 
veliko težav z igralskim kadrom, 
saj se pripravam še niso priključile 
kar štiri igralke prve postave 
(Kelenc. Kmetec. Miklašič in Si
pek). Brez njih so možnosti za 
u.spešne nastope bistveno zmanj
šane. 

1. kotar 

Odkar kegljaški klub Drava Ptuj tekmuje v 
medobčinski kegljaški zvezi nas vedno znova pri
jetno preseneča s svojimi uspešnimi nastopi. Znova 
dokazujejo, da njihove prejšnje zmage niso bile 
športna sreča, temveč sadovi prizadevanja, znanja in 
volje. Tudi to pot je ekipa KK Drava Ptuj gostovala 
in sicer na kegljišču KK Fale v Fali. Njijiov na
sprotnik je bila ekipa KK Prepolje, ki seje štela kot 
favorit. Kegljalo je 6 kegljačev po 100 lučajev me
šano. Že iz naslova je razvidno, da so slavih ptujski 
kegljači. Rezultat: KK Prepolje 2287, KK Drava 
2317 podrtihkegljev. Torej 30 kegljev v korist Drave. 

Med posameznikije bil tokrat najboljši Alojz Seruga 
s 432 podrtimi keglji. 

Omembe vredno je predvsem to, da kegljanje ni 
ostalo samo na tekmovalni vnemi, ampak je postalo 
velika spodbuda za tovrsten šport v Ptuju. Čedalje 
več kegljačev je izrazilo željo po kegljanju oz. čedalje 
več delovnih organizacij bi hotelo imeti svoj krožek 
na kegljišču KK Drava Ptuj. Upravni odbor si pri
zadeva zadovoljiti vsem, žal pa je umik treningov 

. med delavniki povsem zaseden. 
Torej še ena potrditev, daje kegljanje v Ptuju eden 

od vodilnih športov. S. Vičar 

Naš oiij j8 - slovenska nogometna liga 
Pred kratkim seje sestal izvršni 

odbor NK Aluminij, ki je obra
vnaval zaključni račun za lansko 
leto, o programu dela za novo 
tekmovalno sezono, izvolili pa so 
tudi novega predsednika NK 
Aluminija, ker dosedanji predse
dnik tov. Kurelič zaradi bolezni 
dolžnosti ne more opravljati, ostal 
pa bo 'e podpredsednik. 

Za novega predsednika NK 
Aluminij so soglasno izvohli Pra
nja Rampfla, za prvega pod
predsednika pa Cirila Kovača, 
oba sta že dolgoletna delavca pri 
NK Aluminij. V razpravi je bilo 
poudarjeno, daje glavni problem 
mladi kader, ker med mladimi ni 
pravega odziva za nogomet, tudi 
OŠ Boris Kidrič Kidričevo se pri 
tem dovolj ne vključuje. 

Novoizvoljeni predsednik NK 
Aluminij je na seji dejal: »Ce bodo 
igralci disciplinirani tako kot do

slej, bo naša želja, da se uvrstimo v 
slovensko nogometno ligo tudi 
uresničena«. Sploh je nadaljnja 

razprava potekala o tem, kako z 
redno vadbo in disciplino na vsaki 
tekmi doseči čim boljši rezultat. 

kako gospodarno ravnati s sicer 
skromnimi sredstvi in dosledno 
izvajati pravilnik o finančnem 
jX)slovanju in o boljšem pretoku 
informacij. 

Sekretarja NK Aluminij nima, 
to nalogo bo opravljal Ivo Kmjič, 
knjigovodske posle pa bo opra
vljal Stanko Meško. Pri tem je bilo 
poudarjeno, da mora biti finanč
no stanje vedno na vpogled od
govornim in mora o njem biti re
dno seznanjen celotni izvršni od
bor. Vsi bodo naloge — enako kot 
doslej — tudi v bodoče opravljaU 
brezplačno. Prav bi bilo. da bi v 
vseh športnih društvih sledih 
temu zgledu. 

Nogometašem Aluminija tudi 
želimo, da bi svoj cilj dosegli, saj bi 
to pomenilo afirmacijo nogometa 
za celotno naše območje. 

Besedilo in posnetek: 
Konrad Zoreč ČfamI K) NK Aluminij med sejo. 

SMUČANJE 

ŠAJBER IN KRANJC 
NAJBOLJŠA 

Občinsko prvenstvo srednjih šol občine Ptuj je bilo pri Treh kraljih 
na Pohorju. Ob organizaciji smučarskega kluba je nastopilo 32 tekmo
valcev in tekmovalk. 

Uvrstitev je naslednja — mladinke: Dorka Sajber, Zdranka Go-
milšek, Marjetka Žlahtič, Irena Črešnik itd. 

— mladinci: Zoran Krajnc, Mitja Kosi, Matjaž Kekec, Samo 
Korpar itd. 

— mladinke — ekipno 1. mesto Družboslovna šola Ptuj, 2. Eko
nomska šola Ptuj 

— mladinci — ekipno 1. mesto Družboslovna šola Ptuj, 2. Kovin-
sko-metalurška kmetijska Ptuj 11, 3. Družboslovna šola Ptuj II, 4. Eko
nomska šola Ptuj. 

V skupni uvrstitvi je pokal prejela Driižboslovna šola PTuj. anc 

Osnovna šola F. Ospjnik prva 
Na občinskem prvenstvu osnovnih Sol v veleslalomu je nastopilo 132 

tekmovalcev iz 10 osnovnih šol. Pri Treh kraljih na Pohorju so progo odli
čno pripravili člani smučarskega kluba Ptuj, ki so imeli celotno organizaci
jo tekmovanja. Letošnje smučanje je pokazalo tako kvaliteten kot kvanti-
teten napredek, kar je dokaz, da vedno več tudi podeželske mladine smuča 
in nastopa na tekmovanjih. 

Doseženi so naslednji rezultati: 
ml. pionirke: Plaveč 54,84 Kidr., sledijo Kuhar 54.97 F. O. Križec 

55,44 O. M., Ivančič T. Z., Belšak O. M.^ Nahberger T. Z., Bosnar in Zu- \ 
panc obe F. O., Zupanič I. S., Gojkovič T. Z., itd. j 

ekipno: O. Meglic, F. Osojnik, T. Znidarič itd. * 
ml. pionirii: Šalamun 51,50, Benkovič 51,56 oba F. O., Levstik 51,98 i 

Videm, Zuran T. Z., Gajser Kidr., Bezjak T. Z., Varžič MajS., Pavličev, j 
Matuš oba O. M.,^ebek F. O., itd. 

ekipno: F. Osojnik, T. Znidarič, O. Meglic itd. 
st. pionirke: Vtič 52,88 I. S., Kostanjšek 53,01 O. M., Skrinjar, Re-

berc, Vidovič vse F. O., Koren T. Z., Sic I. S., Zlebnik O. M., Vamberger 
inKoltak obeT. Z., itd. 

ekipno: F. Osojnik, I. Spolenjak, O. Meglic itd. 
st. pionirji: Zunkovič 44.93 MajS., RamSak48,46, Gojčič 49,20 oba F. 

O., Ko^^č T. Z., Jakomini F. O., Bezjak Gor., Turk I. S., Rodošek MajS., 
Kramberger Dest., Pliberšek T. Z. itd. 

ekipno: F. Osojnik, Majšperk, T. Znidarič itd. 
Skupna uvrstitev — mlajši pionirji-ke F. Osojnik 4.30,85, O. Meglic 

4.34,98, T. Znidarič 4,35,80, B. Kidrič — Kidričevo, I. Spolenjak; starejši 
pionirji-ke F. Osojnik 4.15,31, I. Spolenjak 4.31,85, T. Znidarič 4.33,68, 
O. Meglic, B. Kidrič — Kidričevo, Bratov Strafela — Markovci. 

Ostale šole niso uvrščene, ker niso nastopili tekmovalci v vseh skupi
nah, anc 

zadnji 
spomini 
na 
zimo 

O smučanju in o smučarskih 
tekmovanjih smo pisali že v eni od 
prejšnjih številk Tednika, sedaj pa 
objavljamo .še fotoreportažo. 

Člani organizacijskega odbora 
prireditve na Majskem vrhu za
stavama in plakatom Vučka, ki 
vabi na olimpiado v Sarajevo. 

Na prireditvi je pomagala tudi 
domačinka Lizika Bratušek, ki je s 
haioškim košem skrbela za dosta
vo na prireditveni prostor. 

Naiboljši v smuku: z leve proti 
desni: /vonko Polanec (2) Jože 
Potočnik (I), ZlatkoŠtnicl(3), 

Zmagovalci skokov: Novak, Rižnar, Strucl in DrevenSek. V ospredju 
najmlajši udeleženec tekmovanja Vlado Kokol foto: Jana Hvaleč 

Plavalni tečaj za začetnike 
Plavalni klub »Ptujske toplice« pripravlja za starejše obCant in 

otroke tečaj za neplavalce. 
Vsi. ki so zainteresirani, se naj oglasijo v ponedeljek, 21. marca ob 

18. uri v recepciji pri bazenu v Ptujskih toplicah. 
Vabljeni! ' anc 
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MED USPEŠNIMI PRIDELOVALCI SLADKORNE PESE 

TUDI DO OSEM VAGONOV PESE 
Se dobrih deset dni je do začetka 

setve sladkorne pese. Letos bi jo 
morali zasebni kmetovalci posejati 
na površini 460 hektarov, pri skle
panju pogodb pa se kar preveč 
zatika in pred dnevi je bilo zagoto
vljeno celo manj površin kot lani v 
enakem času. 

Večina kmetovalcev omenja kot 
vzrok za odklonilno stališče do 
setve sladkorne pese lanskoletni 
slabi prklelovalni rezultat. Ker je 
na drugi strani precej takih pride
lovalcev, ki z navdušenjem govori
jo o sladkorni pesi in dodajo, da je 
potrebno za dober pridelek precej 
znanja in dela, lahko mirno trdi
mo, da se je otepajo pridelovalci, 
ki ji niso namenili dovolj pozorno
sti in dela, kar pa pesa zahteva. 

Tisti, ki znajo zemljo pravilno 
izkoriščati in jo intenzivno obdelo
vati so torej z rezultati več kot za
dovoljni. Obiskali .smo šest, po 
podatkih tovarne sladkorja naj
uspešnejših pridelovalcev na ob
močju kmetijske zadruge Ptuj in v 
pogovoru z njimi izvedeli: 

Jože ZUPANIC s Spodnje Haj-
dine 58 že več let prideluje slad
korno peso in s to kulturo ie zado
voljen. Lani je kljub neugodni leti
ni pridelal na hektar nad 64 ton či
ste pese, dosegel pa je tudi 14,5 
odstotno sladkorno stopnjo. Letos 
bo sejal peso na površini 1,5 hek
tara. 

Marjeta VINDlS, Rogaška 5 

Janko Valenko 

Ptuj, je posejala sladkorno peso 
lani prvič, na površini 55 arov in 
pridelala okoli 43 ton. Zaslužek je 
bil zadovoljiv in precej boljši kot 
pri katerikoli drugi kulturi. Tudi 

pesni rezanci, ki jih je krmila živini 
so znatno povečali prirejo mleka. 

Franc KEKEC iz Moškajnc št. 8 
je bil lani najboljši pridelovalec 
sladkorne pese na območju ptujske 
zadruge. Pridelek, ki ga je dosegel 
na površini 55 arov je bil takšen. 

Jože Zupanič 

da bi dosegel preračunano na hek
tar kar 85 ton sladkorne pese. Si
cer prideluje sladkorno peso že od 
vsega začetka, torej vseh šest let, 
ra/en pridelka v prvem letu je bil s 
pridelkom in zaslužkom zadovo
ljen. Letos bo posejal peso na večji 
površini, okoli 85 arov. 

V čem je skrivnost njegovega ta
ko uspešnega pridelovanja pese? 

Franc Florjanič 

Jeseni je zemljo preoral in pogno-
jii, zaoral je tudi nekaj umetnega 
gnojila. Spomladi je površine, na
menjene sladkorni pesi poapnil ter 
dodal še nekaj umetnega gnojila. 

Zemljo je potrebno nato površin
sko temeljito obdelati, posebej je 
potrebno paziti, da seme ne pride 
pregloboko v zemljo. Vsa škro
pljenja je potrebno opraviti pravo
časno, nenehno je potrebno od
stranjevati plevel in če opravimo 

Marjeta VindiS 

vse to temeljito, uspeh ne more 
izostali. Franc Kekec je zelo zado
voljen tudi z uporabo stranskih 
proizvodov. Lani so silirali glave 
in liste, silaži pa dodali koruznico. 
Živina rada žre tako krmo, to pa 
se zelo pozna pri količini mleka. 
Franc Kekec svetuje vsem kmeto
valcem, da sejejo sladkorno peso, 
svetuje tudi, da ne štedijo z mine-

Peter Munda 

ralnimi gnojili. Nujno je izdatno 
gnojenje, upoštevati je potrebno 
vse nasvete strokovnjakov in bolje 
je, če količino gnojila za kak kilo
gram povečamo. 

Istega mnenja je tudi Janko 
VALENKO iz Cunkovc. Pridelo
vanje sladkorne pese je sicer 
/ahicvncjšc, da pa tudi ustrezne 
rezultate. Sam nameni vsako leto 
pesi površino okoli 1 hektarja, ta
ko bo tudi letos in naslednja leta. 

Franc Kekec 

Tudi liste sladkorne pese uporablja 
že nekaj let in je z učinkom te ži
vinske krme nadvse zadovoljen. 
Lani je siliral tudi okoli 25 ton pe
snih rezencev. 

Franc -FLORJANlC iz Strejanc 
št. 3 prideluje sladkorno peso na 
težki slovenskogoriški zemlji, 
kljub temu pa dosega iz leta v leto 
dobre pridelke. Lani so na površini 
enega hektarja pridelali 65 ton či
ste pese. Lani so imeli težave s 
spravilom, pridelek so pospravljali 
v času slabega vremena, s pomočjo 
sorodnikov in sosedov pa jim je 
uspelo vse pravočasno pospraviti. 
Ze pet let je sladkorna pesa vsako
letna kultura na njihovi zemlji in 
vsa ta leta so zelo zadovoljni s pri
delkom in tudi z zaslužkom, prav 
zaradi tega jo bodo pridelovali tu
di letos in vsa nadaljna leta. 

Peter MUNDA iz Gajevc 39 je 
lani posejal peso na površini 2,5 
hektara. S pridelkom je bil zado
voljen upa pa, da bo letos še bolje. 
Zaradi velike površine pod 
sladkorno peso je izpad v krmi 
uspešno nadomestil z rezanci za 
krmljenje pitancev in listov za kr
mo krav molznic. Peter Munda 
pravi, da se pridelovanje sladkorne 
pese izplača bolj kot pridelovanje 
koruze, vsaj v njegovem primeru, 
zato bo tudi on ostal redni pridelo
valec te kmetijske kulture. 

JB 

POŽARI, VZROKI POŽAROV IN POŽARNA ŠKODA 
Iz evidence, ki jo vodi požarni 

inšpektorat Uprave za inšpekcije 
občin Ormož m Ptuj o vzrokih in 
številu požarov ter nastali požarni 

Glede delne ali neuspešnosti 
gasilskih enot ie v glavnem vzrok, 
da so bile gasilske enote prepozno 
obveščene ali pa pomanjkanje 
požarne vode oz. .so požarpogasili 
občani sami pred prihodom ga
silcev. 

Pri gasilskih akcijah je .sodelo
valo v občini Ptuj 706 gasilcev, ki 
so opravili 954 ur in 565 občanov, 
v občini Ormož pa 136 gasilcev, ki 

škodi je razvidno, daje potrebno 
postaviti na prvo mesto vprašanje, 
zakaj tolikokrat gori in kaj je temu 
vzrok. 

Število požarov in nastala požarna škoda: 

so opravili 318 ur v akciji, sode
lovalo pa ie tudi 46 občanov. 

Ugotovljeno je . da ie bilo sku
pno 83.9 % požarov, kijih je po
vzročil č l o v c K zaradi svoje malo
marnosti, nepravilnosti, namer
nega požiga in igre otrok z vžiga
licami. 

Večjih požarov, zaradi katerih 
bi nastala večja požarna škoda ni 
bilo. V občini Ptuj je bilo 21 ali 

39.6 % požarov, ki so nastali za
radi kurjenja in sežiganja trave ter 
druge suhljadi. Ti požari so bili 
predvsem v mesecu marcu, aprili 
in maju. Konkretno je bilo 26. 
marca pet in 27. marca 6 požarov. 
Kljub opozarjanju prek sredstev 
javnega obveščanja in kontrole 
požarne inšpekcije ter delavcev 
milice tega ni bilo mogoče pre
prečiti. Ti požari pa so imeli za 
posledico precejšnjo požarno 
škodo, neprimerno večja paje bila 

tospodarska škoda, ogroženi so 
ili ludi stanovanjski in gospo

darski objekti ter življenja ljudi. 
Pripisati gre hitri in učinkoviti 
gasilski intervenciji, da so bili ti 
požari še pravočasno poga.šeni. da 
se ni.so razširili še na večje povr
šine in objekte. 

Bližajo .se toplejši pomladanski 
dnevi, ko je v gozdovih spet vse 
suho in s tem dani vsi pogoji za 
nastanek in hitro širjenje požara. 
Gozdni požari se zelo hitro širijo, 
saj je v gozdovih vedno na tleh 
ležeča suhljad. odvisno paje tudi 
od konfiguracije terena in smeri 
pihanja vetra. 

Iz požarno-preventivnih ukre
pov je v tem letnem času brez 
nadzora gozdarske službe prepo
vedano vsako kurjenje v gozdovih 
ali njihovi neposredni bližini. 

Vsakoletni gozdni požari naj 
bodo resno opozorilo na na.šo 
nedoslednost pri izvajanju po

žarno preventivnih ukrepov. 
Dolžnost lastnikov gozdov je. da 
predvsem ob poteh in javnih ce
stah gozdove očistijo in namestijo 
opozorilne napise — table o pre
povedi kajenja in netenju ognja. 

Ne malo je bilo primerov, daje 
prišlo do razširitve požara po ne
kaj urnem kurjenju, kar je odvi
sno, kaj se je sežigalo in vremen
skih razmer. Dolžni smo. da se 
preden zapustimo mesto kurjenja 
— sežiganja prepričamo, ce ni 
ostala se kje kakšna žerjavica, 
zaradi katere bi lahko prišlo do 
ponovnega gorenja. 

V zakonu o varstvu pred poža
rom je določeno, da kdor opazi, da 
grozi neposredna nevarnost, da 
izbruhne požar, ali kdor opazi 
požar, mora nevarnost odstraniti 
oziroma požar pogasiti, če to 
lahko slori.brez nevarnosti zase in 
za druge. Če tega ne mora storiti, 
mora takoj obvestiti najbližjo ga
silsko enoto ali najbližjo postajo 
milice. Pri tem mu mora pomagati 
vsak. ki ima sredstvo za zveze ali 
prevozno sredstvo. 

Glede na organizacijo gasilstva 
\ občini Ptuj in Ormož se v pri
meru požara kliče telefonska šte
vilka •>92<' toje postaja milice, ker 
gasilci nimajo stalne — dežurne 
službe. 

Vodja 
požarnega inšpektorata 

Edvard KOZEL. ing. 

ČRNA KRONIKA 
v leiiiiii od 8. do vključno 15. marca so miličniki postaje milice Ptuj in 

oddelkov posredovali le v treh prometnih nesrečah in pri tem zabeležili štiri 
lažje telesne poškodbe. V nesreči 8. marca je zaradi neprimerne hitrosti 
prišlo do lažje nesreče v kateri sta se poškodovali 2 osebi, ki sta se f^eljali na 
kolesu z motorjem. V četrtek. 10. marca je prišlo do nesreče v Ptuju na 
Potrčevi cesti, kjer je zaradi neprevidnega prečanja pešec utrpel lažje 
poškodbe. V petek. 11. marca pa je prišlo do nesreče v Gaberniku. kjer je 
zaradi nepravilne strani vožnje bila poškodovana ena oseba. Materialna 
škoda na vozilih je tokrat ocenjena na okoli 1.500 din. 

EKSPLOZIJA V RTP CIRKOVCE 
Konec minulega tedna je na 

razdelilni transformatorski po
staji v Cirkovcah eksplodiral me
rilni napetostni transformator. 
Natančni vzroki še niso pojasnje
ni, domnevajo pa. da je prišlo do 
eksplozije zaradi močnega sunka, 
ki naj bi prebil izolacijo v trans
formatorju. Pri tem sta bila po-
šk(xiovana tudi bližnja transfor

matorja, porcelanasti delci pa so 
se razpršili 35 metrov daleč. 
Predvidevajo, da je na vseh treh 
transformatorjih za okoli tri mili
jone dinarjev škode. Delavci RTP 
Cirkovce so napako odpravili v 
pičlih 23 minutah, tako. da upo
rabniki električne energije niso 
bili preveč prizadeti. 

- O M 

Glasbeni 
samorastniki iz 

Gorišnice 
Tamburaški orkester Kuhurnega društva Ruda Sever Gorišnica,ki ga 

bomo poslušali v nedeljo, 20. marca ob 12.10, je nastal pred približno 
devetimi leti. Pravzaprav je nastal iz dveh manjših tamburaških an
samblov, ki sta vsak zase delovala, eden v Gorišnici, drugi v Zagojičih. 
Vsak od njiju je štel po sedem članov, ki so sčasoma — eni zaradi službe, 
drugi zaradi ženitve v sosednje vasi — jeli odlagati instrumente v kot. 
Oba ansambla sta zaradi tega kaj kmalu ra/padla in nastala je vrzel, ki so 
jo, zlasti preostali člani, boleče občudli. Menili so, da bo najbolje, če se 
združijo. Rečeno, storjeno! Nastal je nov, enajstčlanski orkesterček, ki ga 
sestavljajo izključno glasbeni samorastniki — torej, popolni amaterji. 
Nihče med njimi ne pozna not pa vendar vse ,,Stime", kot pravimo. 
Morebiti ima orkesterček ravno zaradi tega tisti specifični zvok, ki ga 
uvršča med pristne ljudske skupine. 

Viže, ki smo jih posneli, nimajo koncertnega karakterja, temveč s 
svojo domačnostjo in poskočnostjo vabijo na ples, da oči zažare in da 
duša vzvalovi od veselja. Vsaka viža zase stopi kratkomalo v pete. Zal ne 
vadijo redno, temveč po potrebi, kajti bencinske razmere jih zaradi 
oddaljenosti posameznih članov ne dovoljujejo češčega shajanja. Ce pa 
že, potem vadijo, aU v Gasilskem domu v Zagojičih ali pa kar pri članu 
orkestra — basistu Viliju Horvatu doma. čeprav deluje orkester pod 
okriljem Kulturnega društva Ruda Sever Gorišnica, kaže, da je njegova 
baza v Zagojičih, kjer domuje tudi njegov duhovni vodja Ivan Vojsk. In 
ker nikjer nismo našli primernega prostora, ki bi bil še ogrevan povrhu, 
smo kar njegovo domačo garažo spremenili v improvizirani studio, če 
smo hoteli orkesterček sploh posneti. 

Doslej so sodelovali na vseh proslavah v krajevni skupnosti, na vseh 
občinskih revijah in povsod kamor so jih povabili, celo v zamejstvu — v 

Tamburaški orkesterček iz Zagojičev. Namesto enajst, jih je na sliki le 
devet, dva sta zaradi bolezni manjkala 

Italiji so že vižali. Njihova želja je nabaviti še nekaj novih instrumentov 
in pritegniti mlade. Vse, ki jim je domača, ljudska tamburaška muzika pri 
srcu, ki se radi zavrtijo in radi zavriskajo, če jih na to sili notranja nuja, 
vabimo k radijskim sprejemnikom v nedeljo, 20. marca ob 12.10. 

Besedilo in foto: I. C. 

KVIZ KAJ VEŠ O PROMETU 
Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu SO Ptuj organizira v 

soboto, 19. marca ob 18. uri v kinodvorani v Markovcih drugi kviz za 
poklicne voznike pod naslovom Kaj veš o prometu. Za tekmovalce in 
obiskovalce bo organiziran poseben prevoz (brezplačen) izpred ptujskega 
hotela ob 17.30. Po kvizu bo družabno srečanje vseh udeležencev, 
nastopil pa bo ansambel Artiljerac iz ptujske garnizije. 

— OM 

PREMIERA V STOPERCAH 
Dramska družina kulturno-prosvetnega društva v Stopercah je v 

nedeljo, 13. marca uprizorila z lepim uspehom znano, mnogo igrano 
komedijo ,,Boeing-Boeing". Družino predstavljajo sami mladi, obetajoči 
igralci in igralke, posebno zadnje so odigrale svoje vloge s precejšnjo 
mero talenta in šarma ter navdušile številno občinstvo, ki je napolnilo 
prosvetno dvorano, in ki si takih stvaritev svojih mladih, požrtvovalnih 
igralcev — ljubiteljev želi tudi v bodoče. 

Naj jih ta uspeli nastop ne uspava, ampak jim da še več volje in 
zagnanosti za nadaljnje dramsko delo. 

P. Malec 

Rodile so: 
Vida Zelenik, Cesta 8. avgusta 7 

— Kristijana; Marija Salihovič, Za-
bovci 33 — Emira; Sonja Bedrač, 
Arbeiterjeva 7 — Lucijo; Ida Ke-
lenc, Placarovci 10 — Borisa; Mi
roslava Vršeč, Cirkulane 54 — 
Uroša; Marjana Gregorec, Zabjak 
34 — Janjo; Jelka Osteič, Mestni 
vrh 22 — Aleša; Silva Topolovec, 
Dolena 47 — deklico; Danica 
Bratušek, Spolenjakova 7 — Elko; 
Nada Kos,Nova vas 28 — Marka; 
Jožefa Jakob, Slandrova 38, Žalec 
— Majo; Frančiška Trstenjak, 
Frankovci 20 — dečka; Slavica 
Kodrič, Bukovci 160 — Anjo; Ana 
Zgeč, Zabovci 13 — Veroniko. 

Poroke: 
Ernest Ilovšek, Pobrežje 21 in 

Slavica Slatič, Prežihova 20. 

Umrli so: 
Cecilija Rajšp, Vitomarci 33, 

roj. 1917, umrla 5. marca 1983; 
Franc Vesenjak, Senčak 23, roj. 
1930, umri 6. marca 1983; IvanZor-
ko, Sp. Selnica 2, roj. 1897, umri 8. 
marca 1983; Martin Rajh, 
Stanovno II , roj. 1906, umri 8. 
marca 1983; Ciril Korže, Stoperce 
17, roj. 1929, umri 9. marca 1983; 
Ludvik Svenšek, Na postajo 3, roj. 
1903, umrl 8. marca 1983; Konrad 
Plohi, Dom upokojencev Ptuj, roj. 
1895, umri 7. marca 1983; Marija 
Miško, Pavlovci 15/b, roj. 1921, 

umria 9. marca 1983; Marija Ogri
zek, Trajanova 5, roj. 1913, umrla 
13. marca 1983; Andrej Gabrovec, 
Belavšek 29, roj. 1926, umri 10. 
marca 1983; Janko Pukšič, Pacinje 
38/a, roj. 1929, umri 11. marca 
1983. 

TEDNIK 
izdaja z a v o d za časopisno in ra
dijsko dejavnost R A D I O - T E D N I K 
62250 Ptuj , Vošnjakova 5, pošt
ni predal 99. Ureja uredniški ko
legij, ki ga sestavljajo vsi nov i 
narji z a v o d a , direktor in glavni 
urednik F R A N C LAČEN, odgo
vorni urednik F R A N C F I D E R -
ŠEK, tehnični urednik ŠTEFAN 
PUŠNIK, novinarj i : Jože Bračič, 
Nevenka Dobl jekar, Majda G o z -
nik, Ludvik Kotar, Mart in O z m e c 
in Marjan Šneberger. Uredništvo 
in uprava Rad io-Tedn ik , telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo
letna naročnina znaša 360 di
narjev, za tuj ino 610 dinarjev. 
Žiro račun S D K Ptuj 52400-603-
31023. T iska ČGP Večer Mari
bor. Na podlagi zakona o ob
davčevanju p ro i zvodov in stor i - , 
tev v p rometu je T E D N I K 
uvrščen med pro izvode, za 
katere se ne plačuje temeljni 
davek od prometa p ro i zvodov . 


